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Úvod 

Tato diplomová práce se orientuje na zkoumání dějin vybrané obce se zaměřením na 

historii školství a kultury v daném časové úseku. Vybranou obcí je obec Bohuslavice 

nacházející se v okrese Prostějov. Daným časovým úsekem je období od roku 1939 do roku 

1989, kdy naše země povětšinu času podléhala vládě totalitních režimů. 

V této diplomové práci se tedy zaměříme na dějiny pedagogiky. Protože dějiny 

pedagogiky jsou jednou z pedagogických disciplín, má také tato disciplína vlastní předmět. 

„Předmětem dějin pedagogiky je zkoumání a poznávání minulosti lidstva, a to především té její 

části, která se pojí s nejrůznějšími aktivitami či činnostmi lidí v oblasti výchovy a vzdělávání v 

nejširším slova smyslu.“1 Předmět pedagogiky je možné dále rozdělit do dvou základních 

oblastí, kterými jsou dějiny pedagogické teorie a dějiny školství. Cílem dějin pedagogické 

teorie je především zkoumání teoretických názorů či koncepcí, které v průběhu minulosti 

formulovali významní myslitelé, vědci a teoretikové pedagogiky. Úkolem oblasti dějin školství 

je prozkoumat útvary školských i mimoškolských institucí či organizací, které v minulosti 

skutečně existovaly. 2 Tato oblast zkoumání je předmětem zkoumání této diplomové práce, v 

rámci které bude popsán vývoj školských institucí a organizací, které v daném období v dané 

obci reálně existovaly a fungovaly. 

Dějinami bohuslavického školství se již zabýval Josef Szekulics, autor bakalářské práce 

s názvem Historie elementárního školství v Bohuslavicích do roku 1945. Při zpracování této 

bakalářské práce měl její autor k dispozici obecní kroniky a pouze jednu kroniku školní, ve 

které jsou zaznamenány události pouze v časovém rozsahu 1877 – 1940. Vědělo se, že existují 

další dvě školní kroniky svými roky navazující na tuto školní kroniku nejstarší, ale po jistou 

dobu bývalá ředitelka bohuslavické školy, která když do bohuslavické školy roku 2017 nově 

nastoupila, neměla povědomí o tom, kde se kroniky nacházejí. Nakonec se zjistilo, že byly 

zapůjčeny obci Rakové, o které se zrovna také zpracovávaly dějiny. Kroniky byly nakonec 

navráceny zpět bohuslavické škole. Díky tomu jsem získala přístup k velkému množství 

historického materiálu, který mi vedle mnoha dalších zdrojů umožnil zabývat se dalším 

významným obdobím vývoje školství v obci Bohuslavice a vytvořit tak tuto diplomovou práci. 

Cílem této diplomové práce je na základě utřídění a prozkoumání minulých událostí 

vztahujících se k obci Bohuslavice, především pak k jejímu školství, a systematického popisu 

                                                 
1 Zounek, Šimáně, 2014, s. 8 
2 Zounek, Šimáně, 2014, s. 8 
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dat podat zprávu o tom, jak se z historického hlediska vyvíjelo školství a také kultura v obci 

Bohuslavice v období od roku 1939 do roku 1989. Cíle bude dosaženo na základě shromáždění 

všech pramenů vztahujících se k tématu práce, které budou podrobeny analýze, komparaci, 

interpretaci a syntéze směřující k formulování závěrů. Dílčím cílem diplomové práce je 

zanalyzovat proměny vybraných podmínek vzdělávání žáků v Bohuslavicích.  

Stanovených cílů bude dosaženo použitím náležitých metod historického výzkumu. 

V tomto plánovaném historickém výzkumu budou použity jak metody přímé, tak ty nepřímé. 

Použití metod přímých bude spočívat ve studiu a analýze historických pramenů a dalších zdrojů, 

prostřednictvím kterých budou získána potřebná historická data. Prostřednictvím metod 

nepřímých budeme hledat vztahy mezi zjištěnými daty. Dále se jako vhodná jeví metoda 

progresivní, která umožní sledovat a zachycovat minulé události tak, jak po sobě následovaly. 

V popředí celého výzkumu pak budou stát netradiční metody historického výzkumu, v rámci 

kterých se zaměříme na tzv. dějiny každodennosti. Nebudeme totiž sledovat tzv. „velké dějiny“, 

čímž může být myšlen například obecný vývoj školství v českých zemích, ale zaměříme se na 

události a podobu konkrétní školy v konkrétní vesnici a v konkrétním časovém úseku. Půjde 

v podstatě o tzv. mikrohistorii, která spočívá v analýze úzce ohraničených fenoménů, jako 

může být třeba každodenní chod školy. Mikrohistorie používá mikroanalýzu, což je co 

nejdetailnější a nejúplnější studium dostupných historických pramenů.3 

Volba provedení tohoto typu výzkumu a studium historie obce Bohuslavice, tedy jejich 

obecných dějin s důrazem na dějiny školství a také kultury, jsou dány osobním vztahem 

k mému rodnému kraji, v němž se Bohuslavice nacházejí. Já sama jsem sice žádnou školu v 

Bohuslavicích nenavštěvovala, ale své základní i předškolní vzdělání zde získalo mnoho členů 

mé rodiny a mnoho mých přátel. Já pocházím a i současně bydlím v obci Polomí, což je 

nejbližší sousední obec Bohuslavic, vzdálená cca 1 km. Tyto dvě obce mají společný kus 

historie. Obě byly v minulosti součástí stejného panství a část 20. století bylo Polomí jednou z 

bohuslavických osad. V současnosti jde o dvě samostatné obce, které ale k sobě mají stále 

blízko a v mnoha věcech často spolupracují. 

Motivaci pro sepsání této diplomové práce jsem získala také tím, že je zde mnoho těch, 

pro které bude má práce užitečná či jinak přínosná. Patří mezi ně samotná bohuslavická škola. 

Dále zájem o práci projevují také mnozí bývalí žáci bohuslavické školy, ať už jsou z mé rodiny, 

přátel, známých atd. Už v tomto zájmu lidí shledávám obrovský význam celé této diplomové 

                                                 
3 Zounek, Šimáně, 2014 
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práce. Její přínos může být také v tom, že by mohla sloužit jako didaktický materiál nejen 

žákům a učitelům bohuslavické školy. Různé části textu by bylo totiž možné využít v rámci 

výuky, a to především ve vzdělávacích oblastech Člověk a jeho svět a Člověk a společnost. 

Především ve vzdělávací oblasti Člověk a jeho svět v jejím tematickém okruhu Místo, kde 

žijeme je kladen důraz na „poznávání nejbližšího okolí, vztahů a souvislostí v něm chápat 

organizaci života v rodině, ve škole, v obci, ve společnosti.“4 Na region klade důraz také 

tematický okruh Lidé a čas. „V tematickém okruhu se vychází od nejznámějších událostí 

v rodině, obci a regionu a postupuje se k nejdůležitější okamžikům v historii naší země.“5 Tento 

tematický okruh také zdůrazňuje, že je zapotřebí u žáků vyvolat zájem o minulost a kulturní 

bohatství jejich regionu a vést je k tomu, aby sami byli schopni vyhledávat a zkoumat informace 

z různých zdrojů. 

Já sama považuji za velmi důležité zabývat se historií konkrétní lokality, protože nám 

může pomoci najít některé příčinné vztahy mezi minulostí, současností i budoucností. „Na 

příkladu jedné lokality a jejího obyvatelstva je možné vcelku nenásilným způsobem 

interpretovat „malé dějiny“, bez kterých se velké události, jež zaplňují stránky učebnic, zdají 

být nepochopitelnými.“6 

Tato diplomová práce je rozdělena do šesti systematicky na sebe navazujících kapitol. 

První kapitola má za cíl představit základní údaje o obci Bohuslavice, jako je její geografická 

poloha apod. Do této první kapitoly je zařazena také podkapitola, která má představit farní 

kostel sv. Bartoloměje jako významnou památku obce. Druhá kapitola podává popis obecných 

dějin obce Bohuslavice s důrazem na nejdůležitější události. V následující třetí kapitole jsou již 

dějiny obce specificky zaměřeny na vývoj spolkového a společenského života. I když je tato 

diplomová práce soustředěna na období 20. století, konkrétně na léta 1939 až 1989, považuji za 

nezbytné alespoň stručně nastínit dějiny dob předcházejících, proto se čtvrtá kapitola věnuje 

stručnému přehledu vývoje školství od svých počátků až do začátku druhé světové války. Tím 

stejným způsobem jsou v práci nastíněny obecné dějiny obce a také ty zaměřené na kulturní 

život obce i v dobách předcházejících roku 1939. Poslední dvě kapitoly jsou stěžejními částmi 

této diplomové práce. Ta předposlední, pátá, podává podrobný popis vývoje bohuslavického 

školství mezi lety 1939 až 1989. Poslední šestá kapitola je analýzou proměn vybraných 

podmínek vzdělávání žáků v Bohuslavicích. 

                                                 
4 RÁMCOVÝ VZDĚLÁVACÍ PROGRAM PRO ZÁKLADNÍ VZDĚLÁNÍ, 2017. 
5 RÁMCOVÝ VZDĚLÁVACÍ PROGRAM PRO ZÁKLADNÍ VZDĚLÁNÍ, 2017. 
6 Zounek, Šimáně, 2014, s. 61 
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Mezi základní a stěžejní zdroje potřebné pro vypracování této diplomové práce patří 

nepochybně veškeré dostupné archivální prameny, na základě jejichž studia je možné podat 

zprávu o dějinách obce Bohuslavice zaměřených na vývoj jejího školství a také kultury. 

Stěžejními zdroji se tedy stalo celkem devět archiválních pramenů. Tím nejstarším pramenem 

je Školní kronika popisující bohuslavické školství od roku 1877 do roku 1940. Ze všech 

pramenů je asi tato kronika nejhůře čitelná, ale to pouze v některých jejích částech. I když byla 

založena v roce 1877, podává některé zprávy o bohuslavickém školství i z dob předcházejících. 

Druhým nejstarším pramenem je Pamětní kniha obce Bohuslavice zachycující roky 1927 – 

1971. I v této kronice jsou podány zprávy o Bohuslavicích z dob předešlých. Další obecní 

kroniky jsou pak od této doby vedeny až do současnosti. Z těch jsem použila ještě dvě, a to ty 

z let 1972 – 1987 a 1987 – 2002. Po již zmíněné školní kronice z let 1877 – 1940 pak byly 

vedeny ještě další dvě školní kroniky, jedna z nich od roku 1940 do roku 1974 a druhá z nich 

od roku 1974 do roku 2002. Dalším významným pramenem byla kronika mateřské školy, která 

se začala vést od roku 1962, kdy byla v Bohuslavicích mateřská škola založena. Když pak 

v roce 1988 byla mateřská škola z Bohuslavic přestěhována do Rakové, pokračovalo se 

v zapisování do této samé kroniky. Nyní je tato kronika uložena právě v MŠ Raková. V druhé 

školní kronice je uvedeno, že existovala i kronika v Bohuslavicích zřízené měšťanské školy. 

Když ale od roku 1953 tvořila národní škola s měšťanskou školou jednu instituci, pokračovalo 

se na základě rozhodnutí ONV právě v kronice dosud vedené ředitelem národní školy. „Protože 

kronika OSŠ v Bohuslavicích nebyla mi s. ředitelem Ševčíkem ani po urgencích předána, 

rozhodl ONV v Litovli pokračovat v kronice býv. národní školy.“7 Z toho důvodu je ve 

zmíněných kronikách o bohuslavické měšťanské škole jen skromných údajů. Existuje ale složka 

obsahující soukromé poznámky, dokumenty, úřední zprávy a dopisy, v současné době uložena 

u bývalého ředitele bohuslavické školy, Mojmíra Milara, která v celku podrobně mimo jiné 

zachycuje zřízení bohuslavické měšťanské školy, a kterou tím pádem můžeme rovněž řadit 

mezi archivální prameny. Poslední zajímavou archiválií je Žákovská kronika z let 1928 – 1945. 

Ta obsahuje především různé práce žáků. Některé z nich jsou uvedeny v příloze této diplomové 

práce.  

Především v době druhé světové války nebylo zrovna jednoduché jednotlivé kroniky 

vést. Na začátku druhé světové války byla školní kronika označena za závadnou a musela být 

                                                 
7 Školní kronika 1940 - 1974 
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proto zabalena, zapečetěna a uschována Bylo nařízeno, že od začátku školního roku 1940/1941 

musejí být vedeny nové školní kroniky. Ta bohuslavická pak byla vedena a psána pod nátlakem 

nacistů a k jejímu obsahu byly dány jasné instrukce. Až konec druhé světové války je v ní 

vylíčen podle svobodných slov kronikáře. Podobné to bylo i s Pamětní knihou obce 

Bohuslavice, ve který byl poslední zápis uveden roku 1936. V zápisech se pak pokračovalo až 

v roce 1946 a chybějící roky byly dopsány pozpátku. Je vidět, že na zachycení chybějících roků 

a vylíčení událostí, tak jak se během druhé světové války skutečně děly, tehdejšímu kronikáři 

skutečně záleželo.  
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1 Obec Bohuslavice 

Obec Bohuslavice je malá moravská vesnice často nazývaná jako tzv. návesní 

silnicovka. Nachází se v Olomouckém kraji, konkrétně v oblasti Konicka. Konicko je oblast 

zabírající severovýchodní část Drahanské vrchoviny, která se svažuje do Hornomoravského 

úvalu.8 

Do roku 1960 byly Bohuslavice součástí okresu Litovel9, poté se staly součástí okresu 

Prostějov. Bohuslavice leží u hranice okresů Prostějov a Olomouc, konkrétně cca 20 km 

severozápadně od Prostějova a cca 22 km západně od Olomouce.  

Oblast Konicka, ve které se obec Bohuslavice nachází, je spíše svažitá. Průměrná 

nadmořská výška se pohybuje od 370 do 450 m. n. m. Bohuslavice se rozprostírají v nadmořské 

výšce 411 m. n. m.10 

Podnebí oblasti Konicka nepatří mezi ty nejpříznivější. Nepříjemné bývají 

severovýchodní větry. O této oblasti se také říká, že zde končí chleba a začíná kamení. Oblast 

Konicka je spíše hornatá a z jedné třetiny pokrytá jehličnatými lesy.11 Z toho důvodu bylo 

Konicko, tedy i oblast Bohuslavic, osídleno později než jiné části Hornomoravského úvalu. 

Kromě rozsáhlých lesů zde bylo i množství močálů, které nelákaly člověka k osídlení této 

oblasti. Ten upřednostňoval široké otevřené stepní kraje.12 

Podle dávných zápisů prý Bohuslavice nestávaly na tom místě, kde stojí dnes. V prvních 

dobách svého trvání bychom je pravděpodobně našli v místech, kterým se dnes říká na 

Hradisku a na Valech. Když se v roce 1931 v těchto místech odvodňovaly pozemky, při výkopu 

toků se objevilo tři metry široké kamenné zdivo. Můžeme se domnívat, že toto zdivo je 

pozůstatkem nějakého hradiska, které tu mohlo stát někdy dávno v pohanských dobách. Právě 

samotné, dodnes zachovalé názvy na Valech a Hradisko tomu nasvědčují.13 

Katastrální území obce má výměru 485, 2 ha, z toho zastavěná plocha činí 8, 2 ha. Ke 

dni 31. 12. 2017 bylo zaznamenáno v obci 444 obyvatel a k 26. 3. 2011 celkem 104 domů.14 

                                                 
8 Konečný, Šmeral, 2005, s. 3 – 9 
9 Dnes již okres Litovel neexistuje. Litovel je součástí okresu Olomouc.  
10 Konečný, Šmeral, 2005, s. 9 
11 Konečný, Šmeral, 2005, s. 3 -9 
12 Burian, 1939, s. 12 
13 Školní kronika 1940 - 1974 
14 Český statistický úřad, https://www.czso.cz/  
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Obec Bohuslavice je spolu s dalšími devatenácti obcemi součástí Mikroregionu 

Konicko, který vznikl jako dobrovolný svazek obcí dne 4. listopadu roku 1999. Centrem 

mikroregionu je město Konice. O deset let později se Bohuslavice staly také součástí Regionu 

Haná. 

1.1 Farní kostel sv. Bartoloměje, významná památka obce  

V červnu 2014 proběhly v Bohuslavicích oslavy třistaletého výročí od vysvěcení 

katolického kostela svatého Bartoloměje, nejvýznamnější památky obce.  Kostel svatého 

Bartoloměje je ale „…v listinách jmenován již roku 1386. V zápisech z let 1362-1363 je 

uvedeno, že farářem v Bohuslavicích byl nějaký Bohuslav.“15 Můžeme konstatovat, že jde o 

velmi starou pamětihodnost, která v obci stojí téměř od dob jejího samotného vzniku. I ve 

srovnání s kostely v nejbližších obcích je tento kostel jedním z nejstarších. Samozřejmě 

samotná podoba kostela se v průběhu historie měnila a i dnes stále probíhají jeho opravy či 

rekonstrukce. 

Když se tedy podíváme na vývoj kostela, můžeme ho rozčlenit do tří fází. Nejprve zde 

stávala pouze jeho nejvýchodnější část, která měla podobu kaple. K ní byla později přistavěna 

chrámová loď a nakonec byla postavena i věž kostela.16 

Roku 1672 došlo tedy k rozšíření kostela a to západním směrem. Dnešní podobu kostel 

získal koncem 17. století, a to když roku 1691 panství Krakovec, jehož součástí byly i 

Bohuslavice, koupila Maria Rosalia hraběnka z Proskova, rozená hraběnka z Thurnu. Ta jej 

jako patronka kostela nechala na své náklady přestavět do dnešní podoby. V té době byl ale 

kostel ještě bez věže. Věž byla přistavěna roku 1768. Konečně roku 1714 byla dokončena 

stavba kostela. Jeho slavnostní vysvěcení proběhlo 15. června 1714.17 

Roku 1784 se značně zmenšila bohuslavská farnost, když do Kladek byly vyfařeny obce 

Ludmírov a Dětkovice, do Laškova Krakovec, do Vilémova Cakov a Olbramice a do Luké 

Veselíčko, Javořícko, Ješov a Vojtěchov. Od této doby tvořily bohuslavickou farnost obce 

Bohuslavice, Raková, Rakůvka, Hačky, Hvozd, Otročkov a Polomí.18  

Kolem kostela, jak to bylo dříve zvykem, se nacházel hřbitov. Ten byl roku 1851 zrušen 

a zřízen na místě, na kterém se nachází dodnes. Dne 5. května 1852 se začalo s bouráním staré 

                                                 
15 Konečný, s. 1 
16 Pamětní kniha, s. 12 
17 Konečný, 1998, s. 2 - 3 
18 Konečný, 1998, s. 4 
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farní budovy a o pár dní později byl již položen základní kámen nové farní budovy, jejíž stavba 

byla dokončena roku 1853. Roku 1854 došlo ke zhotovení nynějšího hlavního oltáře, který měl 

být doplněn také oltářním obrazem. Podle místní tradice se uvádí, že autorem obrazu měl být 

dokonce český malíř Josef Mánes, který na něj měl namalovat svatého Bartoloměje.19 

„František Kožík v knize Josef Mánes však píše, že hrabě August si přál sám namalovat pro 

kostel v Bohuslavicích obraz sv. Bartoloměje, a proto požádal Josefa Mánesa o přípravnou 

malbu (skicu). Moravské muzeum v Brně má od roku 1859 ve svých sbírkách obraz, který 

představuje sv. Bartoloměje. Autorem obrazu je Josef Mánes a muzeu jej daroval vlastenecký 

kněz P. Bedřich hrabě Silva Tarouca. Můžeme se tedy domnívat, že jde o obraz, který posloužil 

hraběti Augustovi jako vzor při malování oltářního obrazu pro kostel v Bohuslavicích, a tak si 

udělat představu, jak vypadal původní oltářní obraz“20. Nakonec roku 1885 ženy z Hvozdu 

žádaly o odstranění tohoto oltářního obrazu, a to z důvodu nespokojenosti s jeho dočasnou 

podobou. Svatý Bartoloměj byl na obraze ztvárněn s kudrnatými plavými vlasy místo 

s tradičními černými. 21  Ženy z Hvozdu byly přesvědčeny, že když se na dosavadní obraz 

svatého Bartoloměje zadívaly, tak se jim potom rodily děti s ryšavými vlasy, jaké měl na obraze 

právě svatý Bartoloměj.22 Téhož roku byl v kostele umístěn nový, nynější oltářní obraz svatého 

Bartoloměje, jehož autorem je ak. malíř František Tocháček. Potřebný obnos na obraz zajistily 

právě ženy z Hvozdu.23 

Rozkvět Bohuslavic od roku 1768, kdy se ocitly v držení rodu Sylva-Taroucca, je 

nepřehlédnutelný zejména zaměříme-li se právě na kostel a faru. Jen co se týká samotného 

kostela i fary, stále probíhalo jejich zvelebování. Kromě již zmíněného byla kupříkladu roku 

1806 rozšířena farská zahrada, roku 1832 byly rozšířeny varhany o dva rejstříky, dále roku 1835 

proběhy vnitřní opravy kostela, roku 1851 byla na kostele břidlicí nahrazena původní šindelová 

střecha, a také zvýšena a plechem pokryta věžička kostela. V průběhu roku 1892 proběhly další 

opravy kostela. Byla položena nová dlažba v presbytáři a také v sakristii. Kromě jiných oprav 

v průběhu historie byla pak roku 1903 opravena fasáda kostela a stěžejním rokem byl rok 1908, 

kdy byly postaveny nové varhany kuželové soustavy. 24  

                                                 
19 Konečný, 1998, s. 6 
20 Konečný, 1998, s. 6 - 7 
21 Konečný, 1998, s. 7 
22 Konečný, Šmeral 2005, s. 23 
23 Konečný, 1998, s. 7 
24 Konečný, 1998, s. 4 - 9 
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Pro kostel svatého Bartoloměje v Bohuslavicích byly nemilosrdné roky první světové 

války. Dne 11. srpna roku 1916 byly z bohuslavického kostela zrekvírovány zvony a roku 1918 

pak ještě 29 cínových píšťal.25 Další nejnutnější opravy kostela pak byly provedeny v dvacátých 

letech 20. století, a také byly do varhan vloženy nové cínové píšťaly. Kostel byl i vymalován, 

oltáře byly opraveny a ozdobeny, natřely se všechny lavice i dveře, a dokonce byly i posvěceny 

tři nové zvony. Mimo to se udělala i nové fasády jak kostela, tak i fary.26  

Roku 1940 bylo v kostele zavedeno elektrické osvětlení a farní budově se dostalo 

nových oken. Dne 6. května 1949 z ONV Litovel přišlo rozhodnutí, že veškerá farská pole 

náleží státu. Tehdejší farář P. Albín Odrážka byl 20. října roku 1949 odsouzen 

k nepodmínečnému patnáctiměsíčnímu odnětí svobody, ke ztrátě jedné třetiny majetku, 

k pokutě 5000 korun a k zaplacení soudních výloh, a to za čtení tzv. Oběžníku biskupů ČSR. 

Byl uvězněn na ve věznici na Pankráci. Nakonec byl hned 29. října téhož roku propuštěn. Také 

na konci roku 1949 proběhl v kostele v Bohuslavicích poslední sňatek. Od nového roku pak 

byly povinné sňatky občanské. Taktéž vedení matrik bylo převzato státem.27 

Roku 1968 byla na kostele udělána nová plechová střecha a bylo zavedeno ústřední 

topení. Od dalších let, v podstatě až do dnešní doby, probíhaly další opravy dle možností a 

potřeb. Pracovalo se na opravách fasády i střechy jak na kostele, tak na farní budově. Roku 

1979 byla provedena generální oprava varhan a také restaurační práce hlavního oltáře, 

kazatelny i oltářního obrazu svatého Bartoloměje. Roku 1996 došlo k výměně oken.28 

Za Josefa Pejře, který do bohuslavické farnosti nastoupil roku 1999, se udělalo mnoho 

pro opravy kostela a fary. Farní budova byla velmi zdevastovaná. Mimo jiné bylo pořízeno 

tepelné čerpadlo, také se udělala izolace a stará vlhká budova se podřezala. Na kostele se 

vyměnila střešní krytina a opravila se i fasáda kostela.29 Fasáda kostela byla do této doby bílá, 

nyní má barvu žlutou. 

Současným farářem, naším duchovním správcem, je P. Paweł Zaczyk, narozený 

6. listopadu 1981 v Krakově. V bohuslavické farnosti působí od 30. července 2014. Kromě 

                                                 
25 Konečný, 1998, s. 9 
26 Konečný, 1998, s. 9 
27 Konečný, 1998, s. 10 - 13 
28 Konečný, s. 14 - 15 
29 ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST BOHUSLAVICE U KONICE, VILÉMOV U LITOVLE,  

     KLADKY, https://farnostbohuslaviceuk.webnode.cz/ 

https://farnostbohuslaviceuk.webnode.cz/
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farnosti Bohuslavice je taktéž farářem farnosti Vilémov u Litovle a farnosti Kladky.30 Za jeho 

působení došlo k dokončení generálních oprav farní budovy. Na její opravu získala farnost 

finanční prostředky darem od biskupství (1 500 000 Kč) a 800 000 Kč si musela půjčit.31 Nyní 

se pracuje na dalších opravách a rekonstrukcích kostela. 

 

 

                                                 
30 ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST BOHUSLAVICE U KONICE, VILÉMOV U LITOVLE,  

     KLADKY, https://farnostbohuslaviceuk.webnode.cz/ 
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2 Dějiny obce Bohuslavice 

V této kapitole nahlídneme do dějin samotné obce Bohuslavice. Cílem je získat 

ucelenou představu o jejím historickém vývoji, který měl nepochybně vliv na vývoj školství i 

kultury v obci. Účelem kapitoly je vytvořit si představu o podobě vesnice od dob, kdy jsou o ní 

zaznamenány první dochované zmínky, a následně sledovat její vývoj až do roku 1989. 

2.1 Nejstarší dějiny 

Jak už bylo zmíněno, z důvodu nepříznivého prostředí pro osidlování byla oblast 

Konicka, tedy i oblast dnešních Bohuslavic, osídlována mnohem později než právě jiná část 

Hornomoravského úvalu.32 Konicko bylo většinou osídleno „v době 13. a 14. století, neboť 

veškeré lesní území náleželo knížeti a stalo se postupem doby majetkem allodním.“33 V této 

době byly jednotlivé osady nejčastěji zakládány systémem zvaným lánové právo (či právo 

německé). Osídlování prováděli tzv. lokátoři, kteří pronajaté části lesa a pozemků rozdělovali 

ve stejné části nazývané lány. Lány pak byly osadníkům propůjčovány, a ti za propůjčení museli 

platit určité množství peněz. Odměnou lokátora byly lány, které dostal a stal se tak rychtářem, 

případně fojtem na doživotí, a to právě v té osadě, kterou založil. Takoví rychtáři mývali často 

soudní moc nad všemi osadníky, z čehož jim taktéž vyplýval nárok na část soudních pokut. 

Kromě toho byli osvobozeni od roboty, ale naopak měli vojenskou povinnost aj.34 

V této době již existovalo několik osad. V zápisech se objevuje i osada Bohuslavice 

(1318). Mnoho osad ale ve válečných dobách zaniklo. Některé osady vznikaly i mnohem 

později, a to v průběhu dalších století, až do konce století osmnáctého.35 První písemně 

zaznamenané zprávy o vesnicích na Konicku nacházíme od 30. let 12. století. Můžeme tedy 

říci, že je to období vrcholného středověku, kdy se dnešní obce na Konicku začaly utvářet. 

První zaznamenaná informace vztahující se k obci Bohuslavice pochází z roku 1288 a 

najdeme ji v listině kláštera Hradiště. V této době patřily Bohuslavice Zbyslavu z Bohuslavic.36 

Lze konstatovat, že Bohuslavice patří spíše k těm starším, tedy dříve založeným osadám. 

Nejstarší písemná zpráva z Konicka pochází z roku 1131 a vztahuje se k obci Hluchov. Ještě 

starší písemné zprávy, než zpráva vztahující se k Bohuslavicím, jsou zprávy z roku 1200 

(písemná zpráva o Konici), 1275 (písemná zpráva o Hvozdu a Štěpánovu) a z roku 1278 

                                                 
32 Burian, 1939, s. 12 
33 Burian, 1939, s. 14 
34 Burian, 1939, s. 14 
35 Burian, 1939, s. 15 - 16 
36 Burian, 1939, s. 169 
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(písemná zpráva o Pěnčíně). Písemné zprávy o sousedních obcích Bohuslavic jsou pak poněkud 

mladší: 1318 (Hačky), 1342 (Krakovec), 1348 (Polomí, Raková, Rakůvka). O dalších obcích 

na Konicku pocházejí první zprávy až do začátku 19. století. Byly zde také některé vesnice, 

které časem zanikly. Nejblíže Bohuslavic to mohla být Habrůvka, nacházející se asi někde u 

Rakové, a taktéž Syrotsko.37 

Další informace o obci Bohuslavice pochází z roku 1318, kdy je zmiňována jistá Eliška, 

dcera Unky z Plavče, manželka Vyknaně, syna Zdenka z Čekyně, která je ve sporu se svým 

strýcem Zborem, proboštem kapituly olomoucké. Předmětem sporu byl právě majetek 

v Bohuslavicích, ale také v Luké, Hačkách, Majetíně a Lhotě.38 V této době byly Bohuslavice 

součástí loučanského statku, a byl to právě zmíněný probošt Zbor, jenž byl jejich majitelem.39 

Dále jsou Bohuslavice zmiňovány v záznamech souvisejících s majetkem obce (jeho 

koupě, prodej, věnování, zisk či ztráta v bojích apod.) a s jejími majiteli. Pro účely této práce 

není však nutné veškeré změny v majitelích obce a změny související s jejím majetkem, 

katastrálním územím apod., uvádět v podrobném popisu. Proto se v následujících částech textu 

zaměříme jen na některé stěžejní informace. 

Především v souvislosti s kupováním a prodáváním Bohuslavic, případně jejich části a 

jejich majetku, docházelo také ke změnám katastrálních hranic Bohuslavic. K velkému 

zmenšení katastrálního území došlo v průběhu 14. století. Ondřeji z Krakovce byl prodán les 

Lipina a od Bohuslavic bylo odděleno také pole na Rovině, dále vrch Stráň a louka zvaná 

Kopaná.40 I přes toto zmenšení území jsou v některých zápisech Bohuslavice označovány 

městečkem. „Roku 1384 dal Bohuslavice vepsat do ZD moravský markrabě Jošt panu Benešovi 

z Bouzova. Tehdy byly Bohuslavice městečkem s tvrzí a farním kostelem.“41 

Roku 1480 se Bohuslavice na určitou dobu staly součástí panství Laškovského, a to až 

do té doby, než se jejich majitel zadlužil a rozhodnutím zemského soudu následně o 

Bohuslavice přišel.42 

                                                 
37 Pinkava, 1993, s. 12 
38 Burian, 1939, s. 169 
39 Müller, s. 103 
40 Šmeral, Konečný, str. 11 – 12, viz vlastivěda moravská 
41 Müller, 1976, s. 103 
42 Konečný, Šmeral, 2005, s. 12 



18 

 

Bohuslavice často přecházely z jednoho majitele na druhého.43 Za stěžejní rok 

v dějinách obce lze považovat rok 1510. Od roku 1510 byly Bohuslavice trvale připojeny ke 

Krakovci, a to když dosavadní majitel Heřman ze Zástřizl prodal Bohuslavice Havlu 

Chudobínovi z Bařic, který byl majitelem panství Krakovec. 44 „ Tak znenáhla se vytvářelo 

rozsáhlé panství krakovecké“45. Kromě Bohuslavic bylo panství Krakovec rozšířeno o mnoho 

dalšího území a majetku (vsi, dvory, lány, rybníky, louky,…) „K panství tehdy patřil Krakovec 

s tvrzí, dvorem a pivovarem, Bohuslavice s kostelním podacím, Polomí, Rakůvka, Luká rovněž 

s kostelním podacím, Nová ves, Malá Habrůvka. Z nich zanikla asi Malá Habrůvka a pouze 

trať u Rakové ukazuje, kde asi stávala. Nová Ves jsou asi nově osazené Háčky, po dlouhou dobu 

pusté.“46 

Poté se jednotliví majitelé panství, tudíž i Bohuslavic, stále měnili a za zásadní můžeme 

považovat rok 1625, kdy byl veškerý majetek Jana ml. ze Zástřizl, jehož součástí byly i 

Bohuslavice, darován městu Mikulovu. Protože se Jan ml. ze Zástřizl aktivně účastnil 

Stavovského povstání, které v bitvě na Bílé hoře skončilo porážkou, byl potrestán konfiskací 

veškerého majetku.47 (Za Jana ze Zástřizl se značně rozšířil protestantismus. On sám byl jeho 

horlivým stoupencem.48 Roku 1622 byl i s dalšími moravskými pány vězněný na Špilberku a 

následně usmrcen.49 Majetek Jana ze Zástřizl byl tedy zabaven a císařem Ferdinandem II. 

darován městu Mikulovu.50) 

V roce 1657 kníže Ferdinand z Dietrichsteina koupil celý statek krakovecký i 

s Bohuslavicemi.51  V roce 1657 pak celé panství tvořily vesnice Krakovec, Bohuslavice, 

Polomí, Hačky, Rakůvka, Hvozd, Otročkov, Ludmírov, Dětkovice a také část Luké.52  

Roku 1712 koupil panství Antotnín Dominik Winkler z Vinklersberku. Ten později svůj 

majetek dále rozšířil zakoupením dalších dvou panství, panství Čechy pod Kosířem a panství 

Drahanovice. Tato panství spojil s Krakovcem 53. Centrem celého panství se na určitou dobu 

stal zámek v Krakovci. Nakonec Antonín Dominik Winkler panství zadlužil a v lednu roku 

                                                 
43 Kronika obce Bohuslavice, II. díl, 1972 – 1987, s. 5 
44 Burian, 1939, s. 172 
45 Burian 1939, s. 164 
46 Burian 1939, s. 164 - 165 
47 Konečný, Šmeral, 2005, s. 13 - 16 
48 Burian, 1939, s. 172 
49 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 2 
50 Müller, 1976, s. 103 
51 Müller, 1976, s. 103 
52 Konečný, Šmeral, 2005, s. 13 
53 Zapletalová, 2012, s. 16 - 17 
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1731 uprchl ze země. 54 Roku 1732 bylo panství zemským právem zastaveno a v exekuci 

prodáno krajskému hejtmanovi ve Znojmě a jeho manželce.55 

Od 1. září 1768 se novým majitelem panství Čechy po Kosířem, Drahanovice a 

Krakovec stal Emanuel (Manoel) Tellez da Sylva Menezes e Castro hrabě Taroucca, vévoda z 

Turnhoutu. Hrabě pocházel z portugalského rodu a byl jeden z jeho nejvýznamnějších členů.56 

„Pod vedením prince Evžena Savojského57 se zúčastnil bojů proti Turkům a v roce 1735 obdržel 

za věrné služby rakouskému domu titul dědičného vévody. Působil jako tajný rada císaře Karla 

VI. a jeho dcery Marie Terezie, byl prezidentem nejvyšší císařské rady pro rakouské Nizozemí 

a později rovněž pro Itálii.“58 

Bohuslavice byly v držení rodu Sylva-Taroucca až do zrušení vrchnostenské správy 

roku 1848.59 

2.2 Dějiny 19. století 

Od padesátých let 19. století se datuje rozvoj Bohuslavic. V Bohuslavicích přibývalo i 

domů. Dříve, především za dob roboty, nikdo nestavěl. Nyní však došlo ke změně a všechny 

domy od čísla popisného 37 po číslo 59 byly nově postaveny. Také hospodářství bylo na nízké 

úrovni. Když lidé chodili na panskou robotu, nezbylo jim pak mnoho času a pravděpodobně ani 

síly na obhospodařování vlastních polí. A protože se ještě k tomu hospodařilo zastaralým 

způsobem, bývala často bída, a to i mezi sedláky. Nejčastěji se jedla se vařená řepa. Za takových 

okolností se občas stávalo i to, že hospodář raději ze svého gruntu utekl.60 

Vzhled Bohuslavic se tedy začal značně měnit. Jak je uvedeno v zápisech kronikářů, 

ještě na konci 19. století zde kromě bílého kostela a několika doškových střech vyšších budov 

nebylo vidět téměř nic. Vysoko nad vesnicí se tyčily skupiny topolů, které byly vykáceny asi 

někdy na konci 19. a začátku 20. století.  

K celkovému rozvoji a dalo by se říci i k pozvednutí životní úrovně obyvatelstva 

Bohuslavic, přispěla také výstavba silnic. Silnice byly vystavěny především v letech 1894 a 

1895. Proběhla výstavba silnic vedoucí od Konice směrem na Vilémov a Litovel, další od 
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Hvozdu, přes Bohuslavice, Krakovec a Laškov vedená směrem na Olomouc. Do této doby 

v katastru obce Bohuslavice ani v katastrech sousedních obcí žádné silnice nebyly. Byly zde 

pouze velmi nízké a hrbolaté tzv. vozové cesty. V některých místech tyto cesty sloužily i jako 

svody vod, z toho důvodu pak byly ve špatném stavu a doprava po nich byla velmi pomalá. 

Jedna taková stará cesta, po které se často jezdívalo, vedla směrem na Litovel podél dnešní 

silnice. Vedla od Bohuslavic až k tzv. brodku, což je místo dosud takto nazývané. V tomto 

místě se rozlévala voda z potoka, a protože přes potok nevedl most, bylo nutné se přes vodu 

přebrodit. Odtud tento název. Odsud vedla cesta dále směrem k lesu.61 

K dalším změnám došlo i v oblasti správy obcí, kdy „dne 1. ledna 1850 rakousko-

uherská vláda zrušila vrchnostenské úřady, které odnepaměti vládly našim vesnicím. Na 

Moravě byl zřízen nejvyšší úřad „místodržitele“ a dvě „krajské vlády“, v Olomouci a v Brně. 

Dále bylo zřízeno 25 c. k. (císařsko-královské) „okresních hejtmanství“ a 78 c. k. „soudních 

okresů“.“62 Obec Bohuslavice spadala pod císařsko-královské okresní hejtmanství Litovel a 

pod okresní soud Konice. Od této doby mohli občané pocítit jistý závan demokracie, když na 

místo dříve dosazených rychtářů usedli v obcích zvolení starostové a místostarostové. Velikost 

obce a počet voličů pak udával počet členů v radě obce.63 

V průběhu času se začalo v samotném Rakousku – Uhersku zakládat více a více 

politických stran, což mělo nepochybně vliv i na řízení jednotlivých obcí. „…starosta a obecní 

rada byli voleni podle hlasů od voličů pro jednotlivé politické strany“.64 Tehdy dvě největší 

politické strany Rakouska – Uherska a také první republiky - „lidovci“ a „agrárníci“ - vládly 

také obci Bohuslavice, a to tak, že v jednom volebním období byl starostou obce 

zvolen „lidovec“ a v dalším období pak „agrárník“. Postupem času začali do čela obce 

kandidovat i členové jiných politických stran, především sociální demokraté a živnostníci. 

Starostové, kteří stáli v čele obce až do dnešní doby, jsou uvedeni v zápisech obecních kronik.65 

2.3 Dějiny 20. století (do začátku 2. světové války) 

Nepříjemným obdobím byl pro občany Bohuslavic počátek 20. století a s ním příchod 

1. světové války. Na konci měsíce srpna roku 1914 narukovalo z Bohuslavic do války mnoho 

mužů, nejen těch mladých, ale byli mezi nimi i otcové rodin. Panovala drahota a celkový 
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nedostatek všeho, čeho bylo potřeba k běžnému životu, jako například prádla, oblečení, obuvi 

apod. Taková situace občas vedla občany k nepoctivým způsobům zbohatnutí.66 Veškeré 

hospodářské práce museli zastat ti, kteří zůstali doma. Byly to především ženy, děti a staří lidé. 

Lidé přicházeli i o koně, kteří byli z obce zrekvírováni. Pro obdělávání polí pak zbyly kravské 

potahy či dokonce samotní lidé. Později museli lidé dodávat vojsku dobytek pro maso i jiné 

potraviny a krmení pro koně. Na potraviny lidé dostávali lístky, byl hlad a bída.67 

Ne všichni muži se z války vrátili živi a zdrávi. Někteří ve válce padli, někteří byli zajati. 

Mnozí se vrátili zmrzačeni a nemocni a po návratu zemřeli na poválečné útrapy. Někteří byli 

prohlášeni za nezvěstné.68  

Nedostatek a drahota trvaly ještě dlouho po válce. Například jeden metrický cent obilí 

stál v rozmezí od 360 do 420 korun a jeden kilogram másla od 40 do 60 korun. Pro nedostatek 

kůže se podrážka obuvi vyráběla ze dřeva a vznikly tzv. dřeváky. V dalších letech se 

hospodářské poměry začaly postupně urovnávat a to až do roku 1929, do příchodu hospodářské 

krize, která opět přinesla bídu, hlad, nezaměstnanost a úpadek v hospodářství.69 

V červnu roku 1919 se konaly první obecní volby. Starostou byl zvolen František Chytil, 

rolník z čísla popisného 12. Když v únoru 1921 proběhlo sčítání lidu, měly Bohuslavice 54 

domů, 75 rodin a 313 obyvatel.70 

Po první světové válce můžeme zaznamenat určitý hospodářský rozkvět nejen v obci 

Bohuslavice. Rozkvět mimo jiné ovlivnilo i využití modernějších technologií v zemědělství. 

Hospodáři se lépe starali o svá pole, začala se pěstovat i cukrová řepa. K rozvoji obce zásadním 

způsobem přispělo i vybudování silnic, které se stavěly již na konci století devatenáctého, jak 

již bylo uvedeno výše. Od dvacátých let 20. století se pokračovalo s výstavbou dalších silnic. 

Byly to silnice vedené z Bohuslavic na Polomí a Lukou, silnice spojující Olbramice s Náměští 

na Hané. V padesátých letech se započalo také s výstavbou silnice vedoucí do Rakové, jež byla 

dokončena až v roce 1964.71 

Rok 1928 byl rokem velkých veder, sucha a nedostatku vody. Nerostla ani tráva, 

pozemky se proměnily v suchou pláň. Hospodáři okamžitě rozprodávali hovězí dobytek, a 
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protože jeho nabídka byla tím pádem vysoká, klesla jeho cena na polovinu.72 Vzrostly také ceny 

veškerých zemědělských plodin a zejména i ceny krmiv. Celkově se hospodaření stalo finančně 

náročnějším. Nebyla to jenom hospodářská krize a sucho v létě, ale nastávala i krutá zima, kdy 

teploměry ukazovaly až mínus 40 stupňů Celsia. Lidem pomrzla uskladněná úroda (brambory). 

Mrazem a zimou trpěla jak hospodářská zvířata, tak i divá zvěř v lese (mnoho ji pomrzlo). 

Zmrzly a uschly i některé stromy, čímž pak nebylo některého ovoce.73 

V roce 1930 proběhlo další sčítání lidu. Tehdy žilo v Bohuslavicích 317 osob. 74 

Zemědělská krize byla pociťována ještě v roce 1932. Hodně pršívalo, a co se týká obilí, 

byl to rok neúrody. Dokonce některé hospodářské usedlosti byly prodány. K tomu všemu 

dolehla na Bohuslavice i všeobecná nezaměstnanost. Lidé dostávali od pověřených komisí 

lístky - poukázky na chléb a jiné věci. Takové poukázky se ale rozdávaly velice poskromnu. 

Početnější rodina dostala nejvýše čtyři poukázky na jeden měsíc. Hospodářská krize 

pokračovala i v dalších letech. Zemědělci byli důsledkem krize nuceni prodávat hospodářské 

plodiny velmi levně nebo dokonce museli zastavit svoji práci. Bez práce byli i dělníci. Celkově 

bylo nedostatek peněz a braní úvěrů nebylo povolováno. Mezi lidmi stále panovala bída. 

K tomu všemu přinesl rok 1935 sucho a celkový nedostatek vody. Celá obec brala vodu 

z obecní studny a pro dobytek se voda obvykle dovážela ze vzdálených potoků.75 

I navzdory hospodářské krizi k nějakému pokroku v Bohuslavicích přece jenom došlo. 

Od roku 1930 začala v obci fungovat autobusová doprava (z Konice přes Bohuslavice do 

Prostějova). Šlo o soukromou autobusovou dopravu, která ale brzy zanikla a byla nahrazena 

státní autobusovou dopravou se spojením do Olomouce.76 

Ve 30. letech 20. století panoval v ovzduší již příchod druhé světové války, proto se i 

občané Bohuslavic a okolí začali vojensky připravovat. Od 1. července 1937 byla 

v Bohuslavicích zavedena tzv. předvojenská výchova branců. Šlo o přípravu na možné 

napadení ze strany německé říše, která byla našim dávným nepřítelem. Stávající situaci 

pochopila a brala v potaz i tehdejší mládež, která chtěla nabýt vědomosti a také zkušenosti 

jakožto budoucího brance nebo vojína svého státu. V rámci přípravy se na vhodných místech 

obce cvičilo v nedělních dopoledních hodinách v průběhu jara a léta. V Bohuslavicích se 
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cvičilo na letním školním hřišti, ale mimo to i ve vhodném terénu jako v polích a lesích. Taková 

cvičení vedli poddůstojníci v záloze.77  

Život občanů často ztěžovaly některé nemoci, které se v obci objevily. V létě v roce 

1938 to byla zrovna tzv. slintavka a kulhavka, která zasáhla dobytek. Kvůli nemocem nemohl 

být tažný dobytek zapřahán, což samozřejmě zapříčinilo zpomalení veškeré zemědělské 

činnosti.78 

V letních měsících roku 1938 byla provedena v obci Bohuslavice a současně také 

v okolních obcích (v Hačkách, v Rakové, v Rakůvce a v Polomí) elektrizace. Kupodivu ne 

všichni občané měli k samotné elektrizaci kladný postoj. Někteří k celé situaci přistupovali 

odmítavě a nedůvěřivě. Nakonec se ale 28. srpna téhož roku téměř ve všech domácnostech 

v Bohuslavicích rozsvítila elektrická světla.79 Světla byla zavedena také ve školní budově.80 

Nemilý nejen pro občany Bohuslavic, ale i pro občany celé republiky, byl rok 1938. 

Největšího nebezpečí pro samostatnost našeho státu pocítili občané při vyslechnutí zprávy o 

provedeném anšlusu, kdy Rakousko pozbylo své samostatnosti. Od této doby nejen obyvatelé 

Bohuslavic začali žít v neklidu a obávali se další světové války.81 Místo dalších různých 

připravovaných oslav 20. výročí vzniku Československa, státní samostatnosti, dolehl na občany 

zdrcující smutek a pocit opuštěnosti jako jedna z dalších zkoušek českého národa. Když došlo 

k zabírání našich pohraničních oblastí, lidé se masivně začali stěhovat do vnitrozemí státu, tedy 

i do obcí kolem Bohuslavic. Hrozilo, že budou zabrány i vesnice a území Litovelska i Konicka. 

Místní občané měli velké obavy, že se tak stane i s jejich vesnicí. Mezi lidmi se otevřeně mluvilo 

o zabrání kraje kolem Bohuslavic. Některé nedaleké obce skutečně zabrány byly. V této době 

žili občané Bohuslavic neklidem a trnuli nad další nejistou budoucností. To vše přinášelo 

vyčerpání jak fyzické, tak duševní.82 

2.4 Dějiny 20. století (od začátku 2. světové války do roku 1948) 

Období protektorátu Čechy a Morava bylo pro občany Bohuslavic obdobím strachu a 

nesvobody. Mimo jiné to bylo období zákazu jakéhokoliv vyvěšování národních praporů, 

zákazu shromažďování, řečnění apod. V lidech ale přetrvávala přirozená touha po svobodném 
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životě. Proto se v květnu a v červnu 1939 lidé z Bohuslavic rádi sdružovali ve volné přírodě, 

zvláště pak u koupaliště Na Skalce, kam přijížděli lidé i z jiných vesnic.83 

Dne 28. srpna 1939 poprvé zastavilo před školní budovou v Bohuslavicích auto 

s gestapem, tedy s německou státní policií. Tehdejšímu řídícímu učiteli, který byl současně 

předsedou okresní jednoty Československé obce legionářské v Konici, oznámili rozpuštění 

legionářských organizací, zabavení úřední spolkové knihy, majetku na hotovosti, praporů a 

dalších podobných věcí. Bohuslavickou školu ale opustili s ujištěním, že horská chudá jednota 

legionářů nic nemá. Pro knihy si ale zajeli do Konice.84 

V průběhu léta roku 1939 přibývalo lidí, kteří prchali za hranice našeho státu. Také 

někteří dospívající z Bohuslavic se začínali počátkem zimy u řídícího učitele zajímat o to, jak 

se co nejsnadněji dostat za hranice. Pro čtyři z nich bylo nakonec vše připraveno k odjezdu a to 

autem z Olomouce přes Slovensko směrem k maďarským hranicím. Zrealizování cesty ale stále 

znesnadňovalo ostřejší střežení hranic. V lednu roku 1940 pak nastaly takové vánice, které 

přerušily sjízdnost silnic, a později už uprchnutí bylo zcela nemožné. Nikomu se tedy 

nepodařilo uprchnout, ale zároveň, a i díky tomu, nenastaly žádné represe pro rodiče a další 

příbuzné potenciálních uprchlíků, jako tomu bylo u jiných zmizelých Čechů, kde následovalo 

převedení do koncentračních táborů. Tehdejší kronikář k celé situaci dodává: „také dobře tak“, 

že prostě nebylo možné cestu za hranice uskutečnit. 85 

O úprk za hranice se zajímal také legionář Josef Sléha z Hněvotína u Olomouce, který 

se v Bohuslavicích tajně zdržoval u svého bratra Antonína. Na Josefa byl totiž německou policií 

vyhlášen zatykač. On se přesunul z Bohuslavic do sousedního Polomí k jistému panu 

Nemerádovi, kde byl ale později vyzrazen a následně zatčen. Vězení však přestál.86 (Podrobněji 

k celému příběhu viz v kronice.) 

Po dobu trvání druhé světové války žili občané Bohuslavic jako ostatní čeští vlastenci 

v obavách, nejistotách a strachu. Sváteční dny se neslavily, poslouchal se zakázaný zahraniční 

rozhlas, nejvíce z Londýna, ale také z Moskvy. K poslechu se zmohli jen ti nebojácní. Vědělo 

se, že mnoho posluchačů už bylo přistiženo či udáno a krutě potrestáno. Proto byla na místě 

opatrnost a ostražitost. Lidé před začátkem vysílací doby zanechali veškeré práce a spěchali 

k rádiu. Hlavně při večerních vysíláních bylo potřeba rádio ztlumit, protože hrozilo nebezpečí 
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odposlechu za dveřmi či stěnami domu. V Bohuslavicích se nejvíce poslouchalo u Stanislava 

Šnevajse (rolník z č. p. 5), u Františka Tichého (č. p. 26) a také ve škole u řídícího učitele 

Rostislava Chudoby. Z obce Bohuslavice nebyl za poslech naštěstí nikdo potrestán, ale byli tu 

občané, kterým se nedůvěřovalo. Ne proto, že by to byli udavači, ale že by jiným způsobem 

mohli zakázaný poslech prozradit, a to například v opilství, v neopatrném povídání, ze mstivé 

povahy apod.87 

Za zmínku stojí jedna z akcí německých okupantů, která se v průběhu války dotkla také 

Bohuslavic. Během roku 1942 začaly občany navštěvovat zdravotní německé společnosti 

s rentgenovými přístroji, prostřednictvím kterých prohlíželi a vyšetřovali plicní ústrojí občanů 

protektorátu. Tehdejším kronikářem je tato situace popisována jako jakási ceremonie neboli 

pojízdný cirkus ze strany německých okupantů. Vše spočívalo ve zdlouhavé práci s 

vyplňováním všelijakých kartoték, kde lidé uváděli svůj dalekosáhlý rodopis a odpovídali na 

všemožné otázky. Toto jediné bylo účelem této akce, protože výsledků z vyšetření se již nikdo 

nedočkal. I přesto se našlo mnoho jedinců, kteří vyšetření s velkou vážností doporučovali. 

V kronice jsou tito lidé označování za „přisluhovače“, mezi které autor řadí i místní dívky, které 

zahořely láskou právě k těmto Němcům. Kronikář zde popisuje nepochopení, jak tyto české 

dívky v době pronásledování a utrpení českého lidu mohly ztratit veškerou hrdost a 

sebezapření.88 

Vedle policejních úřadů, gestapa, byly postrachem lidu také úřady práce. Ty vedly 

záznamy o lidech již od jejich 14 let. Lidé měli obavu především z pracovních přesunů. Velké 

obavy měli rodiče českých dívek. Ty byly často posílány do rodin německých osídlenců, kde 

s nimi bylo mnohokrát zacházeno jako s méněcennou rasou. I z Bohuslavic byli na práce 

přikázáni někteří občani. Dva z nich šli dokonce dobrovolně.89 

Mnoho dalšího z dob válečných zasáhlo hlavně lidské nitro obyvatelů Bohuslavic a 

přinášelo další obavy. Někteří občané Bohuslavic byli během války zatčeni, vyslýcháni a 

vězněni. Byli to například sourozenci Josef a Růžena Pazderovi, a to pro návštěvy partyzánů u 

nich v domě (č. p. 67), kde jim umožňovali poslech rozhlasu. Sourozenci byli zatčeni dne 9. 

ledna 1945 při hromadném zatýkáním olomouckým gestapem. Byli vězněni v Olomouci, 

následně pak i v Brně, ale pro rychlý postup Rudé armády jim byl umožněn návrat do rodných 
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Bohuslavic.90 Byli to ještě další občani Bohuslavic, kteří zakusili návštěvu gestapa, strach či 

přímo věznění, vyslýchání, ale pro uvedení jejich příběhů není v této práci již více prostoru. 

Proto mohu jedině odkázat na Pamětní knihu obce Bohuslavice. Závěrem jen můžu dodat, že 

všichni perzekuovaní občané Bohuslavic v nejhorším případě zažili „pouze“ hrubé zacházení 

s vlastní osobou a kruté věznění, ale nad nikým nebyl vyhlášen rozsudek smrti. 

Po osvobození docházelo k hojnému přesunu obyvatel. Lidé se vraceli z různých 

pracovišť nebo i vězení či koncentračních táborů anebo se stěhovali zpátky do již uvolněného 

pohraničí. Z Bohuslavic se po válce odstěhovalo 41 osob a počet obyvatel se v poválečných 

letech pohyboval v průměru cca kolem 320 osob.91 

Když válka skončila, její následky se projevovaly ještě dlouho po ní. V zimním období 

1945/1946 byl nedostatek paliva, tedy dřeva a uhlí.92 Některá léta zase přinesla katastrofická 

sucha, což se samozřejmě mimo jiné projevilo nedostatkem vody ve studních (1947).93 Pro 

nedostatek obilí a dalších plodů hrozila opět bída a hlad, ale jak je uvedeno v kronice: „Před 

jistou bídou a hladem uchránil nás Sovětský svaz, který za velice výhodných podmínek dodal 

nám dostatečné množství obilí.“94 

2.5 Dějiny 20. století (od únorových událostí z roku 1948 do roku 

1989) 

Únorové události z roku 1948 přinesly změny v celém Československu, tedy i v 

Bohuslavicích. Po celém Československu se ihned začaly zřizovat tzv. akční výbory národní 

fronty. V Bohuslavicích byl tento místní akční výbor národní fronty (MAV NF) utvořen a 

schválen dne 3. března roku 1948 na svolané schůzi občanů.95 Po jeho ustanovení následovalo 

období změn v životě občanů obce Bohuslavice. Tyto změny souvisely s obnovou správních 

orgánů v obci, s reorganizací vedení spolků a kulturně osvětové práce, s prověřováním školních 

orgánů a učitelů, také dalších závodů, podniků apod. Tato práce byla v této době chápána jako 

velmi náročná, ale zároveň jako velmi odpovědná. Smyslem těchto změn bylo to, aby lidé vzali 

řízení všeho do svých rukou.96 

                                                 
90 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 95 - 96 
91 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 113 
92 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 113 
93 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 121 
94 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 122 
95 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 125 
96 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 125 



27 

 

Dne 24. března 1948 na schůzi MAV NF byly vyřízeny záležitosti týkající se očisty 

osvětové a knihovní rady jakož i kulturních organizací. Ve všech věcech se vždy postupovalo 

podle předpisů a pokynů okresního akčního výboru.97 Kromě výše zmíněných očist se začalo 

pracovat také na očistě a úpravě celé obce. Práce probíhaly v rámci tzv. brigád. Na návrh MAV 

NF a místního národního výboru (MNV) byla vydána vyhláška, která zakazovala volné 

pobíhání drůbeže po vesnici. To vše mělo zajistit větší pořádek na návsi. Probíhaly také sběry 

odpadových surovin.98 Od 20. června 1948 začal v Bohuslavicích fungovat místní rozhlas.99 

Ten byl mimo jiné využíván například při žních. Žně byly vykonávány společnou prací občanů 

a předseda výboru JZD prostřednictvím rozhlasu řídil veškeré práce.100 

Kromě dalších událostí souvisejících s těmito změnami byli občané Bohuslavic 

prostřednictvím místní vyhlášky upozorněni také na to, aby se vyvarovali šíření nepravdivých 

zpráv a jakékoli nemístné výroky aby byly hlášeny místnímu akčnímu výboru.101 Mezi lidmi se 

totiž nesla tzv. „šeptanda“ či „šuškanda“ o politickém dění v Československu.102 Byl také 

pořízen seznam těch osob, jež byly považovány za státně a národně nespolehlivé. Tento seznam 

byl podán místnímu národnímu výboru (který byl taktéž v obci nově zřízen) k vyjádření. 

V Bohuslavicích byl za takovou osobu označen jeden občan.103 Prověřování a očistné akce 

probíhaly ve všech sférách venkovského života v Bohuslavicích a o všech šetřeních byly 

následně podávány zprávy příslušným místním orgánům, ale hlavně pak těm okresním. Pořádek 

v obci mělo zajistit také zřízení další nové instituce. Od 5. listopadu 1952 začal v Bohuslavicích 

fungovat Okrsek veřejné bezpečnosti. Prvním velitelem tohoto okrsku se stal Jan Skácel, který 

pocházel z Olešnice a nyní byl ubytován v Bohuslavicích.104 

Rok 1948 byl rokem schůzí a dlouhých jednání, rokem mnoha pracovních činů a změn, 

neboli rokem budování nového života nejen v obci Bohuslavice. Vše mělo být vnímáno jako 

budování lidově demokratické republiky za účelem vytvoření podmínek pro stále lepší život 

československého lidu.105 
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Kromě těchto politických změn a zásahů do venkovského života probíhaly i jiné změny 

v obci Bohuslavice. Ke konci roku 1949 bylo v rámci kolektivizace, která přinesla dramatické 

změny do sociální podoby vesnice, založeno jednotné zemědělské družstvo. Prvními 

zakládajícími členy JZD v obci byli jen rolníci s malou výměrou polí, a to hlavně členové KSČ. 

(…) Bylo utvořeno 9 honů pozemků, na kterých hospodařilo JZD. Soukromým rolníkům byla 

přidělena pole horší bonity, na koncích družstevních honů. Tímto byla velice ztížena práce 

těchto rolníků a mělo to za následek, že postupně jeden po druhém vstupovali do JZD, až na 

několik jedinců.“106 Žně v obci začaly být vykonávány společně. Jejich práce byly řízeny 

pomocí místního rozhlasu předsedou výboru JZD. Dne 4. srpna 1950 proběhl společný 

manifestační odvoz obilí za doprovodu hudby do hospodářského družstva do Litovle. Večer se 

pak v místním hostinci u Zárubů konala zábava, ale účast nebyla velká,107 protože „pátek není 

ještě nejvhodnější den k tanci pro lid našeho kraje!“108 Žně se v tomto roce, jak je psáno 

v kronice, občanům Bohuslavic opravdu vydařily. Výbor JZD Bohuslavice za úspěšnou 

společnou práci získal vlajku nejlepší obce ve svém okrese. V průběhu let 1953 – 1954 pak 

místní JZD postavilo kravín a také drůbežárnu.109  

Ovšem ne všichni občané Bohuslavic byli zpočátku nakloněni vstupu do JZD. I přesto, 

že nakonec mnoho rolníků do JZD vstoupilo, nastalo později hromadné vystupování především 

z důvodu odměňování za vykonanou práci, které bylo hlavně zpočátku velmi nedostačující. 

Později se však výsledky hospodaření začaly zlepšovat a téměř 100 procent zemědělců již bylo 

součástí místního JZD.110 „… Je zřejmo, že obyvatelstvo naší obce začíná prožívat počátky 

hlubokých změn života na venkově, který se má způsobem velkovýroby sblížiti s naším továrním 

dělníkem, což znamená přejít ze soukromého rozptýleného malohospodaření k řízenému 

společnému hospodářství.111 Již od začátku roku 1939 začali členové JZD plánovat také stavbu 

kravína, což bylo chápáno jako základ úspěšného hospodaření JZD.112 V kronice je tato situace 

a celé očekáváné nové období popisované jako období změn, období budování socialismu na 

venkově a budování šťastného nového života.113 
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Následující zápisy kronikáře v pamětní knize obce Bohuslavice podávají další zprávy o 

vnímání tehdejší politické situace a dobového náhledu na sociální změny struktury vesnického 

života a celkové změny v úrovni každodenního života. Podle údajů zapsaných v kronice obec 

Bohuslavice hlavně v dřívějších dobách nepatřila mezi ty bohaté. „Dříve se hospodařilo jen 

z místních zdrojů, to znamená, obec, která byla bohatá, mohla budovat a obec chudá neměla 

z čeho. V naší obci za 20 roků první republiky se celkově udělalo velmi málo. (…) Porovnáme-

li hospodaření našich obcí dříve a nyní, tu zjistíme ohromné rozdíly.“114 

V době od konce druhé světové války do roku 1955, tedy za deset let, byla nově 

vybudována silnice vedoucí od hřbitova kolem mlékárny, také se kolem mlékárny vybudovala 

i kanalizace. Pracovalo se i na úpravě školy. Od paní Dospivové byl koupen dům s číslem 

popisným 25115, ve kterém byly vytvořeny dvě třídy sloužící k výuce žáků nově zřízené 

osmileté střední školy. V prostorách školy probíhaly další opravy a rekonstrukce, o kterých se 

zmíníme přímo v kapitole zabývající se bohuslavickým školstvím.  Byla rozbourána stará 

obecní pastouška a místo ní postaven nový dům sloužící pro MNV, lékaře, zubního technika a 

poštu. Od 1. března 1949 začalo přes Bohuslavice jezdit poštovní auto, které denně přiváželo a 

odváželo poštu. Kromě toho auto sloužilo i pro osobní dopravu počtu cca pěti až deseti osob.116  

První televizní anténa byla v Bohuslavicích zavedena dne 1. listopadu 1956. Prvním 

majitelem televize v obci byl tehdejší předseda JZD, Josef Mikulka, z č. p. 14. (První barevná 

televize pak byla v Bohuslavicích v provozu roku1977.117) Dále v průběhu 50. let 20. století 

bylo kolem Bohuslavic vybudováno pět rybníků. V Bohuslavicích bylo také zřízeno státní kino 

s kabinou pro promítání filmů. Pro sbor dobrovolných hasičů byla pořízena nová motorová 

stříkačka a jiná další potřebná výstroj pro tehdejší požárníky. Roku 1955 se dokonce započalo 

se stavbou hasičské zbrojnice, která byla dokončena roku 1977. Kromě těchto zmíněných 

obecních prací došlo k přestavbě hostince u Zárubů a k pořízení nového stálého jeviště, které i 

nadále mělo sloužit pro hraní divadelních her místních ochotníků. Většina obyvatel Bohuslavic 

(asi 80 %) vlastnila už i radiopřijímače. Před druhou světovou válkou a v jejím průběhu bylo 

v Bohuslavicích těchto radiopřijímačů pouze asi osm.118 
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Kronikář tedy popisuje, že se celková úroveň venkovského života oproti dřívějším letem 

velmi zvedla. Zvýšily se výdělky, lidé postupem času více chodili do zaměstnání, rodiny začaly 

dostávat rodinné přídavky na svoje děti a měly také nárok na bezplatné lékařské a nemocniční 

ošetření a léčení. Došlo i ke změnám v oblékání.119 „V našich mladých letech a to 1900 – 1938, 

měl chudší občan stěží 1 boty na neděli a na všední den, v létě se chodilo bosky, 1 šaty na svátek 

a 1 šaty na všední den, dnes má každý několik párů botů a plné šatníky oděvů a prádla. Zvlášť 

u žen jest marnivost na nebývalé výši, některé se převlékají několikrát za den.“120 Co se týká 

dalších věcí a vybavení, jež občané začínali vlastnit, skoro každá rodina již měla vlastní rádio, 

elektrickou pračku, plynový sporák, motocykl, byt vybavený novým nábytkem.121 „Dříve se 

každý spokojil třeba i s jednou světničkou, kde se vařilo, bydlelo a spávalo. Služební osoby u 

rolníků spávaly s dobytkem ve chlévě. Dnes každý chce míti byt o více pokojích a proto se 

setkáváme v obcích a hlavně ve městech s velkým nedostatkem bytů i přes velikou výstavbu 

těchto bytů. Jindy z naší obce nebylo žádné dopravní spojení k vlakům a do měst a muselo se 

choditi pěšky 8 až 10 km do Konice a Náměště na vlak. Dnes má naše obec autobusové spojení 

na všechny strany, do Olomouce 6krát denně, do Prostějova 3krát, do Litovle 4krát, do Konice 

5krát, do Lutína 3krát denně. (…) Naše děti, které dříve musely choditi do měšťanské školy 

v Konici, 7 km vzdálené, pěšky a ty bohatší na kole, za každého počasí, v létě v zimě, mají tuto 

školu v místě a z okolních vesnic je svážejí autobusy.“122 „I v zemědělství vidíme veliký 

technický pokrok. Dříve se oralo a selo obilí koňmi a kravami, obilí kosilo a mlátilo ručně. 

Dnes se pole oře a seje traktory, obilí seče samovazy a kombajny. Lépe se pole obdělává a hnojí 

a proto jsou ha výnosy hodně vyšší jako dříve.“123 „Naši nejchudší spoluobčané, kteří dříve 

neměli jiné možnosti obživy než žebrati, dostávají od státu sociální důchod, naší výměnkáři kteří 

dříve byly přítěží svým dětem, také tento důchod pobírají. (…) Zmizely z našich vesnic typické 

flašinety a všichni žebráci. Život se stal šťastnější a radostnější, spokojenější a bohatší.“124 

Podle zápisů v kronice je doba socialismu chápána jako období změny všech stránek 

života k lepšímu. „Dnes není již vykořisťovatelů a chudých. Životní úroveň všeho našeho 

obyvatelstva se zvedla. Sociální a třídní rozdíly se z velké části vyrovnaly.“125 
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I když by se tedy z těchto slov kronikáře mohlo zdát, že vedoucí komunistická strana se 

zasloužila o lepší život občanů, ne všichni to tak vnímali. Když dne 16. května 1954 probíhaly 

volby do MNV, projevil se odpor některých občanů k novému socialistickému řádu. V kronice 

se o těchto volbách hovoří jako o volbách bojovných.126 „Byly to volby bojovné, kdy odpůrci 

nového socialistického řádu se snažili všemožným způsobem zvrátiti jejich průběh ve svůj 

prospěch. Proslavili se neblaze i někteří komunisté. (…) Tyto volby ukázaly, že ještě hodně 

občanů těžko chápe socializaci vesnice a dá se snadno svést falešnými řečmi o JZD. Proto ti 

kandidáti, kteří byli propagátoři a členy JZD, byli nejvíce škrtáni a odpůrci JZD dostali nejvíce 

hlasů. Tak v tyto revoluční doby přeměny socializace vesnice, zásluhou několika rozvratníků, 

byla naše obec nejednotná v této tak důležité zemědělské otázce.“127 

Volby bývaly ale vždy výraznou a významnou událostí v obci. Na přípravě a řádném 

průběhu měla velký podíl místní škola. Učitelé připravovali potřebnou dokumentaci pro 

uskutečnění voleb, žáci vystupovali se svým kulturním programem v průběhu veřejných 

předvolebních schůzí. Samotné volby se pak konávaly v prostorách bohuslavické školy, kde 

učitelé připravili volební místnosti. V den voleb občané už čekávali před školou, až se volební 

místnosti otevřou. Po celou dobu zahájení voleb hrávala hudba, a jak je uvedeno v kronice128 

„… občané voliči s chutí spěchali vykonat tak důležitou občanskou povinnost, jak volby do 

všech zastupitelských orgánů bezesporu jsou.“129 To jen tedy v krátkosti o podobě a průběhu 

voleb v době minulého režimu. 

Od doby založení JZD v Bohuslavicích je v kronice věnováno mnoho prostoru popisu 

jejímu vývoji. Dále se kronikář soustředil také na podobu všedního života, na volby do MNV a 

jeho činnost. Mimo to kritizoval údajnou činnost místních občanů, a to slovy, že žádný spolek 

nic moc nedělá. Co se týká ostatních prací v obci, ty se prováděly v rámci brigád, svépomocí 

občanů. Organizace KSČ je v této době popisována jako jediná aktivní skupina v obci, která se 

pravidelně schází a řeší veškeré záležitosti obce. V roce 1958 čítala 43 členů.130 „KSČ jest 

nejagilnější složka NF. Členové strany jsou ve všech složkách NF a uplatňují tam vedoucí úlohu 

strany. Org. KSČ nabádá a působí na svoje členy, aby ve všech složkách NF poctivě pracovaly 

a budovaly socialismus.“131 V souvislosti se stranou lidovou kronikář uvádí, že v podstatě 
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žádnou činnost nevykonává. „V naší obci byla za první republiky ČSL jednou z vedoucích 

silných stran se stranou agrární. Po mnoho let se střídala s agrární stranou o vedoucí místo a 

starostu. Dnes jako by ani nebyla (…) V ničem nepracují.“132 

Z pohledu sociálních a zdravotních poměrů se místní obyvatelé převážně živili 

zemědělstvím, menší část občanů dojížděla do zaměstnání. Zajištění zdravotní péče 

v Bohuslavicích bylo následující.133 Od roku 1951 nastala změna ve zdravotní péči o obyvatele 

Bohuslavic. Od 4. ledna tohoto roku zde totiž začal působit obvodní lékař doktor František 

Ehrmann z Laškova. Ordinoval zde nejprve každý čtvrtek, později i v pondělí. Občané 

Bohuslavic již nemuseli za lékařem dojíždět do Laškova. Právě v tuto dobu, kdy František 

Ehrmann začal v Bohuslavicích ordinovat, trpělo mnoho lidí nejen z Bohuslavic, ale z celého 

okolí, onemocněním chřipkou a žloutenkou.134 Téhož roku na podzim bylo v Bohuslavicích 

zřízeno také zubní ambulatorium, ve kterém dvakrát týdně pracoval zubní lékař dojíždějící 

z Litovle.135 Tyto lékaře navštěvovali i občané z okolních vesnic, a to převážně z Polomí, 

Haček, Rakůvky, Rakové, Olbramic a Vilémova. 

Nemoci často trápily občany Bohuslavic, děti, dospělé, i jejich zvířata. V březnu roku 

1952 mnoho občanů, především pak dětí, onemocnělo chřipkou, dále také žloutenkou, spálou 

nebo spalničkami.136 Nemocemi trpěla také zvířata. V listopadu 1952 se v Bohuslavicích u 

hovězího dobytka projevila slintavka a kulhavka. Bylo proto vyhlášeno ochranné nařízení, které 

mělo zabránit dalšímu šíření nemoci. Obec Bohuslavice byla uzavřena, a ani žáci z okolních 

vesnic v tuto dobu nenavštěvovali místní školu. Také bohoslužby v kostele se nekonaly, 

jakékoli veřejné schůze a akce byly taktéž zakázány, a to po dobu téměř jednoho celého 

měsíce.137 V únoru roku 1962 se zase během jednoho dne k lékaři dostavilo až 150 nemocných 

občanů. Kvůli této chřipkové epidemii byla uzavřena i škola a nevyučovalo se po dobu čtrnácti 

dnů. Kromě toho byly zakázané také organizace plesů a promítání filmů v kině.138 V roce 1973 

v lednu byla vyhlášena karanténa kvůli slintavce, která se objevila v obci Vrážné, patnáct 

kilometrů vzdušnou čarou vzdálené vesnice. Kvůli této nemoci byla provedena taktéž některá 
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opatření, jako uzavření místního pohostinství, kostela, také se nekonaly žádné veřejné akce, 

plesy. Karanténa trvala od 19. ledna do 3. února. Naštěstí se ale nákaza nerozšířila.139 

Kromě těchto nepříjemných a nebezpečných nemocí se lidé často museli vypořádat 

s těžkostmi, které přinášelo zrádné počasí. Tak třeba na přelomu roku 1951/1952 nebyl vůbec 

žádný sníh a lidé pracovali na zahradách až do první poloviny ledna. Pořádně začalo sněžit až 

20. ledna. Většinou bývalo tolik sněhu, že silnice byly absolutně nesjízdné a veškeré cestičky 

k lidským obydlím byly zaváté sněhem. Silné noční mrazy se pak náhle projevily i koncem 

měsíce května 1952. To mělo za následek pomrznutí úrody. Na začátku června roku 1952 zase 

velmi intenzivně a hustě pršelo. Tím trpělo obilí, které polehovalo na polích a veškerá práce na 

polích stála. Úroda na polích velmi zarůstala travinami a plevelem. Z toho důvodu bylo potřeba 

organizovat početné brigády.140 Sníh v květnu byl v této době běžným jevem. Dne 12. května 

1953 napadlo přes 20 cm mokrého sněhu, což pod tak velkou tíhou těžkého sněhu způsobilo 

lámání větví stromů. Tato sněhová nadílka zapříčinila velké množství škod na úrodě.141 

V některých letech se dostavily obrovské mrazy. V únoru roku 1956 to bylo až 35 stupňů Celsia 

pod nulou.142 Pro změnu v lednu 1971 bylo naopak až 16 stupňů Celsia nad nulou. A v ten samý 

rok v březnu 1971 přišla velká sněhová bouře, při které napadlo tolik sněhu, že nejezdily žádné 

autobusy.143 Na přelomu roku 1978 a 1979 byly na území naší republiky silné mrazy, které 

ovlivnily i každodenní život občanů z Bohuslavic. Na mnoha pracovištích byla omezena 

výroba, dále také televizní vysílání bylo omezeno jen na dvě a půl hodiny denně, druhý program 

během těchto mrazů nevysílal vůbec. Silné mrazy ovlivnily i chod školství. Od 8. ledna 1979 

ministerstvo školství vyhlásilo mimořádné prázdniny. Na železničních tratích v důsledku 

silných mrazů zůstalo stát velké množství vagonů s uhlím a čekalo se, až rozmrznou. 

V Bohuslavicích bylo omezeno svícení veřejným osvětlením, kdy lampy svítili pouze do desáté 

hodiny večer. Tato omezení trvala až od 4. února, kdy se počasí a teploty začaly vracet zpět do 

normálu.144 

Počasí samozřejmě mělo vliv i na zemědělskou úrodu. Hojná úroda byla pro občany 

velmi důležitá. Lidé byli rádi třeba i za hojné úrody lesních plodů, kterými se zásobovali na 

zimu. Také se běžně tyto lesní plody, jako především borůvky, prodávaly prostřednictvím 
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Jednoty. Sbíraly je děti i dospělí a za jeden kilogram plodů obdrželi 30,- Kčs. 145 Součástí 

venkovského života bylo i tradiční vaření povidel. To se dělo za zpěvů a všeobecného veselí 

tehdejší bohuslavické mládeže a i ostatních občanů. Vařilo se do pozdních večerních hodin. 

V roce 1959 byla zvlášť velká úroda švestek, kdy stromy se až lámaly pod tak obrovskou tíhou 

plodů. V zimních měsících se pak ve Vilémově ze švestek pálila slivovice. Nebylo téměř 

domácnosti, která by slivovici nepálila.146 

V roce 1959 bylo naplánováno několik reorganizací státu, které se výrazně dotkly i 

Bohuslavic, a především pak vzájemného soužití občanů. Vesnice Bohuslavice, Hačky a 

Polomí se měly stát jednou obcí. Tomuto sloučení předcházelo mnoho schůzí a porad 

funkcionářů všech tří obcí. Definitivní sloučení obcí bylo dohodnuto na páté schůzi dne 7. 

dubna 1960 za přítomnosti zástupců z OV - KSČ z Prostějova. Nelze ale hovořit o úplné jednotě 

občanů. Kromě pěti formálních schůzí probíhalo mnoho veřejných schůzí, které byly velmi 

bouřlivé, protože někteří občané se sloučením nesouhlasili a neviděli v něm žádných výhod. 

Občané z Bohuslavic se sloučením v podstatě souhlasili, ale naopak tomu bylo hlavně u občanů 

z Polomí a i z Haček, kteří měli k plánovanému sloučení několik připomínek a výhrad. Nakonec 

po nekonečných diskusích většina dala ke sloučení svého souhlasu. Tyto tři obce měly od této 

doby jedno společné MNV i JZD. V rámci těchto celostátních reorganizací územních struktur 

byl v červnu roku 1960 zrušen i okres Litovel a Bohuslavice přešly do okresu Prostějov. Dále 

se také zrušil kraj Olomouc a Bohuslavice se definitivně staly součástí kraje jihomoravského 

(kraj Brno).147 V roce 1972 pak byla obec Bohuslavice prohlášena za obec střediskovou.148 

Co se týká rozvoje obce v oblasti její výstavby, šlo vždy o dobrovolnické práce občanů. 

Ti, kteří se do společných prací zapojili, odpracovali i stovky hodin. Takovými společnými 

pracemi býval například jarní úklid, výsada stromů, různé úpravy obce a potřebné opravy a 

výstavby apod.149 

V roce 1961 bylo započato s výstavbou kanalizace takzvaně v akci „Z“. Povrchová 

kanalizace se začala budovat v obci již od roku 1945. Zbytek hlavní kanalizace byl dokončen 

v roce 1968 a v roce 1969 se s jejím budováním dále pokračovalo. V roce 1970 byla dokončena 

další část povrchové kanalizace. Kanalizace v obci Bohuslavice se budovala hlavně svépomocí, 
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tedy převážně v rámci brigádnických dobrovolných prací během víkendů. Mzdy byly za tyto 

práce na kanalizaci propláceny až v posledních letech.150 

V šedesátých letech proběhly opravy některých cest. Byla nainstalována požární siréna. 

Dále bylo rozšířeno veřejné osvětlení. Mimo jiné se v tomto roce začalo i s generální opravou 

místní školní budovy.151 V roce 1963 byla dokončena silnice vedoucí z Bohuslavic do Rakové. 

Občané Rakové začali tuto silnici stavět již v roce 1945, ale až do této doby nebyla stále 

dokončena. Nyní byla silnice na příkaz ONV Prostějov dokončena firmou z Brna.152 V roce 

1969 byl místní rozhlas prodloužen až do tehdejších osad, které byly tehdy součástí Bohuslavic, 

tedy do Polomí a Haček.153  

Dne 30. prosince 1969 byla na veřejné schůzi MNV odsouhlasena výstavba vodovodu 

pro všechny tři vesnice – Bohuslavice, Hačky a Polomí.154 Dne 25. února 1972 se začalo 

s bagrováním vodovodu. Začalo se u Hvozdu, kde se bohuslavický vodovod měl napojit trasu 

již stávajícího vodovodu Hvozd – Klužínek. Celý výkop probíhal až do 19. dubna 1972, a to za 

velmi nepříznivého počasí. Velké deště působily nemalé škody při pracích na vodovodu. Dále 

se stavěl také vodojem, a to na 100 metrů krychlových vody pro obec Bohuslavice, a také 

vyrovnávací vodojem u Klužínka na 50 metrů krychlových vody. Na nově vybudovaný 

vodovod se pak napojilo 73 domácností, a také JZD. Výstavba vodovodu opět proběhla v tzv. 

akci „Z“. Každý občan, který se chtěl na vodovod napojit, byl povinen odpracovat na jeho 

výstavbě 85 hodin a taktéž zaplatit i vodovodní přípojku a vykopání přívodu k jeho domu. 

V rámci brigádnických prací, tedy bezplatně, bylo odpracováno na výstavbě tohoto vodovodu 

10 055 hodin, z toho žáci ZDŠ odpracovali 770 hodin. Kolaudace vodovodu proběhla dne 22. 

prosince 1972.155 „Jest také ale nutno podotknout, že velká většina občanů se do této velmi 

náročné akce velmi kladně zapojila a dnes si tito občané, hlavně přestárlí a kteří neměli studnu 

a museli pro vodu daleko choditi, velmi chválí dobrou, zdravotně nezávadnou a lacinou vodu, 

kterou má přímo ve svém obydlí.“156 V roce 1973 se pak započalo s výstavbou druhé etapy 

vodovodu pro osady Polomí a Hačky. Nyní bylo na vodovod v Bohuslavicích a jejich osadách 

napojeno celkem 128 domácností.157 
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Dne 21. září 1970 ukončila v Bohuslavicích svůj provoz mlékárna, která zde fungovala 

již od roku 1900. Byla postavena jako Družstvení rolnická mlékárna, ve které zemědělci měli 

své podíly. Po roce 1948 pak došlo k jejímu znárodnění. Důvodem k ukončení jejího provozu 

byla výstavba velké mlékárny v Olomouci, mlékárny OLMA.158 

Dne 30. listopadu roku 1971 byla v Bohuslavicích zřízena nová automatická telefonní 

ústředna v budově školy, v prostorách bývalé prádelny na dvoře. Ta stará telefonní ústředna již 

nestačila na tehdejší telefonní provoz.159 V listopadu roku 1971 byl na některých silnicích 

položen asfalt – silnice Bohuslavice – Hvozd, Hvozd – Klužínek – Ochoz. To znamená, že již 

od této doby byly všechny silnice spojující Bohuslavice se sousedními obcemi bezprašné, tedy 

asfaltové.160 Od 6. října 1977 se začalo s obnovou elektrického hlavního vedení, kdy se 

vyměnily dřevěné elektrické sloupy za betonové a taktéž se vyměnily i elektrické dráty za nové. 

Také se vyměnily transformátory v Bohuslavicích i v okolních obcích. Práce trvaly v průběhu 

tří měsíců, kdy docházelo v době od 9:00 do 16:00 hodin k vypínání elektrického proudu. To 

negativně zasahovalo do výroby místního JZD. Také nefungovalo ústřední topení v místní 

základní i mateřské škole a v dalších institucích, jako například v prodejně či v budově MNV, 

které nebyl ani v provozu.161 

K dalším změnám týkajícím se reorganizace jednotlivých obcí došlo ke konci 70. let 20. 

století. V rámci celostátního plánu o slučování obcí bylo v roce 1979 zahájeno jednání o 

sloučení obce Bohuslavice s dalšími sousedními obcemi, a to s Rakůvkou a s Rakovou. 

Funkcionáři MNV z Rakové se ale k tomuto plánovanému sloučení, ke kterému mělo dojít 1. 

července 1980, opět nestavěli kladně. Jejich negativní postoj k podobnému slučování se 

projevil již v roce 1945 při zřizování ZDŠ v Bohuslavicích.162 Dne 1. července 1980 nakonec 

k plánovanému sloučení došlo.163 

V popisu těchto skutečností je opět vidět státní zásah do místních poměrů. V souvislosti 

s tím můžeme zmínit také tzv. agitační činnost, jejímž cílem bylo politické ovlivňování občanů. 

V Bohuslavicích fungovalo tzv. agitační středisko, které zajišťovalo právě zmíněnou agitační 

činnost. K agitaci sloužily hlavně nástěnky, o které se staraly některé místní organizace. Dále 

agitační práci zajištovali také členové MNV, a to tak, že zajištovali účast občanů na oslavách, 

                                                 
158 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 289 
159 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 296 
160 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 296 
161 Kronika obce Bohuslavice, II. díl, 1972 – 1987, s. 106 
162 Kronika obce Bohuslavice, II. díl, 1972 – 1987, s. 142 - 143 
163 Kronika obce Bohuslavice, II. díl, 1972 – 1987, s. 170 



37 

 

na brigádách apod. MNV dbalo i na výzdobu veškerých veřejných budov a zařízení, a to 

především v čase konání různých obecních oslav a slavností. Za zvlášť důležité a významné 

byly považovány oslavy 1. máje, výročí osvobození naší vlasti Rudou armádou, oslavy 

Slovenského národní povstání, oslavy Velké říjnové socialistické revoluce atd. Agitační činnost 

tedy vesměs zajištovaly veškeré místí orgány jako kino, knihovna, škola, JZD i další. Agitační 

činnost knihovny spočívala v propagaci knih, za níž dokonce obdržela titul „Vzorná místní 

lidová knihovna“. Agitační činnost kina spočívala v promítání filmů převážně socialistických 

států. Kino také zajištovalo promítání podobných filmů pro žáky místní školy.164 Další agitační 

činnost byla prováděna prostřednictvím návštěv v domácnostech. V průběhu roku 1979 byly 

všechny rodiny v obci agitačními dvojicemi navštíveny čtyřikrát.165 

KSČ tuto zmíněnou agitaci bezpochyby považovala za velmi důležitou. Problémem 

působení KSČ v Bohuslavicích byla totiž světonázorová výchova jejich občanů. Občané 

Bohuslavic byli silně nábožensky založeni, což KSČ vnímala jako problém. Za problém se 

vnímalo to, že občané ve velké míře stále navštěvovali církevní obřady a zapisovali své žáky 

do výuky náboženství. Ve školním roce 1983/1984 bylo do náboženství zapsáno 42 žáků, což 

je 24% z celkového počtů bohuslavické školy. Do náboženství byli běžně zapisování i děti 

členů strany KSČ či členů MNV.166 

V Březnu 1982 byla v Bohuslavicích zahájena výstavba bytovek ve farské zahradě, 

které měly dohromady čítat 57 dvoupokojových, třípokojových, nebo čtyřpokojových bytů. 

Tímto aktem se opět změnil vzhled Bohuslavic.167 Výstavba těchto bytovek byla dokončena 

v červnu roku 1985 a bylo zahájeno jejich obydlování.168 

V roce 1989 ztratila KSČ svoji vedoucí úlohu ve státě. „V samotné obci nebyly události 

tak bouřlivé, i když všichni občané o nich živě diskutovali. Množství plakátů vylepili studenti 

z Olomouce. K prvnímu shromáždění občanů, které svolalo vzniklé OF, došlo 4. 12. na JZD. 

Hlavními mluvčími byli – z čl. JZD – Ing. Navrátil (Bohuslavice), p. Mazánek (Hvozd), 

z nečlenů JZD – p. Zb. Továrek, p. Ant. Špaček, oba z Bohuslavic. Byly řešeny různé všeobecné 
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věci, hodně se spíše diskutovalo o obecních věcech, ale také nastíněny některé problémy JZD a 

obce.“169 

„Z politických stran pracovaly po celý rok organizace KSČ. Po zrušení ústavního článku 

4 o zrušení vedoucí úlohy KSČ ukončily svoji činnost ZO na JZD a na ZŠ (leden 1990), takže 

v obci zůstala jedna organizace KSČ. Po revoluci listopadu 1989 se aktivizovaly organizace čs. 

strany lidové, a to v Bohuslavicích, v Polomí a na Hačkách. Občanské fórum mělo první schůzi 

na JZD – 4. 12. 1989 – a to pro členy a nečleny JZD, samostatně začalo v obci pracovat až v r. 

1990.170“ 
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3 Vývoj spolkového a společenského života v Bohuslavicích 

Cílem této kapitoly je představit vývoj podoby spolkového a společenského života 

v obci, ve kterém mnohokrát nacházíme propojenost s místním školstvím. Byli to mimo jiné 

také učitelé a žáci bohuslavické školy, kteří přispívali k obohacení místního kulturního dění. 

3.1 Počátky společenského a spolkového života v Bohuslavicích 

Spolkový a společenský život na vesnicích se začíná objevovat až v roce 1848, tedy po 

zrušení roboty a po probouzení národního uvědomění.171 Když nahlédneme ale ještě do starší 

doby, do období po třicetileté válce, zjistíme, že byla zakládána tzv. bratrstva, tedy jakási 

uskupení lidí majících již společný cíl. „Rovněž v Bohuslavicích založil tamní farář Bartoloměj 

Jos. Fr. Pávek r. 1738 Bratrstvo sedmibolestné P. Marie a dal mu do vínku 600 zl. Členové 

bratrstev ve výroční den scházeli se v místě, kde byly slouženy mše sv. za živé i zemřelé 

bratrstva, a tak vznikly poutě.“172 Za císaře Josefa II. byla ale tato bratrstva zrušena, veškeré 

jejich jmění zabaveno a poutě zakázány.173 

Za nejstarší spolek založený v Bohuslavicích můžeme považovat spolek Vojenských 

vysloužilců. Cílem takovýchto spolků bylo oživení jakési idey všerakouského vlastenectví, 

oživení vzpomínek na vojenské doby a mimo to také zajistit členům počestný pohřeb. Spolek 

byl založen roku 1872 a počátkem první světové války zanikl (1920).174  

V 60. až 90. letech 19. století se rozproudila v lidech národní a uvědomovací idea, čímž 

začalo vznikat mnoho čtenářských a čtenářsko-pěveckých spolků. Kromě této idey se začala 

rozvíjet i myšlenka svépomoci, spořivosti a ochrany, díky které se zakládaly záložny, loterní 

spolky a hasičské sbory. Byly to právě Bohuslavice a také Konice, kde byly v roce 1869 

založeny hned první Rolnicko-občanské záložny.175 Právě záložna v Bohuslavicích patřila k 

nejstarším moravským záložnám. Založil ji tehdejší nadučitel Václav Kadlec z č. p. 16 a farář. 

P. Josef Jedlička.176 V letech 1895 až 1898 byl v Bohuslavicích založen i loterní spolek 

s názvem Smola. 177 „Loterní spolky zakládány, aby členové byli nuceni spořiti a z úspor 

zakupovány cenné losy.“178 A v neposlední řadě to byl i spolek hasičský, který byl 
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v Bohuslavicích taktéž založen. Šlo o spolek, který měl ochraňovat bližní a pomáhat jim při 

živelných pohromách. V Bohuslavicích byl tento spolek opět založen mezi prvními a to roku 

1885 (Na konicku byl založen první spolek v Konici roku 1875).179 

3.2 Vývoj spolkového života a společenského života od začátku 

20. století do roku 1945 

Na počátku 20. století byly zakládány Národní jednoty. Ty první na Konicku již v roce 

1902 (Hvozd a Raková), v Bohuslavicích roku 1910.180 Zápisy v kronice z roku 1927 však 

uvádějí, že to bylo již roku 1903. Hned v prvních letech po první světové válce se ochotníci 

místního Odboru Národní jednoty pečlivě připravovali divadelní hry. Problémem bylo ale 

jeviště, jehož stav byl špatný. V roce 1921 se pořídilo jeviště nové, a to do sálu v hostinci u 

Fialů. Každoročně se hrávala dvě až čtyři představení obvykle k nějaké příležitosti jako 

k Mikuláši, na Silvestra apod. Taktéž se nacvičovala dětská představení. Protože se ale toto 

nové jeviště po skončení představení vždy uklízelo a stěhovalo na nevhodná místa v hostinci, 

jeho dřevěná kostra i plátno velmi trpělo a v Bohuslavicích se pak hrávalo méně a nácvik i 

samotné vystoupení probíhalo v sousedních obcích, především pak v Polomí. Tam bylo v roce 

1926 pořízeno nové, lepší jeviště, v sále u Pišťáků. Zde se také uskutečňovala vystoupení dětské 

akademie nebo se zde konaly besídky, jejichž součástí byly nacvičené rytmické cviky, tanečky, 

říkanky a jiné scény.181 

Společenský život v obci tedy obohacovaly také výše zmíněné dětské besídky. Úplně 

první besídka se konala již roku 1909. Dne 7. července roku 1909 když se konala učitelská 

konference, ve zprávě okresního školního dozorce se pak objevilo mnoho pokynů, jak pečovat 

o děti. Mimo jiné zpráva vybízela učitele, aby ve spolupráci s rodiči pořádali besídky, např. 

s pohádkovým zaměřením, nebo k příležitosti vánočních svátků. Bohuslavická škola na tyto 

pokyny ihned zareagovala, a hned 11. července se konala první besídka s rodiči. Správce školy 

při této příležitosti ve svém projevu poukázal na důležitost součinnosti rodiny a školy. 

Návštěvnost této první besídky byla opravdu hojná. Účastnili se jí lidé ze všech tehdy 

přiškolených obcí. Besídka byla spojená s výstavou žákovských prací, což byly nejrůznější 

ruční práce, výkresy a také písemnosti.182  
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Besídky pak byly organizovány povětšinou k různým příležitostem. Například k výročí 

vzniku Československa, k oslavám narozenin prezidenta T. G. Masaryka či později E. Beneše, 

nebo v předvánoční době to byly vánoční besídky spojené s vánočními nadílkami u 

rozsvíceného vánočního stromečku. Děti dokonce nacvičovaly i divadelní hry. Na besídkách 

žáci přednášeli básně, říkanky, zpívali písně, předváděli rytmická cvičení, někdy nechyběla i 

čísla tělocvičná apod. Těchto besídek se účastnili nejen rodiče žáků, ale mnoho dalších občanů. 

O významu slavnostních dnů, na jejichž počest se besídky organizovaly, vždy ve svém projevu 

promluvil tehdejší správce školy. Na závěr programu většinou zazněla národní hymna. Ne 

všechny besídky se konaly vždy v Bohuslavicích, ale některé také v Polomí (především vánoční 

besídky s nadílkou, nebo se zde hrávaly divadelní hry). Výtěžek z těchto akcí pak povětšinou 

připadl rodičovskému sdružení, které za něj následně kupovalo školní pomůcky a potřeby pro 

žáky (např. sešity, tužky, pastelky, kreslící listy apod.).183   

Jednu z kulturních akcí pořádal také sbor dobrovolných hasičů. Asi od roku 1935 se 

každoročně dne 6. března v předvečer narozenin prezidenta T. G. Masaryka v rámci pietní 

vzpomínky přečetl manifest hasičstva a za vesnicí při silnici ke Hvozdu se zapálil oheň. K místu 

se šlo v průvodu za doprovodu hudby.184 Tento den se oslavoval také ve škole. Žáci přednášeli 

básně, říkanky, zpívali písně a celá oslava se zakončila opět národní hymnou. Nešlo pouze o 

uzavřené školní akce, ale naopak se jich účastnil i hojný počet občanstva. V den oslav se také 

hrávala divadla, a to jak pro žáky, tak i pro dospělé. Dále se školní besídky pořádaly například 

ke Svátku Matek atd.185  

Jiná pietní oslava probíhala v poledne na Bílou sobotu před hasičskou zbrojnicí, kde se 

organizovalo dvouminutové ticho jako vzpomínka na umučené a na oběti válek.186 Dále byly 

pořádány také výlety do přírody, na kterých probíhalo představení nacvičených národních tanců 

(u Kyselky, v lese Na Horách nad Polomím).187 

Roku 1921 byla v Bohuslavicích založena Obecní knihovna. Již ale od roku 1910 zde 

fungovala knihovna Odboru Národní jednoty. Ta v době založení obecní knihovny čítala 

celkem 80 svazků. Obecní knihovna se začala pomalu rozvíjet díky finanční podpoře obce a 

dalších finančních i knižních darů. Knihovna Národní jednoty byla už jen málo doplňována. 
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Kdokoliv z občanů měl možnost si knihy kdykoliv a bezplatně zapůjčit, bohužel zájem čtenářů 

byl spíše malý, průměr sotva dosahoval patnácti čtenářů za jeden rok. Naopak co se týká jiných 

směrů kultury, ty byly na vzestupu. Společenský život se stával pestřejším. Lidé se na něm 

hojně podíleli ať už jako organizátoři, tak jako účastníci. Fungovala ochotnická divadla, konaly 

se maškarní plesy i taneční zábavy a další akce organizované spolky. V kronice se přímo píše 

o přebujelém organizování akcí spolky či jinými korporacemi. Tyto akce pak začaly nahrazovat 

dosavadní dlouhé a tiché večery v domácnostech. Ve volných chvílích se lidé věnovali spíše 

četbě stranické novinové tiskovině, také četbě různých časopisů, brožur a kalendářů s lehčí 

četbou. Rozšiřoval se také poslech rozhlasu. To všechno nahrazovalo dřívější intimní domácký 

i společenský život na venkově, čímž bylo prosté a upřímné vzájemné besedování a veselení se 

při zpěvu národních písní.188  

Volný čas občanů Bohuslavic nepochybně ovlivnilo vybudované Koupaliště na Skalce 

na potůčku Líšnici. Bylo jedním z prvních koupališť na Konicku a zároveň bylo považováno 

za jedno z nejpozoruhodnějších podniků v obci zřízených. Za jeho zřízení mohly občané vděčit 

obětavosti členů odboru Národní jednoty. Koupaliště vypadalo takto: bylo celé vybetonované, 

šířku mělo 8 metrů, délku 32 metrů, plocha hladiny byla 250 m2, hloubka od 0,5 do 2 metrů 

s obsahem 325 m3. Podle zápisu v kronice byla voda v bazénu velmi čistá. S prací na stavbě 

koupaliště se začalo na jaře roku 1933. Jeho dokončení se podařilo v květnu 1934. Velkou 

zásluhu na zřízení koupaliště mimo najaté a placené pracovní síly mělo 50 dobrovolníků, kteří 

zde pracovali bezplatně přes 3000 hodin.189 

Nejde si nepovšimnout toho, že v této době občané společně nasazovali své pracovní 

úsilí, které mělo opravdu hluboký význam a bylo, a můžeme říci, že i stále je ukázkou 

dosahování společných cílů občanů a naplňování lidských životních pokladů tělovýchovných, 

zdravotních a rekreačních, a zároveň ukázkou toho, že žádné takové pracovní úsilí není 

nadarmo. Vytvořené koupaliště se stalo podnětem i ostatním obcím, které byly v té době již 

silnější s více možnostmi. Byla to hned Konice, která se zajímala o koupaliště Na Skalce a po 

čtyřech letech se taktéž pustila do budování vlastního koupaliště. Koupaliště přineslo změnu do 

společenského života letních měsíců. Mnoho lidí trávilo na koupalištích třeba i celé dny. 

V prostředí koupaliště se nacházelo i hřiště. Přijížděli sem lidé i ze vzdálenějších obcí, jako 
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z Konice, z Náměště na Hané, z Těšetic a o víkendech na kolech přijížděli i skupiny lidí 

z Olomouce. Od jara do podzimu se zde téměř denně na volejbalovém hřišti hrával volejbal. 190 

Velký zásah do kulturního života občanů Bohuslavic přinesl rok 1938 a bezpochyby pak 

další roky válečné. Rok 1938, který měl být pro občany Bohuslavic rokem velkého výročí, se 

nakonec stal rokem zdrcujícím. Přesto v těchto těžkých dnech byla ve škole v rámci oslav 

dvaceti let od vzniku Československa uspořádána výstava, která byla již velmi dlouho a pečlivě 

připravována. Mimo naplnění výchovného a naučného významu přinesla tato výstava také 

jakési rozptýlení a uklidnění mysli občanů v době začínajícího neklidu. Výstava se konala ve 

dnech 25. – 28. května a nesla se v duchu hesla: „20 let naší státní samostatnosti ~ 20 roků naší 

práce školy“. Tato výstava měla mezi občany veliký úspěch a navštívilo ji přes tisíc účastníků. 

Součástí programu výstavy byly také některé oslavy spojené s dětským kulturním 

vystoupením.191 Kromě této školní oslavy se v průběhu celého roku měla dále vzdávat čest 

Československé republice. Ale naopak místo dalších různých připravovaných oslav 20. výročí 

vzniku Československa, státní samostatnosti, dolehl na občany zdrcující smutek a pocit 

opuštěnosti jako jedna z dalších zkoušek českého národa.192 Významný 28. říjen v roce 1938 

nebyl vůbec oslavován tak, jak to bývalo do této doby zvykem. Žádné oslavy se nekonaly. 

Vyučovalo a pracovalo se jako v jiných běžných dnech. Místo radosti se mezi lidmi nesl národní 

smutek.193 

Od 7. března 1940 byly zakázány jakékoli oslavy oslavující český národ. Zakázané byly 

i křesťanské svátky jako svátky Všech svatých, svátek Tří králů apod. Naopak, dalo by se říci, 

povinná měla být oslava vzniku protektorátu. Ten slavil 15. března tohoto roku své první výročí, 

ke kterému se musel přečíst dodaný natištěný projev. Taktéž žákům ve školách se měla 

připomenout tato „významná událost“ jako vzdání pocty říšským symbolům.194 

V roce 1941 se začaly zavádět kurzy němčiny. Nejprve byly organizovány především 

pro učitele z Konice a později byl takový kurz zaveden i v Bohuslavicích. Zde kurz ve školní 

budově vedl místní poštmistr, ale občané do něj přihlášení docházeli na hodiny méně a méně 

až téměř byla účast nulová.195 
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3.3 Vývoj spolkového a společenského života od roku 1945 do roku 

1989 

Druhá světová válka ve velké míře zlikvidovala dosavadní českou kulturu a po jejím 

skončení bylo náročné všechno obnovit. Také majetek spolků byl během války zabaven. 

Činnost Národní jednoty byla v Bohuslavicích obnovena dne 28. listopadu 1945, kdy se bývalí 

členové odboru sešli v hostinci u Fialů a zvolili prozatímní předsednictvo. Předsedou byl zvolen 

Josef Sláma, tehdejší řídící učitel. V té době měl spolek 73 členů. Toto vysoké číslo naznačuje 

jakousi jednotnost občanů na vesnici právě po skončení druhé světové války. Obnovila se i 

divadelní činnost, která zpočátku směřovala k podpoře Sboru dobrovolných hasičů za účelem 

příspěvku na pořízení motorové stříkačky. Sbor Dobrovolných hasičů hojně spolupracoval 

právě s Národní jednotou. Sám pak mimo jiné pořádal například hasičské plesy.196 

Dále se v Bohuslavicích slavily některé významné dny, například ty související 

s výročím konce války. Pátý květen se připomínal jako den nevinných obětí vypálení 

nedalekého Javoříčka, 9. květen jako den osvobození naší republiky Rudou armádou atd.197 

Dne 6. března 1946 v předvečer narozenin již zemřelého prezidenta T. G. Masaryka, mohl sbor 

dobrovolných hasičů zase, po dlouhých šesti letech, upořádat tzv. pálení vatry jako pietní 

vzpomínku na prezidenta osvoboditele.198 Bylo obnoveno i vzpomínání na bílou sobotu, kdy 

sbor dobrovolných hasičů vzpomínal na padlé ve světových válkách.199 Začalo se zase chodit 

na výlety, které organizoval sbor dobrovolných hasičů nebo i svaz československé mládeže. 

Cílovými místy byla vždy nedaleká místa Bohuslavic, jako třeba Ochozská Kyselka nebo 

Skalka. Výlety bývaly i za doprovodu hudby a tanečních zábav.200 

V Poválečné době lidé horlivě oslavovali nejrůznější výročí, ale počet účastníků všech 

těchto akcí, slavností a poutí začínal klesat, protože, jak je uvedeno v kronice: „je těch oslav, 

výletů, plesů a tanečních zábav trochu mnoho.“201 

Asi dva roky po skončení druhé světové války začínaly v okolí Bohuslavic svou činnost 

rozvíjet tělocvičné jednoty. V Bohuslavicích se o založení tělocvičné jednoty uvažovalo již od 

konce první světové války, ale protože tu chyběl vhodně upravený sál ke cvičení, nebylo možné 
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tuto myšlenku doposud uskutečnit.202 Od roku 1920 se přemýšlelo o vytvoření sokolovny 

z humna bývalého panského dvora. To ale nakonec v létě roku 1950 bylo při ohromné bouřce 

zasaženo bleskem a vyhořelo.203 

Politické události v dějinách našeho státu nepochybně ovlivňovaly vývoj společenského 

a spolkového života občanů. Vlivy a změny do kulturního života občanů přinesly další události 

související s nástupem komunistického režimu v roce 1948. Jak už bylo uvedeno dříve, veškeré 

organizace v obci, tedy i ty spolkové, začaly podléhat očistám a kontrolám.  

Dne 14. ledna roku 1949 byla na likvidační valné schůzi odboru ukončena činnost 

Národní jednoty. Na základě rozhodnutí Ústředního akčního výboru Národní fronty v Praze se 

veškeré Národní jednoty musely zlikvidovat, tedy musela se ukončit jejich existence a činnost. 

Místo Národní jednoty bylo v Bohuslavicích dne 27. února 1947 ustanoveno „Kulturní 

družstvo“.204 Od roku 1949 se začaly konat také plesy KSČ a plesy Kulturního družstva.205 

Nelze popřít, že kulturní život v obci byl i nadále bohatý. Často zde byla hrána divadla, 

ať už cizími spolky či místními ochotníky, také se konaly různé besídky, např. ke dni matek, 

ale také besídky, jejichž hlavní náplní byly tzv. „mírové manifestace“.206 Od října až do Vánoc 

roku 1949 probíhaly v Bohuslavicích oslavy v rámci akce československo-sovětského 

přátelství. Šlo o oslavy Velké říjnové socialistické revoluce, oslavy narozenin prezidenta 

republiky Klementa Gottwalda a také J. V. Stalina.207 V Bohuslavicích probíhal i kurz ruštiny, 

a to ve 12 lekcích po dvou hodinách týdně. Přihlásilo se na něj přes 20 účastníků.208 Roku 1949 

byla v Bohuslavicích zřízena také tzv. lidová akademie pro obvod okolních sedmi obcí.209 

V Bohuslavicích se konaly také maškarní plesy. Jeden z nich uspořádalo mlékařské družstvo 8. 

ledna 1950. Dále KSČ prováděla školení svých členů vždy jednou za 14 dní ve dvouhodinových 

lekcích. Jak je uvedeno v kronice, kulturně osvětová činnost v Bohuslavicích je sice stále o 

něco bohatší, ale zároveň omezena jen na úzkých okruh občanů, a to většinou organizovaných 

straníků, soudruhů komunistů.210 
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Za významný den se považoval také 1. máj, jako slavnostní den všech pracujících. 

Oslavy probíhaly v Konici, kam se z Bohuslavic každoročně vypravovalo několik osob 

nákladním mlékárenským autem, nebo tam lidé jezdívali i na traktoru s vlečkou. Takovýmto 

způsobem se lidé vždy dopravovali na nejrůznější akce, dokud nebyli k dispozici státní 

autobusy.211 

Kulturně osvětová činnost, jak je uvedeno v kronice, byla v Bohuslavicích nadále 

bohatá. Často se pořádaly oslavy nejrůznějších důležitých výročí, časté byly také schůze a 

školení KSČ.212 V Den československé armády se vzpomínalo na výročí bitvy u Dukly. 

Dopoledne proběhla oslava ve školní budově, a také na letním hřišti za účasti vojska 

z Olomouce. Večer pak oslava v hostinci u Zárubů. Oslava proběhla i za účasti zástupců branné 

moci z Olomouce ve vyzdobeném sále u Zárubů. Při příležitosti této oslavy vystoupil i vojenský 

kulturní soubor.213 

Pro vytvoření představy o podobě kulturního dění a osvětové činnosti v rámci jednoho 

kalendářního roku si nastíníme průběh roku 1951. V lednu roku 1951 byl pro bohuslavické 

občany zorganizován kurz správné výživy úsporného vaření. Kurz měl 24 hodin a probíhal 

v kuchyni v hostinci u Zárubů. Byl veden zdejší učitelkou bohuslavické školy vyučující domácí 

nauky, Annou Turkovou. Kurzu se účastnilo 18 žen.214 Svaz žen pořádal besedu o sovětské 

ženě, a to dne 31. ledna 1951 v budově školy za účasti 12 žen.215 Leden byl vždy měsícem plesů 

a jiných tanečních zábav, které pořádalo třeba KSČ. V průběhu roku se konalo několik 

přednášek či besed. Dne 26. ledna 1951 proběhla přednáška v budově školy na téma Velké vodní 

stavy SSSR (účast 52 osob). Dne 18. února 1951 se konala beseda žen s přednáškou na téma 

Podíl sovětských žen na výstavbě socialistického zemědělství (účast 14 žen). Dne 7. března 

proběhla beseda spojená s filmem, která byla zacílena na Chov včel – zkušenosti (účast 16 osob 

– většina včelaři).216 Dne 11. března 1951 se ve škole konaly tzv. hovory s občany s tematikou 

„Nová škola vesnici, vesnice škole“. V rámci akce se hodnotila práce učitelského sboru 

ředitelem Josefem Slámou. Účast rodičů však byla slabá.217 Dne 3. července 1951 proběhla 

další beseda s lidem, tentokrát na téma Opatření v zásobování – dle usnesení KSČ.218 Dále se 
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slavil také 1. máj, kdy se občané Bohuslavic vydali na společný zájezd do Konice, kde probíhaly 

oslavy. Jelo se dvěma autobusy.219 Dne 14. května 1951 se v Bohuslavicích konala mírová 

manifestace, jako oslava 6. výročí Dne vítězství. Oslava byla spojena s odhalením památníku 

Rudé armády. Ten byl postaven pod dvěma lipami naproti hlavnímu vchodu kostela. Součástí 

programu byl zpěv jak národní, tak i sovětské hymny, a také kulturní vystoupení žáků 

bohuslavické školy pod vedením učitelky Aurelie Lužné, a poté následoval další program.220 

Dne 29. května 1951 byla v prostorech školy uspořádána výstava k 30. výročí vzniku KSČ.221 

Probíhaly také akce s názvem Filmové jaro a v létě Filmové léto. V sále státního kina 

v Bohuslavicích byly promítány filmy. Součástí bývaly i výstavy knih.222 Při příležitosti 

Sokolských dnů byly v Bohuslavicích pořádány tzv. Tělovýchovné akademie. Dne 10. června 

1951 žáci střední školy předvedli různé ukázky tělovýchovných her a cvičení. Akce proběhla 

na školním hřišti za účasti 260 osob.223 Konaly se také dožínkové slavnosti, které byly pořádány 

v sále u Zárubů, kde proběhla taneční zábava (účast 160 osob).224 Dne 6. listopadu 1951 

proběhla slavnostní beseda k výročí Velké říjnové socialistické revoluce. Slavnost opět 

proběhla v sále u Zárubů a součástí bylo promítání filmu s názvem Láska a nenávist.225 

V průběhu roku probíhaly další veřejné besedy, a to buď v místním hostinci, nebo 

v prostorách národní či střední školy. Tak např. to byly besedy k výročí narozenin prezidenta, 

k výroční narozenin J. V. Stalina, besedy zemědělců, beseda k 15. výročí Stalinské ústavy. 

Součástí bývaly i kulturní vložky žáků střední školy.226 Často se konaly i výstavy knih jak pro 

školní mládež, tak i pro dospělé. Výstavy pořádala místní veřejná obecní knihovna.227 

Koncem prosince 1951 proběhl v Bohuslavicích Lidový kurz ruštiny pro žáky střední 

školy. Kurz vedla učitelka Aurelie Lužná.228 

Tehdy se považovalo za velmi důležité uvádět do obecních kronik velmi podrobný popis 

osvětových akcí, které v Bohuslavicích během roku probíhaly. „Tento přehledný výpis osvětové 
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činnosti v obci svědčí o stále rostoucí péči vzdělávání širokých mas lidu v lidově demokratické 

naší republice.“229 

Dne 27. července 1952 proběhlo v Bohuslavicích velké požární cvičení, kterého se 

účastnilo dohromady 7 hasičských sborů včetně toho z místního. Šlo o zkoušku výkonnosti 

hasičských stříkaček a o zkoušku pohotovosti a rychlosti členů sborů. Součástí cvičení byly i 

záchranné úkony samaritánských oddílů. Ještě před zahájením samotného cvičení byla 

v Bohuslavicích jako ve středisku založena místní skupina Československého Červeného kříže, 

do níž se přidružily dále obce Polomí, Hačky, Raková, Rakůvka, Krakovec, Laškov, Olbramice, 

Vilémov a Pěnčín. Šlo tedy o ustavující schůzi tohoto společenstva. Na schůzi přednášel ředitel 

Ústavu zdraví v Litovli, okresní lékař, doktor Šamšula. Poté následovalo zvolení výboru a 

předsedou se stal Alois Popelka z Bohuslavic. Od 5. února až do 8. dubna byl SDH Bohuslavice 

pořádán tzv. samaritní kurs. Vše mělo vést k uskutečnění všenárodní zdravotnické přípravy 

obyvatelstva. Byly pořádány kurzy se zdravotními přednáškami o tělovědě a zdravovědě 

zahrnující i praktická cvičení první pomoci, čemuž se říkalo tzv. samaritánství. Kurzu se 

zúčastnilo 30 přihlášených osob nejen z Bohuslavic, ale i z okolních vesnic. Po dokončení 

tohoto dvacetihodinového zdravotnického kurzu získal jeho účastník odznak „Připraven 

k zdravotnické obraně“, tzv. PZO.230 

Obrovskou změnu do kulturního života občanů Bohuslavic nepochybně přineslo zřízení 

státního kina v hostinci u Zárubů. První film mohli občané shlédnout dne 2. ledna 1951 v neděli 

v odpoledních hodinách. V Bohuslavicích se pak promítaly filmy ve středu večer a v neděli 

odpoledne a večer. Správu kina měl na starost tehdejší učitel Rostislav Chudoba a tzv. 

kinooperatorem, jak je tato funkce v kronice pojmenována, byl Stanislav Šnévajs, tehdejší 

rolník z Bohuslavic.231 Do této doby občané Bohuslavic navštěvovali státní kino ve Hvozdě. 

Promítání jak nejprve ve Hvozdě, tak později i v Bohuslavicích, bylo připravováno i pro žáky 

bohuslavické školy. Žáci se účastnili dětských filmů. Bohuslavické kino žáci hojně 

navštěvovali v neděli odpoledne, stejně tak tam chodili společně v rámci školní návštěvy.232 

Také v první den školních roků po slavnostním zahájení se žáci přesunuli do kina, kde měli 

možnost shlédnout film.233 Nejprve šlo o státní kino, které později do své správy převzal 
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MNV.234 Zřízení kina si občané Bohuslavic přáli už velmi dlouho. O jeho zřízení se několikrát 

pokoušel tehdejší ředitel střední školy, Antonín Novotný, s předsedou školní rady, Antonínem 

Bušinou, ale vedoucí krajského státního kina v Olomouci dělalo s touto věcí neustálé potíže. 

Až v roce 1950 Bohuslavice obdržely povolení s tou podmínkou, že si na vlastní náklady musí 

sami postavit kabinu na promítání. Šlo o velmi náročnou a nákladnou práci, ale nakonec se vše 

podařilo a první promítání proběhlo v lednu roku 1951 za přítomnosti krajského ředitele 

státního kina a mnoha návštěvníků nejen z Bohuslavic, ale i z okolích obcí.235 

Naopak co se týká hraní divadelních her, tak to začínalo být na ústupu. Dosavadním 

režisérem byl učitel střední školy Rostislav Chudoba, který ale bohuslavickou školu opustil 

v září 1955, tím pádem skončil i režírováním místních ochotníků.236 V roce 1956 působilo na 

bohuslavické střední škole 7 učitelů a tehdejší kronikář kritizuje, že v tomto roce nebylo 

sehráno žádné divadelní představení.237 

Tehdejší kronikář se v záznamu z roku 1956 kriticky vyjadřuje i k dalším organizacím 

tehdy v Bohuslavicích existujícím. „MNV také nepracuje dobře. (…) Rada a plénum MNV se 

schází nepravidelně. Proto většina členů MNV vůbec nepracuje. O složkách Nár. fronty není 

možné také říci nic dobrého. Požárníci svoji činnost projevují jen když někdy hoří a na výroční 

schůzi jednou za rok a to se stejně všichni nezúčastní schůze. Svaz přátel SSSR, ČSČK taktéž 

neprojevují žádnou činnost. Větší část naší mládeže se nejvíce zajímá o muziky a vysedávání 

v hospodě a pro kulturní činnost a na výstavbě naší obce se málo podílejí.“238 

I v roce 1957 uvádí tehdejší kronikář obce, že kulturní činnost v obci je velmi malá. 

Předmětem jeho kritiky jsou především divadelní představení. „Za celý rok jest to jistě velmi 

málo, uvážíme-li, že jsme obec středisková a v místě učí 7 učitelů. Osvětová beseda nevyvíjí 

vůbec žádnou činnost, její předseda, ředitel osmiletky Vít Komárek, schůze nesvolává a nejeví 

o kulturní život v naší obci žádný zájem.“239 Ze slov kronikáře jest možné usoudit, že existence 

školy v obci byla chápána jako základ pro organizaci a uskutečňování kulturního dění pro 

občany vesnice. 
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O roku 1958, co se týká kultury, hovoří kronikář opět jako o kulturně slabém roku. 

Přesto alespoň dvě divadelní představení žáci osmileté školy za tento rok nacvičili. Byla to hra 

Šípková Růženka a Perníková Chaloupka. Dohromady obě představení navštívilo 850 diváků. 

Dospělí za celý rok žádné divadlo nesecvičili ani nesehráli. Také návštěva kina je spíše slabá a 

někteří občané se promítání filmů vůbec neúčastní.240 Kronikář tuto kulturní situaci popisuje 

takto: „Jsou to ještě pozůstatky starých kapitalistických poměrů a myšlení, nic pokrokového, 

aby vše zůstalo při starém.“241 

V průběhu roku se ale pořádaly plesy, a to buď sborem požárníků, nebo SRPŠ. Ve škole 

se konaly výstavy knih a žákovských prací. Každoročně probíhaly v místním kinosále oslavy 

MDŽ. K této příležitosti si svá kulturní vystoupení připravovali žáci místní školy.242  

Již dříve byla zmíněna nečinnost místních požárníků. Zápisy v kronice z roku 1959 

ovšem nově vykazují činnost tohoto spolku. Šlo o různá školení, praktická a okrsková cvičení, 

kterých se účastnily i sbory z jiných obcí, tedy z tehdejšího okrsku.243 

V květnu roku 1965 proběhly velké oslavy 20. výročí osvobození naší vlasti. Při této 

příležitosti byla udělena čestná uznání některým občanům za výstavbu obce Bohuslavice za 

uplynulých dvacet let a zasloužilým pracovníkům za budování socialismu.244 Podobná 

vyznamenání pak byla udělována i v dalších letech při příležitosti dalších výročí, a to při 

oslavách 20. výročí únorových událostí z roku 1948. Při oslavách 25. výročí osvobození naší 

vlasti Rudou armádou byla některým občanům Bohuslavic a jejich osad udělena pamětní 

medaile nebo pamětní plaketa a odznak vládou ČSR.245 Dne 15. května 1971 proběhly 

v Bohuslavicích oslavy 50. výročí založení KSČ, při kterých byli opět pamětní medailí 

vyznamenáni někteří zasloužilí členové strany KSČ, jiní obdrželi čestná uznání.246 

Ze dne 28. května 1967 je v kronice první zápis o kácení máje. Tato tradice v tento rok 

byla obnovena po mnoha letech.247 Již tradičně se v září slavil i Den československé armády. 
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Oslava proběhla za účasti vojenských zástupců z Olomouce, kteří měli připravené kulturní 

vystoupení.248 

Mezi další oslavy a besedy konané v průběhu roku patřila i vzpomínka na úmrtí V. I. 

Lenina nebo oslava narozenin J. V. Stalina atd. Dále se konala i oslava Mezinárodního dne žen. 

Součástí oslav bývaly většinou i různé besedy, přednášky, projevy, dětská kulturní vystoupení, 

promítání filmů, výstavky knih s prodejem apod.249 

Kromě toho občané měli možnost vyslechnout přednášky i z místního rozhlasu. Byly to 

třeba přednášky s názvy: O bezpečnosti a dopravě, Projev na obranu práv dětí, 

K Mezinárodnímu dni dětí, Jak zabránit slintavce a kulhavce, O požární bezpečnosti a dalšími. 

Do místního rozhlasu přednášeli povětšinou předseda MNV a JZD, či tajemník.250 Kromě 

přednášek probíhaly i veřejné besedy s lidem, kterých bylo za jeden rok i 14. Jednotlivými 

tématy byla: O opatřeních ke zvýšení živočišné výroby, O společných pracích v jarní době, 

Odvoz sena, O žňových pracích, beseda s branci před nástupem do vojenské služby a další. 

Veškeré besedy byly opět spojeny s kulturními vložkami dětí.251 

V roce 1971 MNV odkoupil od Františka Záruby přísálí při kinosále. Toto přísálí od 

této doby mělo mimo jiné sloužit i jako klubovna Socialistickému svazu mládeže, a také jako 

místnost pro svolávání schůzí pro další organizace obce.252 Pro členské schůze místních 

organizací, hlavně KSČ, sloužily také prostory místní školy. 

V Bohuslavicích v době komunistického režimu existovalo několik spolků. Byl to 

Výbor žen, jehož členky během roku navštěvovaly ženy, které byly již vyššího věku, v den 

jejich narozenin. Dále Výbor žen za součinnosti s MMV zajišťoval oslavy Mezinárodního dne 

žen. K příležitosti oslav MDŽ vždy žáci základní školy také ve spolupráci s mateřskou 

uspořádali besídku. Výbor žen taktéž vykazoval pomoc při úpravách obce.253 

Jak při základní tak i při mateřské škole zde fungovalo SRPŠ. To každoročně pořádalo 

plesy, pravidelně organizovalo vlastní schůze, na kterých se rodiče seznamovali se školním 

                                                 
248 Školní kronika 1940 - 1974, s. 79 
249 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 166 - 167 
250 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 167 
251 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 167 
252 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 291 
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prospěchem svých dětí. Rodiče dětí také velmi vypomáhali při výstavbě zdejší ZDŠ a při 

potřebných úpravách školy. Sdružení také tradičně pořádalo plesy pro dospělé.254  

Dále zde působil i Svaz československo-sovětského přátelství (SČSP, založen roku 

1945, zrušen roku 1968/1969, obnoven roku 1970 místními učiteli), který zpočátku vyvíjel 

spíše malou činnost. Jeho práce pak spočívala převážně v přípravách oslav VŘSR, 

v organizování výstavek dárků a dopisů se SSSR, vystavování nástěnek ze života SSSR, 

přednášení do místního rozhlasu o přátelství se SSSR apod.255 

Dalším spolkem byli Chovatelé drobného zvířectva. Ti se zaměřovali na chov 

čistokrevné drůbeže a čistokrevných králíků. Hlavní činnost Československého mysliveckého 

sdružení (ČML) byla zaměřena na chov a ochranu zvěře. Především v zimě zajišťovali 

zvířectvu krmení, stavěli krmelce apod. V létě dělali mnohé pro ochranu vajec bažantů a 

koroptví před zničením v době senoseče, a pro ochranu mladých zajíčků v době setí. Myslivci 

seznamovali i školní děti s ochranou zvěře. Děti vedli k tomu, aby neničily vajíčka ptáků, 

koroptví a bažantů. Dále myslivci vypomáhali JZD s pracemi na poli. Na oplátku JZD 

vypomohlo myslivcům s krmením zvěře v době nouze. Každý rok JZD vysadilo až tři tisíce 

kusů lesních sazenic po zvěř, a také zalesnilo místa, která byla již vykácená, nebo půda zde byla 

pro zemědělství neúrodná.256 

Československý Červený kříž (ČSČK) se podílel hlavně brigádami na úpravě obce a 

jedna z jeho záslužných činností bylo dárcovství krve. Socialistický svaz mládeže (SSM) byl 

založen dne 23. února 1972 za přítomnosti 16 členů. Svaz pořádal pro svoje členy zábavy a 

různé večírky a mimo to se také účastnil různých brigád v obci.257 Svou činnost aktivně vyvíjeli 

také Požárníci. Pořádali členské schůze, pravidelně se scházeli, řešili aktuální problémy, 

organizovali okrsková cvičení nebo se jich účastnili apod.258 Sbor dobrovolných hasičů 

postupně získával i mnoho členů z řad dětí, se kterými se taktéž připravoval na pravidelná 

cvičení a soutěže.259 

                                                 
254 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 295, Kronika obce Bohuslavice, II. díl, 1972 – 
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V březnu roku 1973 byla v Bohuslavicích otevřena lidová knihovna v nové místnosti 

požární zbrojnice. Knihovna v této době byla také v Polomí, ale nebyla na Hačkách, protože 

tam pro ni nebyla vhodná místnost.260 

K výročím osvobození naší vlasti se konávaly v Bohuslavicích oslavy spojené 

s lampionovými průvody obcí, s pokládáním věnců k památníku Rudé armády. Průvodu i oslav 

se účastnili jak občané, tak i žáci místní školy.261 Lampionový průvod přes vesnici se konal také 

k příležitosti jiných oslav, jako např. VŘSR.262 Po průvodech obcí oslavy povětšinou 

pokračovaly v místním kinosále, kde žáci zdejší školy vystoupili se svým kulturním programem 

a ředitel školy přednesl slavnostní projev. Především při kulatých výročích, jako bylo například 

roku 1975 třicáté výročí od osvobození naší vlasti, byla některým členům MNV udělena čestná 

uznání za jejich dlouholetou činnost a některým dalším občanům pak udělen pamětní list za 

mimořádné úsilí při budování socialismu v naší vlasti. Na závěr oslav se večer na školním hřišti 

zapaloval tzv. partyzánský oheň.263 

V roce 1976 bohuslavická knihovna obdržela titul „Vzorná místní lidová knihovna“. 

Tento titul obdržela za vzorné vedení a získala finanční odměnu ve výši 25000 korun, za které 

potom byly zakoupeny nové knihy. K 31. prosinci 1976 měla tato knihovna 3069 knih. V tomto 

roce bylo zapsáno 192 čtenářů, z toho 125 dětí do 19 let. Celkem bylo za rok vypůjčeno 5477 

knih, čímž si knihovna stále udržovala první místo v okrese Prostějov. Na nákup nových knih 

přispívalo také MNV, JZD i Výbor žen. Výnosy měla knihovna mimo jiné z výstav knih či 

různých besídek. Výstavy knih probíhaly většinou k výročí některého spisovatele. Knihovnu 

v této době vedli, a podle údajů v kronice se o ni pečlivě starali, manželé Tálští, kteří do 

Bohuslavic dojížděli každý čtvrtek až z Prostějova. Knihovnu manželé vedou již od roku 1972. 

Kromě toho fungovala knihovna také v Polomí, která měla 1350 knih, a bylo zde zapsáno 37 

čtenářů. V roce 1976 bylo v Polomí vypůjčeno 1014 knih.264 Od 1. ledna 1978 měla vedení 

bohuslavické knihovny na starost učitelka bohuslavické školy Marie Továrková. Manželé Tálští 

knihovnu předali pro nemoc pana Tálského, který pak po dlouhé nemoci zemřel v dubu roku 

1978.265 
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Dále v Bohuslavicích při MNV fungoval Sbor pro občanské záležitosti (SPOZ, 

ustanoven roku 1946), který úzce spolupracoval také se Svazem žen, Československým 

červeným křížem a JZD. Náplní jeho práce bylo zajišťování vítání dětí do života266, vítání 

prvňáčků nastupujících do první třídy, organizace stříbrných, zlatých či diamantových svateb 

místních manželů, vydávání občanských průkazů žákům vycházejícím místní ZDŠ, 

organizování besed s branci, předávání povolávacích rozkazů budoucím vojákům a jiné 

záležitosti. Mimo to sbor společně se Svazem žen navštěvoval starší občany v den jejich 

významných životních výročí. 267 Sbor pro občanské záležitosti měl v roce 1978 šestnáct 

členek, osm z Bohuslavic, čtyři z Polomí a čtyři z Haček.268 

Kulturní komise při JZD se snažila zajišťovat kulturní vyžití svých členů. Organizovala 

poroto četné zájezdy. Například v roce 1977 byly zorganizovány zájezdy do Babiččina údolí, 

na veletrh spotřebního zboží do Brna a do Prahy, třídenní zájezd do severních Čech. V roce 

1976 v rámci oslav VŘSR navštívilo 12 členů místního JZD Sovětský svaz. Místní JZD dále 

zajišťovalo návštěvy divadelních představení a koncertů. Pro některé děti byly také zajištěny 

poukázky do pionýrských táborů. Dále JZD organizovalo různé soutěže jako třeba soutěž 

traktoristů, zajišťovalo účast na požárních soutěžích apod. JZD mělo i vlastní fotbalové 

mužstvo.269 

V listopadu 1977 proběhly oslavy 60. výročí VŘSR. Při této příležitosti byly tradičně 

položeny věnce k památníku Rudé armády a obcí veden lampionový průvod. V kinosále pak 

slavnostní projev k této  události přednesl ředitel školy Mojmír Milar. Součástí programu bylo 

jako vždy i kulturní vystoupení žáků a na závěr oslav byl promítnut film.270 

Dále v Bohuslavicích fungovala i Tělocvičná jednota, která v roce 1978 měla 52 členů. 

Cvičení jednoty se odehrávalo v jedné ze tříd místní školy, která byla pro cvičení upravená, a 

také se cvičilo na školním hřišti. Stálým problémem jednoty bylo zajištění vhodných 

cvičitelů.271 

Také se každoročně v srpnu konala tradiční bartolomějská pouť. Tuto pouť navštěvovali 

poutníci i z dalekého okolí. Bývalo zde mnoho krámků s různým pouťovým zbožím, dále také 

                                                 
266 Výbor žen zavedl slavnost vítání dětí do života od roku 1961. Na prvním vítání bylo 18 dětí. 
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kolotoče a jiné pouťové atrakce. V sobotu i v neděli byly pořádány taneční pouťové zábavy.272 

Na pouti si lidé měli možnost nakoupit cukroví, upomínkové zboží apod. Bývalo zde okolo 

deseti krámků a pro zábavu mládeže střelnice a kolotoče. 273 „Naše pouť, to je jako menší sjezd 

rodáků, vždyť i ti kteří za celý rok se nepřijedou na své příbuzné podívat, tak na pouť dojedou 

vždycky.“274 

Pro kulturní dění v obci byly MN - VF zpracovávány Jednotné kulturní plány obce. 

Tento plán vycházel z volebního programu a z vlastních plánů jednotlivých organizací.275 

Činnost MN - VF byla rozdělena na jednotlivé úseky. Úsek kulturně – společenské činnosti 

pořádal společenské zábavy a různé kulturní a sportovní akce jako místní spartakiádu, taneční 

zábavy, opékání ryb apod., mimořádnou pozornost věnoval oslavám MDŽ. Úsek politicko – 

výchovné práce měl na starost zajišťování různých politických akcí v obci, čímž byly oslavy 1. 

máje, lampionový průvod při příležitosti oslav VŘSR a jiných oslav, veřejné schůze strany KSČ 

a MNV apod. Úkolem bylo i zajištění účasti občanů na těchto akcích. Dále bylo potřeba 

zabezpečit také agitační činnost spočívající ve výzdobě vývěsek s agitačním materiálem. Cílem 

MN – VF byla také snaha zapojit všechny místní organizace do kulturního života obce. Ne u 

všech a vždy se to dařilo, ale bylo to vždy zahrnuto do plánu.276 V roce 1980 MN – VF 

sdružoval již celkem 20 organizací, které pracovaly ve všech třech vesnicích, tedy v 

Bohuslavicích, v Polomí a v Hačkách. Mezi úkoly MN – VF kromě již výše zmíněného patřily 

také opravy na obci, jarní úklidy, sběry odpadových surovin, pomoc JZD s polními pracemi 

apod.277 

Všechny organizace obce se totiž musely podílet na společných brigádách, šlo o tzv. 

socialistický závazek. Například v roce 1980 všechny organizace dohromady odpracovaly 

9 503 hodin, z toho mládež odpracovala 4127 hodin. Mimo tohoto závazku občané i mládež 

odpracovali mnoho brigádnických hodin navíc, a to 9342. V rámci brigád se především 

pracovalo na údržbě zelených ploch a záhonů v obci. Údržba spočívala v jejich ošetření a 

úpravách, dále se vysazovaly stromy, okrasné keře apod.278 V roce 1982 bylo na brigádách 

odpracováno 15 151 hodin.279 
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Tehdy byly vytvářeny plány téměř na vše, dokonce i na počet výpůjček v Místní lidové 

knihovně. Za rok 1979 bylo vypůjčeno 4515 knížek, ale plán nebyl naplněn. Důvodem 

nesplnění tohoto plánu byly podle údaje v kronice mimořádné zimní prázdniny a také to, že 

byla zrušena 9. třída při ZDŠ. Hlavním úkolem knihovny na rok 1979 bylo zaměřit se na práci 

s mládeží. Dále knihovna organizovala výstavky převážně politické literatury pro stranické a 

politické školení občanů. Knihovna spolupracovala i s místní ZDŠ. Žákům zapůjčovala 

především odbornou literaturu pro olympiády a jiné podobné akce.280 Ani v následujícím roce 

1980 nebyl plán na počet vypůjčených knih opět splněn. Za příčinu bylo znovu považováno 

zrušení 9. tříd, čímž ubyl i dostatek žáků, kteří by o výpůjčky knih mohli mít zájem, a také 

dlouhá nemoc knihovníka.281 V roce 1984 pak další příčinnou nízké výpůjčky bylo otevření 

nové knihovny v Laškově, kdy žáci z Laškova navštěvující bohuslavickou školu 

upřednostňovali patrně knihovnu nově otevřenou v jejich obci.282 

Svaz socialistické mládeže (SSM), který také v Bohuslavicích fungoval, pořádal různé 

zájezdy, pochody mezi okolními obcemi, taneční zábavy, táboráky v okolních obcích apod. 

Soustavně také spolupracoval s pionýrskou organizací vedenou při zdejší ZDŠ.283 Spolupráce 

spočívala v organizování pionýrských poutí, v doprovodu dětí na soutěž „Partyzánský 

samopal“ a v pomoci při zabezpečování dalších akcí a činností pionýrů.284 

Na pořádání akcí pro děti a mládež se zaměřoval také Český svaz žen. Mimo jiné 

organizoval i sběry odpadových surovin, věnoval se pečovatelské dobrovolnické službě, 

pořádání plesů, organizování kurzů šití, vítání dětí do života aj.285 

I když akce pořádané různými spolky byly stále ty samé, jejich průběh a atmosféra se 

nepochybně s postupem času měnila. Tehdejší kronikář hlavně kriticky pohlíží na konané 

taneční zábavy osmdesátých let 20. století. „Soubory hrají většinou ve stylu diskohudby, mají 

velké množství aparatury, produkce jsou vedeny dosti hlučně. Nejčastějšími návštěvníky je 

mládež od 16 do 20 let. Ze zábav se vytratilo jakési slavnostní ovzduší. Přispívá k tomu i 

oblečení mladých, většinou rifle, bundy, tenisky. Rovněž převažují různé diskotance, klasický 

valčík, polka či tango už nejsou téměř vidět“.286 
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Co se týká návštěvnosti místního kina, tak ta byla velmi malá. V roce 1987 se promítalo 

pouze jedenkrát týdně, a to v neděli odpoledne a večer. Pro malou návštěvnost byl dán návrh 

na dočasné uzavření kina ke dni 31. prosince 1987.287 

Pro závěrečné shrnutí si v přehledné tabulce uvedeme výčet společenských organizací 

národní fronty působící v Bohuslavicích a v jejich osadách. Vycházíme při tom ze zapsaných 

údajů z roku 1986 (viz následující strana). 
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 Název obce/instituce 

Název 

organizace 

NF 

V rámci 

působnosti 

celé obce288 

Bohuslavice Polomí Hačky Raková Rakůvka JZD 

Pionýrská 

organizace 
˟       

Český svaz žen ˟       

Tělovýchovná 

jednota 
˟       

Svaz 

československo-

sovětského 

přátelství 

˟      ˟ 

Sdružení rodičů 

a přátel školy 
˟       

Československý 

myslivecký svaz 
˟       

Socialistický 

svaz mládeže 
 ˟   

 

 

˟ 

(společně 

s Rakovou) 

˟ 

Svazarm   ˟  ˟   

Svaz požární 

ochrany 
 ˟ ˟ ˟ ˟ ˟  

Československý 

červený kříž 
 ˟ ˟ ˟ ˟ ˟  

Svaz zahrádkářů   ˟     

Svaz chovatelů  ˟  

˟ 

(společně 

s Polomím) 

   

Svaz 

družstevních 

rolníků 

      ˟ 

Tabulka 1: Organizace národní fronty v roce 1986; zdroj: Obecní kronika 2, s. 393 
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V roce 1988 byl nejsilnější organizací v obci Svaz požární ochrany, a to z důvodu velké 

členské základny (tehdy měl 77 členů a z toho 19 žen), a také díky jejich značné činnosti a 

zapojování se do veřejné činnosti.289 Svou činnost silně rozvíjela také tělovýchovná jednota TJ 

Sokol. V roce 1988 měla 39 členů. Do cvičení se zapojovaly jak ženy, tak i muži, a také mladé 

a starší dívky. Jezdilo se i na plavání do krytého bazénu do Mohelnice, ve spolupráci 

s konickým turistickým oddílem se chodilo na turistické vycházky. V červnu tělovýchovná 

jednota pořádala tělovýchovné dny pro děti. Také organizovala i zájezdy aj..290 

Silnou členskou základnu měl také Červený kříž, který v roce 1988 čítal celkem 51 

členů, z toho mužů bylo pouze pět.291 

Socialistický svaz mládeže byl od roku 1990 přejmenován na Svaz mladých. 

Spolupracoval pak především s požárníky a s pionýry při zajišťování akcí pro mládež, jako byly 

tábory, pionýrské poutě apod.292 Pionýrská organizace nesla od roku 1990 název Pionýr. Ve 

školním roce 1988/1989 čítala 219 členů, kteří byli rozděleni do 15 oddílů. V roce 1989 byla 

jeho hlavní činnost zaměřena na přípravu oslavy 40. výročí jeho založení. Oslavy vyvrcholily 

festivalem přátelství, který se konal v sále bohuslavického kina.293 Dne 30. března 1989 

Československá televize dokonce natáčela práci místních pionýrů, a to při nácviku divadla a při 

dalších činnostech oddílu mladších požárníků z Rakůvky. Pořad pak byl vysílán v televizi dne 

13. dubna 1989.294 

V roce 1988 slavila obec Bohuslavice 700 let od jejího založení. Bohužel ze strany 

MNV nebyla tomuto výročí věnována žádná pozornost, a proto neproběhly žádné větší oslavy, 

kromě vzpomínkového referátu přečteného na plenárním zasedání MMV a výstavky obecních 

kronik, do kterých občané mohli nahlédnout. Důvodem neuspořádání žádných oslav bylo 

hlavně to, že občané Bohuslavic o tomto velkém výročí v podstatě ani nevěděli.295 „Bylo 

chybou i kronikáře, že výročí nepřipomněl. Prakticky jsme se o této události dozvěděli až 

z denního tisku – Stráže lidu a rovnosti – a v polovině roku už bylo pozdě na přípravu a zajištění 

větších akcí, které by tomuto výročí náležely.“296 
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4 Stručný přehled vývoje školství v obci Bohuslavice od jeho 

počátku do začátku 2. světové války 

Stěžejní částí této diplomové práce je historický vývoj školství v Bohuslavicích od 

začátku 2. světové války do roku 1989. V této kapitole si ale nejprve stručně shrneme podobu 

školství v dobách předcházejících. Podrobně je tato část historie již zpracována v bakalářské 

práci s názvem Historie elementarního školství v Bohuslavicích do roku 1945 autora Josefa 

Szekulicse. 

První zmínky o školách na konicku pocházejí z období třicetileté války. Z roku 1632 

pochází zmínka o škole v Konici a z roku 1671 o škole v Bohuslavicích. O škole v Čechách 

pod Kosířem máme zmínku z roku 1680 a o škole z Jesence z roku 1755.297 Můžeme tedy 

konstatovat, že Bohuslavická škola patří mezi ty nejstarší na konicku.  

První školy zakládané ve středověku byly školy klášterní a katedrální. Aby se však 

dostalo vzdělání a především křesťanské učení širším vrstvám obyvatelstva, byly proto 

zakládány školy farní.298 Tyto farní školy byly nejnižším typem škol, nebyly však zřízeny u 

každé fary.299 

Taková farní škola byla zřízena i v Bohuslavicích. „V zápisech z let 1362-1363 je 

uvedeno, že farářem v Bohuslavicích byl nějaký Bohuslav.“300 Není ale známo, zda už v této 

době byla v Bohuslavicích zřízena při faře i škola. První zmínka o škole (1671) souvisí se 

zápisem v matrice mohelnického děkanství, kde jsou zaznamenané učitelovy příjmy a tzv. 

fase.301 Je tedy zřejmé, že v této době škola v Bohuslavicích již byla.  

Zásadním rokem se pak stal rok 1804, kdy nacházíme údaj o tom, že vrchnost z Čech 

pod Kosířem nechala v Bohuslavicích vybudovat novou školu.302 Jak je ale uvedeno v zápisech 

kroniky, škola chátrala již v první polovině 19. století. To dosvědčuje vlastnoručně sepsaná 

žádost faráře Jozefa Urbáše ze dne 8. června 1841, který velkostatkáře českého303 panství žádá 

o opravu střechy.304 To, že se škola nacházela opravdu v mizerném stavu, dokládají také slova 
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jistého pana Jaroslava Zajíčka Horského, který tuto skutečnost popsal v Národních listech.305 

„Vidím dosud tu vyhnilou podlahu, bořící se zdi a padající omítku; cítím atmosféru nečistou, 

v níž vyseděl jsem od osmé do dvanácté ráno a od jedné do čtvrté večer; vidím rozviklané 

almary, pořezané a divně zpracované stolice.“306 

 Po několika jednáních se nakonec v dubnu roku 1856 začalo s bouráním staré školy a 

v ten samý rok i se stavbou školy nové. Než se nová škola postavila, vyučování žáků zatím 

probíhalo v bohuslavickém kostele.307 Nová škola byla původně postavena jako jednotřídní. 

Dne 30. června roku 1872 se ale příční zdí rozdělila na dvě třídy. Příční zeď měla podepřít strop 

školy, který se začal trhat.308 

Počet žáků navštěvujících školu v Bohuslavicích byl velmi vysoký. Původně, po 

třicetileté válce, bylo k Bohuslavicím přifařeno 20 obcí. Kromě bohuslavické farnosti, do níž 

patřily vesnice Hačky, Polomí, Hvozd, Otročkov, Raková a Rakůvka, to byly dále Krakovec, 

Laškov, Olbramice, Vilémov, Cakov, Luká, Ješov, Javoříčko, Veselíčko, Vojtěchov, Kladky, 

Ludmírov, Dětkovice a Březina, odkud žáci chodili do bohuslavické školy.309 Cesta do školy 

musela být pro žáky velmi náročná, zvlášť v zimě, když nebyly vybudovány ani silnice. Škola 

v Bohuslavicích byla tedy pro děti z 21 obcí, a to až do roku 1784, kdy byly obnoveny fary 

v Kladkách, Laškově a Luké. Od této doby byly součástí bohuslavické farnosti pouze její 

původní osady.310 Roku 1851 se pak od Bohuslavic odškolil Hvozd s Otročkovem.311  

I přes veškeré tyto změny to byl stále velký počet žáků, který navštěvoval školu 

v Bohuslavicích. Od školního roku 1876/1877 je v kronice první zápis o počtu žáků 

navštěvujících místní školu. Bohuslavickou školu tento školní rok navštěvovalo celkem 248 

žáků, což je nemalé číslo na dvoutřídní školu.312 Ve školním roce 1879/1880 to bylo již 255 

žáků zapsaných ke školní docházce. Dne 30. ledna 1880 navštívil školu v rámci inspekce 

okresní školní dozorce, který zjistil, že zvlášť první třída je pro tolik žáků opravdu 

nedostačující. Na základě tohoto zjištění bylo rozhodnuto o polodenním vyučováním, kdy 

1. oddělení mělo výuku v dopoledních hodinách a 2. oddělení v hodinách odpoledních.313 
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V průměru se počet žáků pohyboval vždy kolem 250 žáků, v některých letech přesáhl i číslo 

260. Mírný pokles pak můžeme zaznamenat na začátku 20. století, kdy se počet žáků pohyboval 

cca kolem 180. V průběhu let začal počet žáků zase stoupat a přibližoval se k číslu 200. Ve 

školním roce 1920/1921 to bylo 224 žáků navštěvujících školu v Bohuslavicích. Nemůžeme se 

však domnívat, že dennodenně takovýto počet žáků docházel do Bohuslavic do školy. 

Například v zimních měsících, když kvůli vánicím byly cesty zcela neschůdné, účastnili se 

vyučování pouze děti z Bohuslavic.314 

V roce 1882 byla bohuslavické škole pro její stav okresní školní radou doporučována 

stavba nové školní budovy. Místní školní rada při návštěvě školy uznala, že místnosti pro 

takový počet žáků jsou opravdu malé. Kromě toho nebylo možné si nevšimnout, že se místnosti 

školy nacházejí v celkově nezdravém stavu a jsou dokonce nebezpečné k obývání (trhlina na 

stropě, shnilá podlaha, okna ve špatném stavu). Do toho všeho od rolu 1881 začala obec Raková 

usilovat od odškolení z bohuslavického školního obvodu.315 Hlavním důvodem byly výše 

zmíněné nepříznivé podmínky bohuslavické školní budovy, ale také dlouhá cesta, kterou žáci 

každý den do Bohuslavic do školy museli absolvovat.316 Co se týká doporučení okresní školní 

rady, tak ta místní nakonec rozhodla pouze o vybílení učeben bohuslavické školy, a když si 

Raková ve své obci zařídí vlastní školu, není potřeba stavět v Bohuslavicích novou, dokud to 

nebude opravdu potřeba.317 

Škola byla opravdu ve zchátralém stavu a okresní školní rada neustále vyzývala místní 

školní radu k opravám a rozšíření školní budovy v Bohuslavicích, či k výstavbě budovy nové. 

Také počet žáků byl již neúnosný a školní nábytek (lavice) i pomůcky taktéž ve špatném stavu. 

Okresní školní rada dala ve školním roce  1889/1890 obci ultimátum, že pokud nezačne se 

stavbou nové školní budovy, začne se stavbou sama, a to na náklady obce. Mimo to byla místní 

školní rada vyzvána k zajištění vhodných pomůcek pro školu a také k zajištění vhodného místa 

pro tělesnou výchovu.318 Nakonec vše vyústilo v žádost z června roku 1891 místní školní rady 

se souhlasem členů zastupitelstev přiškolených obcí, aby dosavadní dvojtřídní škola byla 

rozšířena na čtyřtřídní. Této žádosti bylo vyhověno.319 Aby vyučování bylo zatím o něco 

příznivější, tak na začátku školního roku 1892/1893 zřídila místní školní rada třetí třídu 
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v panském dvoře. Od 1. října 1892 začalo v Bohuslavicích vyučování ve třech třídách.320 

V srpnu roku 1893 byl položen základní kámen nové školní budovy321 a 28. prosince roku 1894 

po vánočních prázdninách konečně začalo vyučování v nové školní budově, a to ve třech 

třídách.322 Během stavby nové školní budovy se vyučovalo po domech. Jedna třída byla 

umístěna v panském dvoře (č. p. 2), a druhá a třetí třída v domech s čísly popisnými 16 a 36. 

Nová školní budova byla tedy postavena roku 1894 a to na tom samém místě, jako stávala stará 

škola dvojtřídní. Nová škola měla čtyři třídy. Její stavitelem byl jistý pan Valenta z Konice.323 

Po dlouhém vyjednávání se nakonec v roce 1895 začalo i se stavbou školní budovy v 

Rakové.324 V lednu roku 1897 bylo v Rakové povoleno zahájit vyučování, a to jako v pobočce 

školy bohuslavické.325 V roce 1905 byla Raková definitivně po dlouhých vyjednáváních a 

sporech mezi obcemi odškolena ze školního obvodu Bohuslavic a stala se tak samostatnou.326 

Ve školním roce 1918/1919 naposledy proběhlo školní vyučování ve třech třídách a od 

následujícího školního roku byli žáci rozděleni do čtyř tříd. Vyučování se začalo uskutečňovat 

podle osnov pro školy čtyřtřídní. Mimo tuto změnu byly dále ve všech třídách zavedeny 

chlapecké ruční práce.327 

V zimě roku 1920 místní osvětová komise zřídila v Bohuslavicích ve školní budově 

lidovou školu. V rámci ní probíhaly různé přednášky. Přednášeli všichni tehdejší učitelé 

bohuslavické školy. Šlo o přednášky s tematickým zaměřením na historii, zeměpis, tělovědu 

(zdravotnictví), přírodopis a občanskou nauku. 328 Některé přednášky proběhly i za pomocí 

odborníků z Konice (ředitel hospodářské školy, zahradník, zvěrolékař).329 Návštěvnost těchto 

přednášek byla podle zápisu v kronice hojná. 

V roce 1927 a 1928 proběhlo po dlouhé době, také v souvislosti s nástupem nového 

řídícího učitele, v souvislosti s jubilejním výročím vzniku samostatného státu a v souvislosti 

s některými nařízeními mnoho změn a také několik oprav. Kromě některých rekonstrukcí 

vnitřních prostorů školní budovy, se opravil i zevnějšek školní budovy, který byl už velmi sešlý. 
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Od samotné výstavby školy, tedy od roku 1894, žádné opravy omítky dosud neproběhly. Také 

byl kolem školy pořízen betonový chodník. Některé okenní rámy byly prohnilé a musely se 

vyměnit, udělala se i nová podlaha, byla vyčištěna i školní studna atd. Správci školy byl 

postaven dřevník. Do této doby měl totiž otop zdarma, a to za těch okolností, že si na sebe vzal 

i funkci školníka. Od této doby byla ale ustanovena ve škole pozice školníka. Prvním školníkem 

se stal Josef Dospiva. Dále v tomto školním roce bylo nařízeno okresním školním výborem 

zřízení kuchyně pro žákyně školy k výuce vaření. Došlo i na rozšíření školních pomůcek. Jen 

do školní knihovny bylo pořízeno 30 nových svazků. Také školní i mimoškolní činnost se 

v tomto školním roce významně obohatila.330 

Další stěžejní událostí v historii bohuslavického školství je jednání o odškolení 

Rakůvky z Bohuslavic a její přiškolení do Rakové. O tomto přeškolení se jednalo už 

v dřívějších dobách. Nyní byl hlavním důvodem klesající počet žáků v Rakové, kde by se 

z dvoutřídní školy musela utvořit jen škola jednotřídní. Bohuslavická škola byla v té době 

šestitřídní (v podstatě čtyřtřídní se dvěma pobočnými třídami, které už po dlouhou dobu byly 

v Bohuslavicích povolovány a očekávalo se jejich stabilizování - zároveň by ale pro tuto 

stabilizaci musely být vybudovány prostory pro tyto další dvě třídy, protože dosavadní školní 

budova byla postavena jen pro čtyři třídy) a odškolením Rakůvky by hrozilo zúžení na čtyřtřídní 

školu, což by znamenalo přeplnění tříd žáky a tím snížení kvality výuky. Přiškolení do Rakové 

by samozřejmě bylo výhodou pro děti z Rakůvky. Těm by se zkrátila cesta do školy. Nakonec 

jednání skončilo rozhodnutím o odškolení Rakůvky a od školního roku 1934/1935 byly součástí 

bohuslavického školního obvodu pouze tři obce, a to Bohuslavice, Hačky a Polomí. V důsledku 

odškolení Rakůvky se ve školním roce 1934/1935 snížil počet tříd nakonec z šesti na pět. Škola 

se definitivně a oficiálně stala školou pětitřídní.331 
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5 Vývoj školství v obci Bohuslavice od začátku 2. světové války 

do roku 1989 

V jednotlivých podkapitolách této kapitoly bude nyní podrobně popsána podoba 

školství v Bohuslavicích, a to od rozpoutání druhé světové války až do revolučního roku 1989. 

5.1 Školní roky za druhé světové války 

Bohuslavická národní škola, jak už bylo zmíněno v předešlé části textu, byla v této době 

pětitřídní. Tehdejšími učiteli byli Kotková Bohumila, učitelka první třídy, Slámová Marie, 

učitelka druhé třídy, Sláma Josef, učitel třetí třídy a zároveň řídící učitel, Dostál Ludvík, učitel 

čtvrté třídy, Chudoba Rostislav, učitel páté třídy a Frebortová Anežka, učitelka domácích 

prací.332 Učitel Josef Sláma byl ve funkci řídícího učitele bohuslavické školy již od roku 1927. 

O pozici řídícího učitele bohuslavické školy se tehdy ucházeli tři muži. Učitel působící na škole 

v Pěnčíně, odborný učitel působící na menšinové státní měšťanské škole ve Šternberku, a také 

Josef Sláma, tehdy řídící učitel v nedalekém Březsku. Josef Sláma byl z uchazečů nejstarší a 

tehdy měl odpracováno již 20 služebních roků. Řídícím učitelem byl jmenován na základě 

výnosu zemské školní rady dne 23. května 1927 a svou funkci začal vykonávat od 1. září 1927. 

Předešlý řídící učitel Ladislav Houdek svou funkci vykonával pouze jediný rok, a to z důvodu 

zástupu za nadučitele Antonína Klimeckého, který nejprve nastoupil na zdravotní dovolenou a 

pak rovnou na trvalý odpočinek do Brna. Antonín Klimecký byl zemskou školní radou oceněn 

za jeho dlouholeté a úspěšné působení v bohuslavické škole. Mimo to byl jmenován i za 

čestného občana Bohuslavic a také za čestného předsedu odboru Národní Jednoty.333 

V průběhu druhé světové války a ještě před samotným jejím rozpoutáním byl velmi 

častý přesun učitelů. Několikrát do roka nastalo mnoho různých změn v pedagogickém 

obsazení bohuslavické školy. Události druhé světové války měly tedy obrovský vliv i na 

venkovské školství. Jen z důvodu mobilizace odešlo na vojnu několik učitelů, a v důsledku toho 

některé školy v okolí zůstaly bez dostatečného učitelského obsazení. Z Bohuslavic byl na 

určitou dobu přeřazen do školy v Ludmírově učitel Ludvík Dostál. Od 29. září do 12. října 1938 

tam zastupoval funkci správce školy a od 13. října do 18. října tam působil jako učitel. Kvůli 

tomuto přesunu učitele L. Dostála se v bohuslavické škole na krátkou dobu vyučovalo jen ve 

čtyřech třídách, kdy druhá třída byla spojena se třetí a vyučovala v ní Marie Slámová, a čtvrtou 
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třídu převzal Josef Sláma.334  Dne 9. října 1938 se ale vzdala své učitelské služby Marie 

Slámová. Působila zde od 1. září 1927 do 30. listopadu 1938. Její místo nebylo zatím nikým 

obsazeno a vyučování ve druhé třídě bylo nahrazeno pouze suplováním.335 

Později zase učitelské síly začaly přibývat, a to z důvodu stěhování učitelů ze zabraných 

území a ze Slovenska. V některých školách se tak vytvářely nadpočetné učitelské síly. Do 

Bohuslavic byl jako nadpočetná síla přiřazen učitel Vladimír Nohyl, který dosud vykonával 

funkci řídícího učitele ve Studené Loučce u Mohelnice. Na místo Marie Slámové zde jako 

výpomocný učitel nastoupil Bedřich Moudr z Tovačova a od 9. prosince 1938 zde působil jako 

definitivní učitel. Výuka po těchto změnách probíhala následovně. Vladimír Nohyl vyučoval 

ve druhé třídě a Bedřich Moudr vyučoval pouze některým předmětům ve všech třídách 

kromě první. Vyučovací hodiny byly rozděleny mezi učiteli spravedlivě, tedy tak, aby každý 

učitel odučil buďto 19 nebo 20 hodin týdně.336 

Stále to v tomto školním roce 1938/1939 ještě nebyly veškeré změny v učitelském 

sboru. Učitelka Bohumila Kotková v lednu roku 1939 obdržela dekret, na základě kterého byla 

vypovězena ze své učitelské služby, a to k 28. únoru 1939. B. Kotková se sice proti tomuto 

výnosu odvolala, ale nebylo jí to nic platné. V bohuslavické škole ukončila svou službu po 

osmnácti a půl rocích. Protože v bohuslavické škole pracoval Vladimír Nohyl jako výpomocná 

síla, vyučovalo se dále klasicky v pěti třídách za standardního obsazení. Dále také Anežka 

Frebortová, zatímní učitelka domácích nauk v Bohuslavicích, byla za definitivní učitelku 

ustanovena v újezdní měšťanské škole v Litovli a v Bohuslavicích přestala vyučovat taktéž 

k 28. únoru 1939.  V Bohuslavicích se od 1. do 22. března 1939 těmto domácím pracím 

nevyučovalo, neboť chyběly ženské učitelské síly. Novou učitelkou tohoto předmětu se pak od 

1. dubna 1939 stala učitelka Bohuslava Pavlisková-Michálková, která dosud působila jako 

učitelka v Konici.337 Do bohuslavické školy byla přiřazena další výpomocná síla, učitelka 

Aloisie Klimešová (dosud učitelka státní školy na území, které bylo zabráno). V Bohuslavicích 

začala pracovat taktéž od 1. dubna 1939 a od tohoto dne až do konce školního roku 1938/1939 

se opět vyučovalo podle rozvrhu, který byl stanoven už dříve pro přespočetnou pracovní sílu.338 
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Školní rok 1938/1939 byl opravdu rokem plný změn týkajících se složení tehdejšího 

pedagogického sboru a nelze přehlédnout souvislost změn s nastupujícími těžkostmi druhé 

světové války.339 „…je vidno, jak těžko se vše uvádělo do normálního školského chodu, aby 

školní mládež neutrpěla v pokroku učení a řádné výchově a nepocítila nesmírně hlubokých 

otřesů a těžkých životních zkoušek, jež se jen valily na celý český národ.“340 

Školní rok 1940/1941 začal v pondělí 2. září. Vyučovalo se v pěti třídách. Třídní 

učitelkou první třídy byla Bohumila Kotková, která byla z bohuslavické školy povolána do 

Slavětína a nyní zase zpět převedena do Bohuslavic. Učitelkou druhé třídy byla Bohumila 

Dostálová, třetí třídu měl na starost opět řídící učitel Josef Sláma, ve IV. A vyučoval Rostislav 

Chudoba a ve IV. B Alois Kočí. Třídním učitelem páté třídy byl Josef Horyl, který 

v Bohuslavicích působil jako výpomocný učitel. Učitelkou domácích prací byla stále 

Bohuslava Pavlisková.341 

Změny v učitelském obsazení byly v této době opravdu velmi časté. Mnohokrát 

v průběhu školního roku docházelo k různým změnám a přesunům učitelských sil. Důvodem 

bývaly zdravotní dovolené učitelů, ale především již zmíněné okolnosti související s probíhající 

druhou světovou válkou. Běžně se stávalo, že učitelé, kteří byli zproštěny výuky v bohuslavické 

škole, byli často povoláváni zase nazpět.342 

Nejvýraznější změnou a také zásahem do chodu bohuslavické školy bylo odvolání 

řídícího učitele Josefa Slámy. „Výnosem České zemské školní rady pro Moravu v Brně z 25. / 

6. 1941, č. 34.825/41 byl od 1. / 7. 1941 řídící učitel Josef Sláma podle ustanovení § 21 odst. 4 

vlád. nařízení ze dne 21. / 12. 1938, č. 379 Sb., změněného a doplněného nařízením Říšského 

protektora v Čechách a na Moravě ze dne 30. / 12. 1940, přeložen na trvalý odpočinek.“343 

Učitel Josef Sláma působil na bohuslavické škole jako řídící učitel od 1. září 1927 a nyní odešel 

na odpočinek do Senice na Hané.344 Vedením správy školy byla pověřena Bohumila Kotková, 

ale ta se vedení školy vzdala a funkce byla zproštěna dne 16. srpna 1941. Místo Bohumily 
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Kotkové byl vedením správy školy pověřen Rostislav Chudoba, učitel bohuslavické školy.345 

Bohumila Kotková pak přestala učit na bohuslavické škole od 1. ledna 1942.346 

Dalších podobných změn v organizaci pedagogického sboru bylo během války ještě 

několik, ale těmi se již nebudeme podrobně zabývat. Pro vytvoření představy o podobě 

tehdejšího složení učitelů v bohuslavické škole jsme nahlédli do prvních let druhé světové 

války. Druhá světová válka měla kromě výše zmíněného dopad i na školní docházku.  

Počet žáků zapsaných ke školní docházce v Bohuslavicích k 1. září 1938 byl 161. Počet 

žáků v jednotlivých třídách byl poměrně nerovnoměrný. V první, druhé, třetí a páté třídě to bylo 

od 21 do 29 žáků, ale ve čtvrté třídě 58 žáků. Co se týká dívek a chlapců navštěvujících školu 

v Bohuslavicích, jejich počet byl téměř vyrovnaný.347 

Podle vládního nařízení ze dne 16. června 1939 bylo ale povoleno vyučovat v jedné třídě 

maximálně 45 žáků (do této doby to bylo 60). Tehdy bylo v bohuslavické škole ve čtvrté třídě 

56 žáků, což samozřejmě přesahovalo nově nastavený limit. Proto byla v Bohuslavicích 

povolena tzv. zatímní postupná třída při čtvrté třídě. Vyučovala v ní zatímní učitelská síla a 

vyučování probíhalo tzv. denním střídavým feriálním dnem. Říkalo se tomu „létací třída“.348 

Od školního roku 1939/1940 byli tedy žáci v podstatě rozděleni do šesti tříd. Počet žáků 

v jednotlivých třídách byl rovnoměrný, pohyboval se od 26 do 38. Třídní učitelkou první třídy 

byla Bohumila Kotková, ve druhé třídě byl třídním učitelem Bedřich Moudr, který zastupoval 

Bohumilu Dostálovou (zdravotní dovolená pro těžký úraz), a třetí třídu vyučoval řídící učitel 

Josef Sláma. Čtvrtá třída byla rozdělena na IV. A a IV. B, kde vyučovali Ludvík Dostál a Alois 

Kočí. V páté třídě vyučoval Rostislav Chudoba. Učitelkou domáckých prací byla stále 

Bohuslava Pavlisková.349 

Ve školním roce 1940/1941 byla českou zemskou školní radou opět povolena zatímní 

postupná (pobočná) třída, a to při IV. třídě s tím, že maximální počet žáků v jedné třídě nesměl 

přesáhnout číslo 45 (ustanoveno vládou). V Bohuslavické škole bylo tedy šest tříd, ale učeben 

pro vyučování pouze pět. Proto z důvodu chybějící šesté učebny byl zavedený tzv. střídavý 

prázdný den. Takto se vyučovalo na základě povolení okresního školního výboru ze dne 10. 
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září 1940. V říjnu 1940 byla českou zemskou školní radou v Brně povolena i zatímní pobočná 

třída při třídě páté, ale nakonec nebyla otevřena.350 

V srpnu roku 1941 byla okresním školním výborem zrušena třída IV. B a dosavadní 

pětitřídní obecná škola byla přeměněna na čtyřtřídní. Učitelkou první třídy byla Bohumila 

Kotková, ve druhé třídě vyučoval učitel Rostislav Chudoba, který byl zároveň pověřený 

správou školy namísto bývalého řídícího učitele Josefa Slámy. Ve třetí třídě vyučoval 

výpomocný učitel Josef Horyl a třídním učitel čtvrté třídy byl Alois Kočí. Bohuslava Pavlisková 

byla i nadále učitelkou domácích nauk.351 

Druhá světová válka se odrazila téměř ve všech oblastech souvisejících s průběhem 

válečných školních roků. Již od školního roku 1936/1937 se v bohuslavické škole dvakrát týdně 

vyučoval německý jazyk. Byl sice nepovinný, ale počet žáků účastnících se tohoto předmětu se 

postupně zvyšoval. Ve školním roce 1937/1938 se vyučovalo ve dvou odděleních za počtu 25 

žáků a ve školním roce následujícím se výuky účastnilo již 36 žáků. Nejprve tomuto jazyku na 

základě povolení vyučoval učitel Rostislav Chudoba a od školního roku 1938/1939 učitel 

Ludvík Dostál, který od 1. září 1938 působil v Bohuslavicích jako nový učitel a měl složenou 

zkoušku z německého jazyka. Německému jazyku se vyučovalo na základě povolení.352 

Německý jazyk, který byl do této doby nepovinný, se od počátku školního roku 1940/1941 stal 

povinným pro všechny žáky od 3. školního ročníku.353 

Zdravotní stav žáků se v některých dobách velmi zhoršoval. Například ve školním roce 

1943/1944 vysoký počet žáků onemocněl černým kašlem anebo spálou. V měsíci listopadu 

roku 1943 byl zdravotní stav žáků opravdu vážný. K tomu všemu se přihodila vážná zranění 

některých žáků jako zlomeniny ruky a nohy. Černý kašel a také spála dále trápil zdraví žáků 

bohuslavické školy a byl hlavní příčinnou zameškaných hodin vyučování. Počet zameškaných 

půldnů za měsíc listopad se vyšplhal na 63%. V měsíci lednu roku 1944 se již docházka zlepšila, 

ale žáky trápily další nemoci jako chřipka a nachlazení.354 Kromě nemocí mělo na školní 

docházku vliv také počasí. V roce 1940 nastaly tuhé mrazy a neustále sněžilo až do druhé 

poloviny března. Silnice byly tak zameteny sněhem, že jejich sjízdnost nebyla možná. Proto 

byly i vánoční prázdniny prodlouženy až do 7. ledna a ty pololetní, které začaly 3. ledna, trvaly 
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až do 3. března.355 Kronikář jen k celé situaci dodává: „… nezáleží jim prostě na vzdělání, jen 

ušetří-li se uhlí a dopomůže k dalšímu vedení vojny.“356 Ve školním roce 1941/1942 trvaly 

vánoční prázdniny dokonce od 19. prosince až do 3. března.357 Také v březnu roku 1944 velmi 

špatné povětrnostní podmínky a závěje sněhu znemožnily velkému počtu žáků školní 

docházku.358 

Druhá světová válka zasáhla i do školních oslav. Ve školním roce 1938/1939 se poprvé 

vzpomínalo na úmrtí prezidenta T. G. Masaryka. Šlo o oslavu, která se nesla ve smutečním 

duchu. O významu tohoto dne a také o tehdejší pochmurné době promluvil řídící učitel Josef 

Sláma. Zároveň byly žáky předneseny básně a vzpomínání jako jiné oslavy bylo tradičně 

zakončeno zpěvem národní hymny, která se však nesla ve smutečním duchu. Poté měl ještě 

následovat poslech školského rozhlasu, který býval taktéž k významným událostem a výročím 

vysílán, ale tentokrát nebyl řádně vyslechnut, protože žáci odešli domů rozloučit se se svými 

otci, kteří zrovna odcházeli na vojenská cvičení.359 

Během druhé světové války pak byly nepřípustné jakékoliv slavnosti, při kterých se měl 

oslavovat český národ či jeho významná osobnost. „28. říjen 1939 byl pracovním dnem, svátek 

svobody přestal pro nás existovati na venek, ale tím více byl uctíván v nitru všech dobrých 

českých lidí. Ve škole dětem byl připomenut význam dne a proto, že nebylo dovoleno otevřeně 

vzpomínati, i dětem to zakázané mnohem lépe se líbilo, než-li snad za lét dřívějších (samy si 

význam dne uvědomovaly).“360 

Naopak se žákům muselo připomínat výročí vzniku protektorátu či narozeniny Adolfa 

Hitlera. Žáci se vždy v den oslav shromažďovali ve třídě, která byla pro toto výročí vyzdobena, 

a správce školy Rostislav Chudoba přednesl svůj projev. Další z mnoha projevů byl 20. června 

1942, tentokrát ve smutečně vyzdobené třídě, pronesen po úmrtí Reinharda Heydricha, v té 

době zastupujícího říšského protektora Protektorátu Čechy a Morava. Dále se také vzpomínalo 

na výročí převzetí moci nacionálně socialistickou stranou v Německu dne 30. ledna 1933. 

K příležitosti jednotlivých povinných oslav si žáci měli povětšinou vyslechnout program 
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školského rozhlasu a poté následovalo volno. Také se v rámci školních oslav vzpomínalo na 

narozeniny prezidenta Emila Háchy.361  

Nakonec ale i v době válečné proběhla alespoň v předvánočním čase ve škole besídka. 

Žáci přednesli básně, zpívali písně a mimo to se četly i nejlepší slohové práce žáků.362 

V prosinci 1939 probíhaly revize školních i obecních knihoven a také revize veškerých 

pomůcek, map, učebnic, ze kterých se postupně muselo vyřadit všechno, co by jakýmkoliv 

způsobem žákům mohlo připomínat státní samostatnost a národní svobodu.363 Za doby okupace 

bylo sepsáno mnoho protokolních záznamů o vyřazení, zničení, anebo odevzdání nejcennějších 

našich knih, map, pomůcek i učebnic, takže způsobené škody byly veliké.“364 Problémem byly 

také veškeré návěstní tabule s českými nápisy. V tom lepším případě se musela alespoň zajistit 

dvojjazyčnost, a to s upřednostněním německého pojmenování. Omítkový nápis „škola“ na 

budově školy se musel osekat, ale žádný nový se pro bohuslavickou školu již nepořídil, neboť 

jak je uvedeno kronice: „…se žádnému nechtělo po žebři k nové úpravě a bohudík odlehlosti, 

zůstala naše škola bez německého nápisu až do dnů vítězství, ačkoliv bylo asi takových případů 

moc málo.“365 

Další potíže měla bohuslavická škola i s umístěnými vlajkami na budově. Dne 14. 

června 1940 totiž německá vojska vtáhla do Paříže a toho dne projíždělo přes Bohuslavice auto 

s gestapem, které kontrolovalo, jak se německé vítězství oslavuje správným vyvěšováním 

vlajek na školní budově. Podle předpisů měla být vlajka říšskoněmecká umístěna přednostně 

nad hlavním vchodem školy a vlajka protektorátní pak na straně boční. Jenže když gestapo 

projíždělo kolem školy po hlavní silnici, vnímalo boční stranu jako hlavní, a proto musely být 

vlajky přehozeny. Kronikář v pamětní knize dodává, že rozumný člověk se musí nad těmito 

věcmi jen pousmát.366 

Pochmurnou dobu druhé světové války si lidé čas od času alespoň trochu zpříjemňovali 

nejrůznějšími humornými zkazkami. „To však není pro každého a někdy jen vyslovení nějaké 

té zkazky mělo za následek veliké škody. Jindy ocitl se občan (táta malých dětí) v těžší situaci, 

když např. učitelka se ptala ve třídě menších dětí, co ví o „Vůdcovi“. – Bez rozmyšlení vyskočí 
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hoch a povídá, že tatínek udělá Hitlera ze tří prasátek (skládanka). Jiný zase: „To je ten, co 

nás o všechno okradl!“… až pí učitelka se vší rozhodností musí honem „rozmazávati“ a hlavně 

ukončiti učení o tak vysoce postavených osobnostech ve snaze proplouti ve vodách upřímné a 

čisté dětské naivity.“367 

Žáci bohuslavické školy se během druhé světové války účastnili různých sběrů a sbírek. 

Několikrát v roce sbíraly odpadové materiály jako kosti, papír, železo, kovy, gumu, sklo, textil 

apod. Tak třeba například ve školním roce 1942/1943 dohromady 148 žáků nasbíralo 1931 kg 

odpadu. Jednotlivé sběry byly bodovány tak, že nasbírané kilogramy se násobily. Kosti a papír 

trojnásobně, sklo dvojnásobně, textil a guma pětinásobně, železo se nenásobilo. Jednotlivé body 

se pak sečetly. Také se vypočítával průměr nasbíraného sběru na jednoho žáka, vyhodnocovala 

se i nejlepší třída ve sběru a také nejlepší sběrač. Dále probíhal sběr šípků, který se konal 

například 14. října 1943. Sběr se konal v rámci tzv. vitamínové akce. Žáci bohuslavické školy 

nasbírali 10 kg šípků. Ty pak byly odvezeny do Konice. Kromě těchto sběrů probíhaly také 

sběry léčivých bylin, kaštanů aj. Mimo tento typ sběru proběhla i sbírka na Německý Červený 

kříž. Její výnos činil 294, 20 Kč od žáků a 55 Kč od učitelů.368 

Kromě sběrů se žáci bohuslavické školy účastnili i různých prací. Na jaře roku 1944 

patnáct žáků osmého ročníku se po dobu pěti dnů podílelo na lesních pracích souvisejících 

se zalesňováním lesa Bukovce.369 Na základě výnosu ze dne 15. listopadu 1943 byly nejen 

v bohuslavické škole, ale ve všech školách Protektorátu Čechy a Morava, zavedeny tzv. 

pracovní kroužky. Součástí této akce se konaly ve škole pracovní porady členů učitelského 

sboru a jednou měsíčně probíhaly pracovní dny v Litovli.370 Také se učitelé museli zapojovat 

do dalších prací nad rámec výkonu svého povolání. O letních prázdninách učitelé bohuslavické 

školy pracovali buďto na obecních úřadech, kde vykonávali administrační správu nebo 

pracovali ve žních. I žáci dle svých sil museli vypomáhat při žních, aby byla zajištěna výživa 

národa.371 

I přes veškeré chmury druhé světové války můžeme zmínit alespoň něco, co nepochybně 

v pozitivním směru ovlivnilo možnosti vzdělávání žáků v bohuslavické škole. V květnu roku 
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1944 bylo v budově bohuslavické školy zavedeno elektrické osvětlení ve všech třídách a také i 

na chodbách.372 

Z dalších událostí můžeme uvést také to, že budova bohuslavické školy byla o letních 

prázdninách roku 1939 využita jako ozdravovna pro sociálně a zdravotně potřebné děti 

z litovelského okresu. Tento pobyt uspořádala Okresní péče o mládež v Litovli za podpory 

Národního souručenství.373 Dětmi bylo hojně využíváno i místní koupaliště. Děti a organizátoři 

pobytu byli v Bohuslavicích velmi spokojeni a zřízení ozdravovny se plánovalo i na další rok, 

ale pro zhoršené poměry v době okupace byla akce již znemožněna.374  

Další zajímavostí týkající se školství v Bohuslavicích v průběhu druhé světové války 

bylo zřízení lidové školy zemědělské čili lidové školy hospodářské při bohuslavické škole. Tato 

škola zde fungovala od 1. září roku 1944. Součástí jejího obvodu byly obce Bohuslavice, Hačky 

a Polomí.375 Tuto školu navštěvovali žáci od 14 do 16 let a mnohdy i starší, kteří se rozhodli 

zůstat u zemědělství. Správcem školy byl Rostislav Chudoba a na škole vyučovali učitelé jak 

národní, tak měšťanské školy. Síť středisek těchto lidových škol byla postupem času 

zhušťována a nakonec v roce 1948 byla tato škola přesunuta do Luké.376 

V závěrečné části podkapitoly si ještě přiblížíme další dopady druhé světové války na 

bohuslavickou školu a celkově nastíníme pocity tehdejšího obyvatelstva, žáků a učitelů 

přicházející v průběhu a pak na konci druhé světové války.  

V prosinci roku 1943 byl ve školním sklepě zařízen protiletecký sklep. Během války se 

často konala nařízená poplachová cvičení. Cvičení probíhalo nejprve tak, že všichni žáci museli 

na povel opustit školní budovu, rozptýlit se a následně se vhodným prostředím dostat do svých 

domovů. Později se ale už tento způsob nedoporučoval a žáci se schovávali v upravených 

krytech. 377 

Ve dnech 2. – 6. května 1944 byl do protiletecké školy v Brně povolán tehdejší správce 

bohuslavické školy Rostislav Chudoba. Obecná škola v Bohuslavicích tak byla zařazena do 

rozšířené protiletecké ochrany.378 V únoru roku 1945 byl učitel Alois Kočí povolán na práci 

                                                 
372 Školní kronika 1940 - 1974, s. 29 
373 Školní kronika 1877 - 1940, s. 191 
374 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 65 - 66 
375 Školní kronika 1940 - 1974, s. 34 
376 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 106 - 107 
377 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 86; Školní kronika 1940 - 1974, s. 25 
378 Školní kronika 2, s. 29 



74 

 

v zákopech. V bohuslavické škole tak probíhala výuka jen ve třech třídách.379 To už se ale blížil 

dlouho a netrpělivě očekávaný konec druhé světové války. „Přelety spojeneckých letadel a s 

nimi spojené poplachy jsou velmi časté. Nepůsobí však na žactvo příliš tísnivě. Vítáme všichni 

s radostí ty stříbrné ptáky z východu i ze západu, poněvadž všichni cítíme a jsme přesvědčeni, 

že jen oni přinesou nám svobodu a mír. Proto letecké poplachy neruší nijak vyučování. Němčina 

prakticky vymizela z rozvrhu hodin. Škola s novým jarem začíná dýchat volněji a svobodněji, i 

když kolem vlastně už poražený nacistický drak bije zběsile na všechny strany.“380 

Od 20. dubna roku 1945 bylo vyučování v bohuslavické škole přerušeno. Bylo nařízeno, 

že prostory školy se musí uvolnit pro vojenské účely. Bohuslavická škola byla obsazena 

oddílem radiotelegrafistů. V jedné ze tříd byla zřízena vysílací i přijímací stanice s vlastním 

elektrickým proudem, protože dodávka elektrického proudu byla již asi týden pozastavena.381 

Od konce dubna se i přes kraj kolem Bohuslavic začínala přesouvat poražená německá 

armáda. „Téměř po celý týden padají z olověných mraků velké spousty vody. Půda je tak 

rozmoklá, že tanky i děla ustupujících Němců zapadají do bezedného bláta a opuštěny 

posádkou, jsou ponechány osudu. Na kůži promoklí, utrmáceni vlekou se němečtí vojáci na 

západ. Mnoho jich již zběhlo a skrývá se v lesích.“382 

Události z 5. května 1945, které se staly v nedalekém Javoříčku, dolehly na všechny 

občany Bohuslavic. V kronice je tento den pojmenován jako „krvavé ráno“. Bohuslavická škola 

byla toho dne přeměněna v nemocnici. Během celého dne i celé noci zde byly auty i povozy 

dováženy raněné osoby k ošetření.383 „Němci hospodařili po svém. Ve třídách na slámě zatínali 

zuby bolestí ranění. Lavice školy byly vyházeny na vesnici. Po chodbách čpěl zápach lysolu. 

Bláto z okovaných bot znečistilo celou budovu. Celé dny a noci otřásala se budova hukotem 

motorů přijíždějících a odjíždějících aut a duněním okovaných bot. Nebylo minuty klidu a 

odpočinku a na spánek ani pomyšlení.“384 

„Tu noc příšerné dunění děl a praskot bomb a štěkot kulometů rozléhá se krajem. Rudé 

záře na východě jsou znamením, že fronta se rychle blíží. Němci překotně ničí na ústupu všechny 
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zbraně i cenné předměty. Tuto noc nikdo nespí. Mnozí očekávají ve svých krytech ve sklepích i 

v lesích toužebně ráno.“385  

„Ze 8. května 4 hodiny ráno. Na školní dveře dopadají silné rány prušáckých pušek. 

Chtějí spát. Pět ušpiněných a unavených SS manů ulehá v plné zbroji na slámu ve třídě. 4 jiní 

našli nocleh stejným způsobem na faře. Auto s kořistí a proviantem stojí před školou.386“ 

Ze 7. hod. ráno. Vesnice jako by z ní všichni do rána utekli. Na nákladním autu Němců 

hospodaří partyzán. Všechny zbraně mizí na faře. Rudá armáda tu bude co nevidět, je nutno 

tvrdě spící Němce odzbrojit. Teprve po hodině našlo se pět odvážlivců v čele s partyzánem, kteří 

Němce odzbrojili. Jeden z nich byl při tom zraněn lehce.“387 

„Za hodinu poté, když byli Němci odzbrojeni a neprozřetelně puštěni, valí se směrem 

od Rakůvky poslední baterie Němců, ale tu již za ohromného jásotu a se slzami radosti v očích 

vítáme první auto s ruskými důstojníky s bílým praporem a za nimi se valí vítězná Rudá 

armáda.“388 

Ještě v ten samý den bylo někde od Ludmírova přivezeno do bohuslavické školy dvanáct 

raněných Němců. Ty už ale nikdo neošetřoval. Leželi na slámě a jejich stálé naříkání 

s nesnesitelným zápachem se neslo obcí. Teprve až po třech dnech strávených v bohuslavické 

škole byli odvezeni do Olomouce.389 

„Zatím celá vesnice vítá bratry osvoboditele z východu. Všichni dýcháme opět volně a 

svobodně. Po strašných dnech nekonečně se vlekoucích plných 6 roků vyplněných krví a 

utrpením našich nejlepších v koncentračních táborech, na frontách a velkými oběťmi našich 

spojenců. Končím tu hrůznou kapitolu německé okupace, za níž celá vesnice trpěla neustálými 

kontrolami a návštěvou gestapa (5 občanů bylo vězněno). Práce ve škole byla pro nás ne 

radostí, ale pravým utrpením, poněvadž nikdo z učit. sboru po celou dobu okupace nepozbyl 

naděje a víry ve vítězství Masarykovy pravdy.“390 
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5.2 Školní roky v době poválečné (do roku 1948) 

Po skončení druhé světové války se na místo řídícího učitele bohuslavické národní školy 

vrátil Josef Sláma, který byl 30. června 1941 přeložen na základě rozhodnutí školské rady 

v Brně na předčasný trvalý odpočinek. K řízení bohuslavické školy byl pak znovu opět povolán, 

a to na základě přihlášky a návrhu okresního školského výboru v Litovli. Učitel Rostislav 

Chudoba, který byl během druhé světové války pověřen správou školy, byl nyní jako definitivní 

učitel ustanoven na pobočku konické měšťanské školy v Bohuslavicích, která zde byla zřízena 

roku 1945.391 (K měšťanské škole viz později.) 

První poválečný školní rok 1945/1946 začal s vyučováním původně ve třech třídách. 

Třídní učitelkou byla Bohumila Kotková, která na škole působila jako definitivní učitelka, dále 

zde jako výpomocní učitelé působili Miroslav Jedlička a Jaroslav Vaňák. Drahomíra Kočí zde 

působila jako učitelka Domácích nauk.392 Počet žáků navštěvujících bohuslavickou školu 

v době poválečné byl velmi nízký. Protože se po válce mnoho rodin, především pak těch 

sociálně slabších a početnějších, přestěhovalo do pohraničí, výrazně poklesl počet žáků 

navštěvujících bohuslavickou školu, tudíž se od 1. října roku 1945 začalo vyučovat pouze ve 

dvou třídách s pěti postupnými ročníky.393 

Žáci do jednotlivých tříd byli rozděleni následovně: 

 

Obrázek 1 – Počet žáků v jednotlivých třídách, školní rok 1945/1946; zdroj: Školní kronika 1940 – 1974, s. 42 

Tak jako během druhé světové války probíhaly změny v pedagogickém sboru velmi 

intenzivně, podobné to bylo ještě i po skončení války. Po válce na bohuslavické škole přestal 

působit také učitel Alois Kočí, který byl od 10. listopadu 1945 ustanoven jako řídící učitel 

obecné školy v Brodku u Konice. Dále také učitelka Bohumila Kotková byla na základě vlastní 

žádosti od 1. října 1945 pověřena vedením správy školy v Luké. Učitel Josef Horyl, který taktéž 
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během druhé světové války působil na bohuslavické škole, byl nyní přeložen na měšťanskou 

školu do Přemyslovic. Učitel Miroslav Jedlička pouze krátce působil v bohuslavické škole jako 

výpomocný učitel, protože byl následně od 1. října 1945 povolán k vojenské službě, ze které 

byl později propuštěn a od května roku 1946 byl pověřen správou školy v Nové Dědině. Také 

učitelka domácích nauk, Drahomíra Kočí, byla od konce listopadu 1945 ustanovena jako 

výpomocná učitelka v měšťanské škole v Brodku u Konice. Místo Drahomíry Kočí domácím 

naukám vyučovala třídní učitelka první třídy, Marie Slámová, a to až do května 1946, kdy tento 

předmět pak začala vyučovat Anna Turková z Roviny u Krakovce.394 Novým učitelem 

bohuslavické školy se po válce stal Jaromír Vaňák, který zde působil nejprve jako výpomocný 

učitel obecné školy a od 1. října 1945 jako učitel měšťanské školy v Bohuslavicích.395 Na 

bohuslavickou školu se vrátila také bývalá učitelka Marie Slámová, která byla školskou správou 

v Litovli povolána dne 2. října 1945.396 Nelze si nevšimnout těch mnoha organizačních změn, 

které přicházely. Bylo potřeba překonat veškeré těžkosti přinesené druhou světovou válkou.397 

Organizace bohuslavického školství se po válce výrazně změnila také tím, že na počátku 

školního roku 1945/1946 byla v Bohuslavicích zřízena újezdní měšťanská škola, a to jako 

pobočka měšťanské školy v Konici. Když byla v Bohuslavicích zřízena měšťanská škola, 

chybělo dostatek učeben pro vyučování. Protože ale došlo k redukci tříd na dvojtřídní obecnou 

školu, uvolnily se tím tři místnosti, které byly v užívání měšťanské školy do 1. října 1945. Aby 

byla v budově získána další učebna, byl proto upraven i byt správce školy, čímž vznikla další 

řádná učebna. Pro správce školy Josefa Slámu byl byt upraven z bývalé výpomocné učebny I. 

třídy.398 Pro žáky národní školy sloužily dvě třídy v přízemí budovy a celé poschodí se třemi 

učebnami a kabinetem byly nyní využívány měšťanskou školou.399 

I když už válka skončila, projevovaly se její důsledky ještě dlouho. Ve školním roce 

1945/1946 bylo zásobování školy palivem velmi nedostačující. Zima byla tento rok celkem 

mírná a vánoční prázdniny trvaly jen do 13. ledna. Ve škole se pak ale pro žáky obou tříd 

vytápělo jen v jedné učebně, aby se co nejvíce ušetřilo.400  Podobná situace nastala v lednu 

1947. Nastaly opět silné mrazy a vyučování bylo omezeno pro nedostatek topiva. Nejprve se 

zatápělo jen v jedné učebně pro všechny žáky jednotlivých škol a pak se topilo už jen ve dvou 

                                                 
394 Školní kronika 1940 – 1974, s. 42 - 43 
395 Školní kronika 1940 – 1974, s. 43 - 44 
396 Školní kronika 1940 – 1974, s. 44 
397 Školní kronika 1940 – 1974, s. 44 
398 Školní kronika 1940 – 1974, s. 41 - 44 
399 Školní kronika 1940 – 1974, s. 48 
400 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 113 



78 

 

dnech v týdnu. Až od 23. března se začalo vyučovat zase normálně. Kromě toho byly v únoru 

i tak velké závěje sněhu, že silnice byly nesjízdné a přespolní žáci se po několik dnů 

k vyučování ani nedostavili.401  

Ve školním roce 1946/1947 proběhlo několik dalších úprav bohuslavické školní 

budovy. Pokryla se střecha, zasklila rozbité okna od druhé světové války, do jedné z učeben se 

pořídila kamna, dále se pořídilo 36 stolků, 72 židlí, 3 listové tabule. Bohuslavická škola si 

podala žádost o získání finančního příspěvku na rekonstrukci školy a jako náhradu válečných 

škod se jí podařilo obdržet příspěvek čtyřicet tisíc korun.402 

Rekonstrukce a jiné změny probíhaly v rámci dvouletého školního plánu. V rámci něho 

byla také zavedena na bohuslavické škole ve školním roce 1946/1947 zdravotní služba, která 

sledovala zdravotní stav žáků a případné zdravotní problémy se snažila zavčas podchytit. Tuto 

zdravotní službu vykonával obvodní lékař doktor František Ehrmann ve spolupráci 

s učitelským sborem.403 Zájem o zdravotní stav žáků je možné zaznamenat i v rámci stravovací 

akce, kdy v dubnu roku 1947 se pro žáky obecné školy denně vařilo kakao, které dostávali 

s velkým rohlíkem. Na tuto akci škola obdržela příspěvek od Okresní péče o mládež v Konici, 

ostatní náklady si platila sama ze školních peněz. Kakao a většina mouky byly darovány 

Americkým Červeným křížem.404 

Vzdělávání žáků bylo od prosince 1947 obohaceno také tím, že místní měšťanská rada 

získala vlastní přístroj na mluvící úzký film. Žáci měli možnost účastnit se promítání jak 

tichých, tak i zvukových filmů.405 

Do průběhu školních roků se vrátily různé oslavy z doby předválečné. Opět se mohlo 

vzpomínat na výročí úmrtí prezidenta Osvoboditele, kdy žáci na společném shromáždění 

přednášeli básně. Také se oslavoval 28. říjen jako den výročí státní samostatnosti. Žáci opět 

přednášeli básně a říkanky. O významu tohoto dne promlouval ve svém projevu řídící učitel 

Josef Sláma. Na závěr slavností byla zpívána národní hymna.406 Na prezidenta Osvoboditele T. 

                                                 
401 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 119 
402 Školní kronika 1940 – 1974, s. 45 
403 Školní kronika 1940 – 1974, s. 49 
404 Školní kronika 1940 – 1974, s. 49 
405 Školní kronika 1940 – 1974, s. 53 
406 Školní kronika 1940 – 1974, s. 44 



79 

 

G. Masaryka se vzpomínalo také v den jeho narozenin. I k tomuto výročí bývaly pořádány 

školní besídky. Oslavovaly se i narozeniny prezidenta Dr. Edvarda Beneše.407 

Mimo těchto výročí se ale oslavovala také říjnová revoluce. Dne 6. listopadu 1945 se 

žáci bohuslavické školy opět shromáždili, přednášeli básně a o významu dne hovořil Josef 

Sláma.408 

Ve školním roce 1946/1947, když bylo oslavováno výročí státní samostatnosti, tedy 28. 

říjen, proběhla tentokrát oslava v rámci společného shromáždění žáků s občany přiškolených 

obcí. Kromě již tradičního přednesu básní a projevu řídícího učitele, žáci také vykonali tzv. 

pracovní slib, a to v rámci dvouletého hospodářského plánu. Na kulturním průběhu oslavy se 

podíleli jak žáci obecné, tak i měšťanské školy.409 

Oslavy ve školním roce 1947/1948 byly velmi hojné. Oslavoval se 28. říjen, dále 98. 

narozeniny T. G. Masaryka, 30. výročí bojů u Bachmače, 5. výročí bojů u Sokolova a 30. výročí 

založení Rudé armády. Oslavy probíhaly ve vyzdobených třídách, součástí byly besídky, 

projevy řídícího učitele, poslech rozhlasu a zpěv hymny. Na všechna tato výročí se vzpomínalo 

toho roku v jeden den, a to 6. března 1948. Pro občany proběhly pak oslavy ve večerních 

hodinách, kdy žáci měšťanské školy přednášeli básně a zpívali písně, četl se Manifest hasičstva 

a o významu jednotlivých výročí promluvil Josef Sláma. 410 

Dne 22. června 1946 bylo obecné škole v Bohuslavicích na návrh okresního 

pedagogického sboru v Litovli uděleno čestné uznání ministerstva školství a osvěty. Tímto bylo 

oceněno vzorné plnění vlastního školního programu, dále byla oceněna sbírka pro kraje tehdy 

postižené válkou a další dobré činy.411 „Čestné toto uznání jest potvrzením, že žactvo školy 

pochopilo heslo „Mládež sobě a republice“ jako mravní závazek ke svorné práci na výstavbě 

lidově demokratické republiky.“412 
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5.3 Školní roky od roku 1948 do roku 1953 (do zrušení samostatné 

národní školy) 

Dne 15. dubna 1948 proběhla v bohuslavické škole slavnost za účelem osvětlení 

únorových událostí, ke kterým v tehdejším Československu došlo. Byl zdůrazněn význam 

československo-sovětského přátelství, které mělo být tehdy chápáno jako záruka bezpečnosti 

našeho národu a státu.413 

Průběh, podoba a organizace školního roku se od této doby začaly zase měnit. Od 

počátku školního roku 1948/1949 vešel v platnost nový učební plán a nové učební osnovy 

vydávané ministerstvem. S novým školským zákonem a učebními osnovami došlo 

k uskutečňování dlouho očekávaných změn týkajících se školské organizace a celkově 

výchovně vzdělávacího procesu. Proto tento školní rok byl rokem mnohých přípravných prací 

zaměřených k uskutečnění plánovaných změn.414 Se zaváděním nového učebního plánu byly 

do školy postupně dodávány i nové učebnice. V učebnicích byly rozvrženy měsíční plány 

probíraného učiva, v učebních osnovách pak bylo učivo rozvrženo přímo na týdny. Učební 

plány byly vyvěšovány v jednotlivých třídách, aby si sami žáci mohli kontrolovat jejich plnění. 

Kromě toho byl v obou třídách bohuslavické obecné školy vyvěšen také pracovní plán. 

Pracovní plán byl vždy na každý školní rok nově vypracován a zahrnoval jak měsíční tak 

týdenní úkoly. Byl taktéž ve třídách vyvěšován, aby si žáci kontrolovali jeho plnění.415 

Jak už bylo zmíněno výše, národní školy se tedy řídily učebními a pracovními plány. 

Mimo ně byl vypracováván také Prováděcí plán školy národní. Šlo o velmi obsáhlý plán, který 

se vypracovával na jednotlivá čtvrtletí školního roku a jehož plnění bylo právě po čtvrtletích 

kontrolováno, především pak v pololetí školního roku. Takovýto plán obsahoval několik úkolů. 

Příkladem tohoto plánu pro školní rok 1951/1952 byla předvánoční výstava knih, dále oslava 

Měsíce československo – sovětského přátelství apod. Tyto akce spočívaly v prohlubování 

znalostí žáků o Sovětském svazu apod. Dále se dbalo na výzdobu školy především při školních 

slavnostech a další.416 

Ve školním roce 1950/1951 byly vydány dva další dokumenty. Byl to Školní řád pro 

žáky jednotné školy a Zkušební řád pro žáky prvního až třetího stupně.417 „Oba tyto výnosy 
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dávají žactvu i učitelstvu příležitost uskutečnit splnění všech požadavků dotýkajících se 

uvědomělé socialistické kázně a zvýšení povšechné úrovně výchovné a vzdělávací práce na 

školách.“418 

„…Počátkem r. 1949, kdy vchází náš národ do pětiletky, i místní občané pilně sledují 

nové sociální změny a všichni očekávají konečně lepší a zajištěnější poválečné žití.“419 Již 

v únoru 1949 proběhla vzpomínková oslava „únorového vítězství“ a také se slavilo výročí 

založení Rudé armády.420 Během školních roků probíhaly četné oslavy československo-

sovětského přátelství. Tyto oslavy se pořádaly na území celé republiky. Nejvýraznější oslavou 

byla oslava 70. narozenin J. V. Stalina. K této příležitosti opět proběhla besídka, jejíž součástí 

bylo i recitování ruských básní a zpívání ruských písní.421 

Mezi další školní akce patřila dále oslava dne 28. října 1950, kdy se žáci bohuslavické 

školy účastnili štafetového běhu, který byl organizován při příležitosti 33. výročí Velké říjnové 

revoluce. V ten samý den pak proběhla i oslava samotného 28. října, a to v poslední hodině 

vyučování. Výročí Velké říjnové revoluce se také slavilo školními besídkami. Také se konaly 

tzv. pochody míru. Dne 22. dubna se konal „pochod míru“ z Bohuslavic do Haček a zpět. 

Účastnili se jej všichni žáci i mnozí přespolní. Celý pochod vedl předseda KSČ, Antonín 

Bušina. Dále ve dnech 20. a 21. ledna 1951 se v Praze konal první československý sjezd 

obránců míru. Bohuslavická školní budova byla proto vyzdobena holubicemi míru a vlajkami. 

Dále se taktéž v rámci oslav připomínaly žákům narozeniny prezidenta republiky. Roku 1951 

se slavilo 15. výročí vzniku sovětské ústavy. Nechyběla ani vzpomínka na úmrtí V. I. Lenina. 

Žákovské besídky se organizovaly i k 1. máji. Osmý květen se slavil současně s pietní 

vzpomínkou u památníku Rudé armády v Bohuslavicích.422 Každoročně se vzpomínalo na 

padlé vojáky Rudé armády a k památníku se pokládaly věnce.423 

Co se týká jiných školních akcí a slavností, než pouze těch politických, tak například 

při příležitosti mezinárodního dne dětí byly pořádány tělovýchovné akademie v Bohuslavicích, 

a také v Rakové. Součástí programu bávaly mimo jiné různé tanečky a také závodivé hry. Také 

v Sokolském dnu žactva byl pro děti připraven program na letním hřišti.424 Ke konci školních 
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roků byly pro žáky organizovány i zájezdy. V roce 1949 byl v rámci akce „Týden dětské 

radosti“ zorganizován celodenní zájezd na propsat Macochu. Žáci se zde vypravili nákladním 

autem zdejší mlékárny.425 V jiném roce to byl zase výlet do Javoříčka (prohlídka jeskyň a 

výšlap na zkamenělý zámek) a na hrad Bouzov.426 Na konci školního roku 1951/1952 místo 

školního výletu byla pro žáky zorganizována vlastivědná vycházka. V průběhu vycházky si žáci 

sami připravovali teplé pokrmy jako polévky, kávu, zemáky, zeleninu, ohřáté uzenky apod.427 

Zmíněné mlékárenské nákladní auto umožnilo žákům bohuslavické školy vypravit se na 

nejrůznější výlety v době, kdy nebylo jiných možností. Dne 17. června 1951 kolem deváté 

hodiny ranní, stalo se ale to, že toto nákladní auto, když se stáčelo ze silnice směrem k mlékárně, 

sjelo z mostu do asi 3 metry hluboké příkopy a postavilo se na přední část auta kolmo 

k vozovce. Naštěstí v tom místě stál silný strom lípy, který zabránil úplnému převrácení auta. 

Kromě řidiče se v autě vezla zrovna i žena s malým děvčátkem a nehoda jim způsobila 

pohmožděniny i zlomeniny. Řidič z vozu zavčas vyskočil, tudíž se mu nic nestalo. Toto auto 

vykazovalo problémy už dříve. Několikrát selhalo jeho řízení a sjelo ze silnice. Tentokrát už to 

bylo ale natolik vážné, že došlo k jeho vyřazení z provozu.428  

„Po roce v letní době 1952, byl vynesen soudní rozsudek pro řidiče sýraře Jaroslava 

Zavadila: žalář 5 měsíců nepodmíněně. – Zraněná žena byla delší dobu léčena v nemocnici a 

nyní požaduje větší částky peněžité jak na mlékař. družstvu, tak na řidiči, sýrařovi Zavadilovi. 

Jaký výstražný a odstrašující příklad pro ty kteří se dají uprosit, zdarma svezou a pak těžce 

doplácejí.“429 

Dále se v průběhu školních roků pokračovalo s různými sběry. Kromě tradičního sběru 

odpadových hmot žáci sbírali prázdné litrové láhve, lahvičky od Alpy, suché makovice a pecky, 

léčivé byliny, sušené lipové květy i čerstvé šípky. Ve školním roce 1950/1951 probíhala 

celostátní soutěž ve sběru textilií. Žáci bohuslavické školy nasbírali celkem 150 kilogramů 

textilu.430 Dále to byla účast žáků na sběru tzv. mírových vajíček a mírového obilí. To se ale 

projevilo celkem malým úspěchem.431 
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Výuka žáků, většina školních slavností a jiných školních akcí byly směřovány 

k výchově v prosocialisticky a prosovětsky smýšlejícího občana. Během školního roku 

1952/1953 se výrazně věnovala pozornost výchově k uvědomělé kázní a branné výchově. 

Pro provádění tohoto výchovného úkolu bylo vymezeno hodně času.432 „K dosažení úspěchů 

na tomto výchovném úseku bylo čerpáno ze zkušeností výchovy škol. mládeže v Sovět. Svazu. 

Myšlenka boje za světový mír a výstavbu socialismu v naší vlasti je ve spojitosti s požadavkem 

zvyšování obranyschopnosti našich domovů, vesnic, státu a tím i branné přípravy všeho našeho 

lidu i mládeže. Provádí se v tělesné výchově, v mravní výchově spojené s rozumovou výchovou, 

která vyzbrojuje žáky vědeckým dialekticko-materialistickým názorem na podkladě poznatků, 

dovedností a návyků ve všech vyučovacích předmětech.“433 

Během školního roku byla vůbec velká pozornost věnována soustavnému prohlubování 

vědomostí o Sovětském svazu. Tyto vědomosti pak žáci měli převést ve zkušenosti, které by 

měli využívat ve všech sférách života i práce.434 Ve školním roce 1952/1953 v Měsíci 

československo-sovětského přátelství byla výuka zaměřena na prohlubování poznatků 

pracovního úsilí vedoucích k tomu, aby se mládež naučila milovat vojáky Rudé armády, naše 

osvoboditele.435 „Školní slavnosti 35. výročí VŘSR byly jen sváteční chvíle mezi dny a měsíci 

soustavného vážného úsilí dosáhnout takového zlepšení v celkové práci školní, aby se naše děti 

co nejvíce přiblížily vědomostmi i chováním dětem sovětským.“436 

V průběhu školního roku měli žáci možnost účastnit se divadel, filmů a loutkových her 

v blízkých obcích. Některé filmy měly na mládež působit opět výchovně ve stylu sovětského 

smýšlení. Žáci shlédli například výchovný sovětský film s názvem Syn pluku, dalším 

výchovným ruským filmem byl film s názvem Mladá garda. Kromě těchto filmů měla na žáky 

výchovně působit i výstavka obrazů k životnímu dílu J. V. Stalina.437 

Byly to i další události, které se promítly v českém školství v souvislosti s nástupem 

nového politického režimu. Tak jako v době předválečné se do škol postupně zaváděla výuka 

německého jazyka, nyní to byla jazyka ruského. Od čtvrtého ročníku se vyučovalo psacímu 
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písmu současně s poznáváním azbuky.438 Také dne 30. března 1951 byl na zdejší škole založen 

pionýrský oddíl. Do oddílu se přihlásilo 13 žáků a slib byl vykonán dne 12. května 1951.439 

Od školního roku 1950/1951 je ve školní kronice uváděn způsob zahájení školního roku, 

který taktéž dostával novou podobu. Nový školní rok se zahajoval na návsi a to slavnostním 

způsobem. Slavnostního zahájení se účastnili žáci jak národní tak i střední (měšťanské) školy, 

dále učitelé, zástupci KSČ, zástupci AVNF, zástupci všech složek NF, zástupci závodní rady 

místní družstevní mlékárny, také rodiče žáků a další přátelé školy. Při této příležitosti byla 

vztyčena vlajka a zpívala se národní i sovětská hymna. Pak následovaly projevy ředitelů obou 

škol a projevy zástupců zúčastněných. Nechyběla kulturní vystoupení žáků národní i střední 

školy. Žáky uvítal i jeden z žáků jako zástupce pionýrského oddílu. Na závěr se zpívala píseň 

Práce a poté se již žáci přesunuli do tříd, kde následoval poslech rozhlasu, který byl vysílán 

z Prahy a promluvil v něm ministr školství Zdeněk Nejedlý.440  

Taktéž konec školního roku býval slavnostně uzavřen. Žáci mimo jiné obdrželi mnoho 

pokynů vztahujících se k mírovým žním, požární bezpečnosti, sběru léčivých rostlin, ochraně 

stromů, zcizování ovoce apod.441 

Dle potřeb a možností probíhaly také další nejnutnější opravy a rekonstrukce školní 

budovy. Ve školním roce 1949/1950 byly pořízeny okapové žlaby a také odpadové roury 

k hospodářské části budovy. Významným činem bylo vybudování kanalizace odpadních vod. 

Dále byla pro bohuslavickou školu zakoupena jedna nová kamna atd.442 Na řediteli školy byly 

také veškeré práce související s výměnou školní zahrádky. Výměna proběhla mezi školou a 

panem Antonínem Bušinou na základě usnesení výboru MNV a místní školní rady na podzim 

roku 1951.443 Nová zahrádka nebyla dosud několik let obhospodařována. Ředitel školy 

přesazoval některé stromy a provedl převoz půdy. Hlavní vjezd do zahrádky ředitel opatřil 

deskovými vraty. Dále také proboural zídku a zhotovil dvířka, aby ze zahrádky byl přístup i na 

školní hřiště.444 

V této době proběhlo mnoho dalších organizačních změn, které změnily podobu 

bohuslavického školství i proces vzdělávání žáků. Kromě již zmíněných zavedených plánů byla 
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nově nastavena i organizace tříd. Dle ministerského výnosu měly všechny dvojtřídní školy své 

jednotlivé ročníky spojit tak, že v první třídě měl být spojený první postupný ročník s třetím 

postupným ročníkem a v druhé třídě měly být spojený postupný ročník druhý se čtvrtým a 

pátým (školní rok 1951/1952).445 Přehled počtu žactva obou tříd ve školním roce 1951/1952 

zachycuje následující obrázek: 

 

Obrázek 2 – Počet žáků v jednotlivých třídách, školní rok 1951/1952; zdroj: Školní kronika 1940 – 1974, s. 69 

Pro přehled vkládám také přehled žactva navštěvujících bohuslavickou národní školu. 

 

Obrázek 3 – Přehled žáků navštěvujících bohuslavickou školu, školní rok 1951/1952; zdroj: Školní kronika 1940 – 

 1974, s. 70 

Na základě pokynu okresního školního inspektora Bohumila Teplého, se musela druhá 

třída národní školy ve školním roce 1951/1952 ze své hlavní budovy školy přestěhovat do 

budovy č. p. 25, která, jak už bylo zmíněno, byla zakoupena od J. Dospivové a měla sloužit 

k výuce původně pro žáky měšťanské školy. V této budově byly vytvořeny dvě učebny. Ta 
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v přízemí zatím sloužila jako prozatímní tělocvična měšťanské školy a druhá třída v poschodí 

byla zároveň využívána i jako svatební síň. Druhá třída národní školy se měla přestěhovat do 

prvního poschodí této budovy. Vše bylo na řediteli Josefu Slámovi, který za menší pomoci žáků 

musel učebny vyklidit, přestěhovat a provést další potřebné práce jako opravy zámků, dveří 

apod. Tam, kde to bylo potřeba, zatmeloval okna, upevňoval a natíral zábradlí, upravoval 

a natíral dveře apod. Tím tedy byla národní škola rozdělena do dvou školních budov.446 

Zásadní změna v organizaci bohuslavického školství nastala ale roku 1953, kdy 

na základě školského zákonu a vládního nařízení o přeměně dosavadních škol na školy podle 

nového školského zákona, došlo ke sloučení národní a měšťanské školy. Tím byla zrušena 

veškerá správa a samostatné hospodaření národní školy a tudíž i funkce ředitele národní školy. 

Na základě dekretu ze dne 24. srpna 1953 byl dosavadní ředitel národní školy Josef Sláma své 

funkce zproštěn s platností od 1. září 1953. V Bohuslavicích tak vznikla osmiletá střední škola 

spojením dvoutřídní národní školy se třemi třídami střední (měšťanské) školy. Vše, i vedení 

školní kroniky, od této doby spadalo pod ředitelství Osmileté střední školy v Bohuslavicích.447 

Josef Sláma opustil Bohuslavice v září roku 1954. Na bohuslavické škole působil od 

1. září 1920 pouze s krátkým přerušením, když učil v Březsku, a také když během protektorátu 

byl okupanty jako legionář odeslán do výslužby.448 „Těžko se loučil s naší školou i ze zdejší 

obcí, druhým to horským domovem (podle jeho vlastních slov), kde nechal kus svého života.“449 

5.4 Školní roky 1954/1955 až 1967/1968 

Od začátku školního roku 1954 fungovala v Bohuslavicích tedy již jen jedna školní 

instituce, která vznikla, jak už bylo řečeno, spojením národní a střední (měšťanské) školy a 

dostala název Osmiletá střední škola v Bohuslavicích. Novým ředitelem této školy byl 

ustanoven Vít Komárek. Vít Komárek také převzal vedení školní kroniky a se zapisováním 

školních událostí pokračoval v kronice národní školy dosud vedené Josefem Slámou. Podle 

dochovaného záznamu, uvedeného v této kronice národní školy, byla dokonce vedena i 

samostatná kronika měšťanské školy. Tuto kroniku ale bývalý ředitel bohuslavické měšťanské 

školy Ševčík nechtěl z nějakého důvodu ani po naléhavých žádostech V. Komárkovi předat, a 
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proto ONV v Litovli rozhodl, že školní události nově vzniklé OSŠ budou zapisovány dále do 

rozepsané kroniky původní národní školy.450 

Na začátku školního roku 1954/1955 kromě již zmíněných zásadních změn, došlo i 

k velké obnově učitelského sboru. Z celkového počtu sedmi učitelů, kterých zde nyní působilo, 

nastoupilo do bohuslavické školy šest nových. Josef a Marie Slámovi, kteří na zdejší škole 

působili od roku 1927, byli nyní na vlastní žádost přeřazeni do Senice na Hané. Bohuslavickou 

školu také opustil učitel Bohumil Vaňák, který nyní získal způsobilost k vyučování na třetím 

stupni a nastoupil jako učitel jedenáctileté střední školy v Lipníku nad Bečvou. Ostatní učitelé 

odešli z bohuslavické školy na základě moci úřední. Z bohuslavické školy odešel Josef Ševčík, 

který zde působil jeden rok jako ředitel měšťanské školy. Nyní jeho kroky směřovaly na OSŠ 

v Konici. Nově v bohuslavické škole začal působit Vít Komárek, a to jako její nový ředitel. 

Dosud působil jako učitel OSŠ v Konici. Novou učitelskou silou bohuslavické školy se stala 

Věra Komárková, žena nového ředitele, která taktéž dosud působila na OSŠ  v Konici, dále 

Alois Havlíček, učitel působící na OSŠ v Brodku u Konice, Adolf Škrabal, taktéž učitel 

působící na OSŠ v Brodku u Konice a zároveň i v Luké (dva poloviční úvazky), Jiří Janeček 

z Přemyslovic, absolvent Fučíkovy pedagogické školy v Olomouci a Eva Freundová z Konice, 

absolventka jedenáctileté střední školy Jiřího Wolkera v Prostějově. 451 Takovéto změny 

v pedagogickém sboru bohuslavické školy byly i v následujících letech velmi běžné a nebylo 

téměř školního roku, ve kterém by k nim nedošlo. 

Jednotliví učitelé začali ve třídách působit následovně. Ředitelem tedy nově ustanoven 

Vít Komárek. Učitelka Eva Freundová vyučovala v 1. třídě, ve které byl i nadále spojený první 

a třetí ročník. Učitel Jiří Janeček vyučoval ve druhé třídě, ve které byl spojen druhý, čtvrtý a 

pátý ročník. Učitelka Věra Komárková se stala třídní učitelkou šestého ročníku, Alois Havlíček 

třídním učitelem sedmého ročníku a učitel Rostislav Chudoba452 třídním učitelem osmého 

ročníku. Učiteli Adolfu Škrabalovi třídnictví nebylo předěleno.453 

Pro přehled počtu žáků v jednotlivých třídách nižšího i vyššího stupně slouží následující 

obrázky: 
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Obrázek 4 – Počet žáků v jednotlivých ročnících, školní rok 1954/1955; zdroj: Školní kronika 1940 - 1974 

Celkový počet žáků navštěvujících bohuslavickou osmiletou střední školu je taktéž 

uveden v následující tabulce: 

 

Obrázek 5 – Počet žáků navštěvujících bohuslavickou školu, školní rok 1954/1955; zdroj: Školní kronika 

1940  -  1974 
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Od tohoto školního roku 1954/1955 začali vyšší stupeň bohuslavické školy navštěvovat 

také žáci z Laškova, kteří dosud dojížděli do školy v Přemyslovicích. V následujících školních 

rocích až do školního roku 1957/1958 téměř nepřetržitě probíhaly změny v organizaci tříd 

bohuslavické školy. Pět postupných ročníků nižšího stupně bylo do konce školního roku 

1957/1958 stále rozděleno do dvou tříd (obě třídy již umístěny v horní budově školy), ročníky 

vyššího stupně ale byly samostatné. Počet žáků navštěvujících bohuslavickou školu se postupně 

zvyšoval a ke změně tak došlo od školního roku 1958/1959, kdy na nižším stupni byli žáci 

rozděleni již do třech tříd. Dvě z nich byly umístěny v horní budově školy, a ta nově utvořená 

v hlavní budově školy. Další změna pak nastala od školního roku 1961/1962, kdy byla na území 

celé republiky zavedena povinná devítiletá školní docházka. V bohuslavické škole byl ale již 9. 

ročník otevřen ve školním roce 1960/1961, a to pro žáky, kteří se k této docházce dobrovolně 

přihlásili. Žáků bylo ale stále více a od školního roku 1963/1964 se dle potřeby začaly na vyšším 

stupni zavádět i paralelní ročníky. Již od následujícího školního roku 1965/1966 byly na nižším 

stupni otevřeny dokonce čtyři třídy pro pět postupných ročníků. Co se týká umístěný ročníků 

nižšího stupně do jednotlivých tříd, tak tomu bylo téměř každoročně jinak a vše se 

přizpůsobovalo dle potřeb a možností. Protože se navyšoval počet žáků a z toho důvodu i počet 

tříd, byla od tohoto školního roku nově zřízena i funkce zástupce ředitele. Prvním zástupcem 

ředitele se stal Alois Havlíček. Nárůst počtu žáků vedl k tomu, že ve školním roce 1966/1967 

byly všechny ročníky jak nižšího tak vyššího stupně vyučovány v samostatných třídách a 

některé z nich měly otevřeny dokonce i paralelní třídy.454 Nárůst počtu žáků a tříd měl 

samozřejmě vliv i na reorganizaci školních prostor. K tomu viz dále v jednotlivých částech 

kapitoly. 

V jednom ze svých projevů na začátku školního roku žádal ředitel učitele bohuslavické 

školy „aby všichni byli nápomocni ze všech sil v budování socialistické školy a aby si byli plně 

vědomi, že představují základní nástroj lidové moci při výchově nového člověka. K tomuto cíli 

jsme zaměřili všechno úsilí, obsah a metody vyučování a výchovy a sebevzdělávání učitelů. Po 

celý rok se u žáků rozvíjelo logické myšlení, přihlíželo se k polytechnickému vzdělání žáků, 

k branné výchově a k tomu, aby veškerá výchova byla zaměřena v duchu socialistického 

vlastenectví a proletářského internacionalismu.“455 

Vyučovací cíle měly být nastaveny tak, se zvýšila úroveň komunistické výchovy 

mládeže a zlepšila se celková úroveň vědomostí a dovedností žáků. „Jsme si vědomi, že 
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komunistická výchova nemůže rozvíjet jen intelekt, ale musí přímo a hluboce ovlivňovat i 

citovou stránku, charakter a vůli člověka, neboť člověk obdařený jenom množstvím vědomostí, 

ale bez vůle a vědomí, že se musí uplatnit ve společnosti, by nebyl člověkem naší společnosti.“456 

Pro učitele nejen bohuslavické školy byla organizována povinná stranická školení. Na 

tato školení byl pak kladen důraz hlavně ve školním roce 1959/1960, který byl vyhlášen rokem 

stranického školení. Jednotlivá školení byla zaměřena na studium základů marxistické filozofie. 

Cílem těchto školení bylo zvýšení politické náplně vyučování.457 

V těsné součinnosti s bohuslavickou školou fungovala a pracovala pionýrská 

organizace, která byla založena v roce 1951. Žákovské a pionýrské organizace pracovaly podle 

celoročních plánů rozpracovaných na čtvrtletí. Postupně se ukázalo, že činnost těchto dvou 

organizací se vlastně kryje, a proto od školního roku 1955/1956 již nebyla žákovská organizace 

dále ustanovena a veškerá činnost od této doby spadala pouze pod organizaci pionýrskou. Na 

začátku školního roku 1954/1955 bylo v pionýrské organizaci 66 % žáků bohuslavické školy. 

Pionýrů postupně přibývalo a děti při vstupu do organizace skládali první pionýrský slib. 

Činnost pionýrů se během roku soustředila převážně na pobyt v přírodě. Děti na společných 

schůzkách hrály polní hry, věnovaly se turistice, brannému zeměpisu, teorii střelby, střílely ze 

vzduchovek, věnovaly se lehké atletice a v zimě pak zimním sportům. Mezi další činnosti 

patřila pomoc při doučování slabších žáků, dále účastnění se veřejných oslav, na kterých pionýři 

vystupovali s vlastním kulturním programem. Pionýrská organizace kromě zmíněných 

připravovaných programů pro veřejnost, připravovala také rozhlasové kulturní relace například 

před volbami, a to především pro obce, ve kterých nebyla škola. Během letních prázdnin měli 

pionýři na starost tzv. žňové hlídky vedené za účelem ochrany úrody před možnými požáry.458 

Vedení pionýrské organizace měli na starost hlavně učitelé prvního stupně. Učitelé druhého 

stupně ale také ve vedení organizace spolupracovali. Žáky nižšího stupně vedli svazáci z 9. 

třídy a žáky vyššího stupně pak hlavně učitelé.459 

Kromě pionýrů fungovala i jiná zájmová činnost. V bohuslavické školy byl zaveden 

zájmový kroužek mičurinsko – technický. Náplní toho kroužku bylo zhotovování různých 

pomůcek pro fyzikální, chemický i biologický kabinet. Se svými pracemi se pak žáci 

zúčastňovali i okresních a krajských soutěží. V říjnu roku 1956 se žáci zúčastnili okresní 
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mičurinské výstavy v Litovli, kde byla vystavována rajčata, dále kukuřice, větevnatá pšenice, 

tykev, fazole a také pomůcky pro vyučování. Bohuslavická škola se na této soutěži umístila na 

prvním místě. Za toto umístění obdržela nářadí pro práce v kroužku mladých mičurinců. Práce 

mičurinců spočívala totiž i v pěstování sazenic v k tomu určené mičurinské zahradě. Žáci pod 

vedením učitele pěstovali například sazenice rybízových keřů, různé květiny, které se pak 

umísťovaly třeba i za okna školy. Dále žáci pracovali i na mičurinském poli, které mělo výměru 

dvou arů. Na něm vysévali měsíček zahradní či slunečnice. V padesátých letech 20. století 

fungovaly i jiné zájmové kroužky. Byl to třeba kroužek taneční, který vedla učitelka Jarmila 

Vysoudilová.460 

Naopak ale v Bohuslavicích chybělo vhodné zázemí pro rozvoj polytechnické výchovy. 

Dílna pro výuku byla umístěna na faře v nevhodné malé místnosti. Taktéž vybavení dílny tehdy 

chybělo.461  

Tělovýchova byla ta část výchovně vzdělávacího procesu, na níž byla kladena velká 

pozornost. Za důležitou a i nejvýznamnější událost školního roku 1953/1954 byla považována 

první celostátní spartakiáda. Nácviku se účastnili i žáci bohuslavické školy. První až třetí ročník 

nacvičoval sestavu na skladu s názvem Zlatá brána, čtvrtý a pátý ročník si připravoval sestavu 

s krychlemi. Také šestý až osmý ročník se nácviku účastnil. Nácvik vedli učitelé zdejší školy. 

Všichni žáci pak vystoupili na místní bohuslavické spartakiádě. Dokonce 18 dívek a 15 chlapců 

se zúčastnilo i krajské spartakiády, která se konala v Uničově. I té první celostátní spartakiády 

v Praze se zúčastnilo 16 žáků z bohuslavické školy.462 

Často se konaly také různé sportovní soutěže či závodivé hry a to především 

k příležitosti Mezinárodního dne dětí ale i jindy. Konaly i gymnastické trojboje. Soutěžní 

podmínky chlapců spočívaly v provedení kotoulu, roznožky a skoku plavmo a dívky měly 

taktéž provést kotoul a roznožku, ale místo skoku plavmo skoky přes švihadlo. Konaly se i 

různé běžecké závody. V rámci oslav VŘSR se pionýři účastnili dne 4. listopadu 1961 Štafety 

míru a přátelství. Oblíbený byl také běh Mladé fronty. V rámci akce 100 jarních kilometrů žáci 

chodívali na různé pochodové výlety třeba na Průchodnici, na Kyselku apod. Součástí výletů 

bývaly i různé hry.463 Mezi další tělovýchovné akce organizované pro žáky patřily i sprintérské 
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dvojboje, lyžařské orientační závody, orientační závody hlídek, turnaje v kopané, v hokeji 

apod.464 

Průběh školních roků byl také obohacen četnými kulturním akcemi, které se však nesly 

v duchu socialistického rázu. Každoročně se slavila Velká říjnová socialistická revoluce, 

únorové události z roku 1948, tedy tzv. Vítězný únor, 9. květen apod. Slavnostními dny byly i 

dny narozenin tehdejších významných osobností, třeba i V. L. Lenina. Nešlo pouze o školní 

akce, ale většinou k příležitosti veškerých oslav a výročí měli žáci připravené také kulturní 

programy, besídky a divadelní představení i pro veřejnost. Vyzdobovaly se i prostory školy, 

především pak školní nástěnky. K příležitosti různých výročí, především pak k těm kulatým, si 

žáci také vyslechly relace školských rozhlasů. Zá významnou akci byly považovány také oslavy 

Mezinárodního dne žen. Žáci si pro ženy pod vedením učitelů taktéž připravili kulturní 

vystoupení. Kromě těchto besídek byly v rámci možností secvičovány i divadelní hry, jejíž 

součástí bývaly i zpěvy a tance. Divadelní představení se pak hrála jak pro veřejnost, tak i pro 

okolní školy. Kulturní vystoupení si žáci připravovali i na výroční schůze místního JZD.465  

Režírování divadelních her měl na starost tehdejší ředitel Vít Komárek. Ve školním roce 

1956/1957 v rámci okresní Soutěže tvořivosti mládeže žáci nacvičili a následně pak zahráli 

divadlo s názvem Jak Mráz čaroval. Toto divadelní představení shlédli členové okresní 

soutěžní komise, ředitel Domu osvěty a okresní osvětový inspektor. Bohuslavický divadelní 

soubor se se svou hrou umístil na první místě a dostal finanční odměnu (600 Kčs), za kterou 

byla zakoupena dekorační plátna.466 

Kromě toho, že žáci sami nacvičovali divadelní představení, i oni sami měli možnost je 

shlédnout. Jezdívalo se třeba na divadelní představení do Olomouce. Žáci také navštěvovali 

místní kino. O výběru filmů rozhodoval ředitel školy společně s vedoucím kina. Žákům byly 

převážně promítány filmy poučné, ale též i zábavné. Také se žáci účastnili výchovných 

koncertů.467 

Kromě školních akcí probíhajících ve slavnostním a radostném duchu oslavujících 

různá výročí, se naopak ve smutečně navozené atmosféře vzpomínalo i na některé významné 

osobnosti té doby. Dne 13. listopadu 1957 zemřel prezident Antonín Zápotocký. O pět dní 
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později, dne 18. listopadu se žáci bohuslavické školy s touto osobou rozloučili.468 „V zatemněné 

místnosti reflektorem ozářený obraz presidenta, obklopený podzimními květy s čestnou stráží 

pionýrů – v hlubokém tichu naslouchá shromáždění učitelů a žáků z pražského rozhlasu 

rozloučení s presidentem Ant. Zápotockým.“469 

Především v závěrečné části školních roků byly pro žáky organizovány školní výlety. 

„Cíle byly voleny tak, aby žáci poznali nejen krásy naší vlasti, ale také místa historicky 

významná a střediska socialistického budování.“470 Pro představu ve školním roce 1956/1957 

pro žáky nižšího stupně byl zorganizován jednodenní výlet do Teplic nad Bečvou a Zbrašova, 

žáci šesté třídy se vydali na dvoudenní výlet do Babiččina údolí a Adršpašských skal, žáci 

sedmé třídy na třídenní výlet do Vysokých tater a žáci osmé třídy taktéž na třídenní výlet do 

Krkonoš a Adršpašských skal. Ve školním roce 1957/1958 se žáci sedmého a osmého ročníku 

účastnili výletu do Prahy. Tento výlet se stal významnou událostí. V Praze „se žáky hovořili 

zástupci tisku a rozhlasem, a tak se o svých dětech dověděli rodiče z denního tisku a 

rozhlasu.“471 Učitelé doprovázející žáky do Prahy se zúčastnili setkání s prezidentem republiky 

a také se členy vlády v Lánech.472 Při jiných výletech organizovaných do nedalekých míst, např. 

do Náměště na Hané ve školním roce 1965/1966 se i stanovalo. V tomto školním roce se žáci 

bohuslavické školy dokonce vydali i na Slovensko do lázní.473 

Kromě školních výletů se žáci často účastnili školních exkurzí. Ve školním roce 

1956/1957 nižší stupeň školy navštívil kravín a drůbežárnu v Bohuslavicích. Vyšší stupeň se 

účastnil krajské mičurinské výstavy v Náměšti na Hané, dále také II. celostátní strojírenské 

výstavy v Brně a navštívil i sklárnu v Úsobrně. Žáci osmého ročníku se vydali na exkurzi do 

papírny a cukrovaru v Litovli a do cihelny v Nasobůrkách. V rámci exkurzí se navštěvovala 

i mlékárna a mlýn v Bohuslavicích, dále i kravín, strojovna JZD, pošta, školní kuchyně apod.474 

Žáci byli zapojováni do veřejně prospěšných prací. Veřejně prospěšné práce zahrnovaly 

školní spoření, v rámci kterého se žáci bohuslavické školy ve školním roce 1956/1957 v okresní 

soutěži mladých hospodářů umístili dokonce na první místě. Dále se bohuslavická škola stále a 

pravidelně zapojovala do sběru odpadových surovin (papír, staré hadry, železný šrot apod.), ve 
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kterých si dobře vedla. Zrovna ve školním roce 1954/1955 získala dokonce za sběr od kraje 

poukaz, za který byly pro žáky zakoupeny školní potřeby a ampliony. Jindy zase škola za sběr 

obdržela diplom a poukázku na nákup knih. Pokračovalo se i ve sběrech léčivých bylin 

(kopřivy, listy břízy, listy konvalinek, šípky, pivoňky, hluchavky, kontryhel, černý bez apod.) 

či sběrech lesních semen. Tyto sběry podle zápisů v kronice bývaly velmi úspěšné. Ve školním 

roce 1956/1957 za sběr lesních semen obdržela bohuslavická škola od Československých 

státních lesů pro svoje žáky 120 tužek a další odměny.475 

Dále žáci vyšších ročníků bohuslavické školy vypomáhali JZD při sklizni brambor. 

Nešlo pouze o výpomoc místnímu JZD, ale výpomoc i ostatním JZD dle potřeby. Ve školním 

roce 1957/1958 pomáhali žáci se sklizní v JZD v Bílsku. Kromě sklizně brambor to byla třeba 

i pomoc při jednocení cukrovky, plení mrkve, při rýpání trní, při sběru kamení, sázení stromků. 

V rámci jarních úklidů to byly různé práce na vesnici. Za práci dostávali i drobné finanční 

odměny, a také bylo pro ně nachystáno občerstvení. Kromě těchto brigád žáci například 

pomáhali při budování pionýrského střediska u Kyselky. Všech brigád se taktéž účastnili i 

učitelé.476 

Během školních roků a především pak na jejich konci se také často vystavovaly práce a 

výrobky žáků. Buď jen tak nebo často k nějakým významným příležitostem. Takovou 

významnou událostí byly i volby. Vystavovaly se písemné a kreslířské práce žáků, dále také 

práce mičurinského a technického kroužku a práce, které žákyně zhotovily v rámci předmětu 

domáckých prací. Takovéto výstavky žákovských prací bývaly hojně navštěvovány nejen rodiči 

žáků, ale i ze strany občanů jim byla věnována velká pozornost.477 

V průběhu školního roku bylo několik událostí, jež se nesly ve velmi slavnostním duchu. 

Kromě již výše zmíněných oslav, to byl pak především začátek školního roku. Slavnostního 

zahájení se samozřejmě účastnili všichni žáci a učitelé, ale také rodiče a zástupci MNV, SRPŠ, 

KSČ a NF, později i členky Výboru žen a další. Nechyběl ani zástupce z okresního výboru KSČ 

a členové okresní školní komise. Součástí slavnostního zahájení školního roku býval slavnostní 

projev ředitele školy i kulturní program žáků, pionýrů (recitace, zpěv, hra na hudební nástroje 

apod.). Ve třídách si pak žáci vyslechli školský rozhlas, ve kterém vystoupil se svým projevem 

ministr školství a kultury.478 Slavnostní událostí na konci školního roku byly tzv. závěrečné 
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zkoušky, které vykonávali žáci osmého ročníku. Ty tedy taktéž začínaly slavnostním 

zahájením, kterého se zúčastňovali zástupci MNV, SRPŠ, KSČ a patronátního závodu. Ve 

školním roce 1953/1954 tyto závěrečné zkoušky vykonávalo 20 žáků, z nichž 7 s dosáhlo i 

vyznamenání. Všichni žáci ve zkouškách prospěli. Co se týká volby povolání, tak dva žáci se 

rozhodli pro povolání horníka, tři pro zemědělství, šest pro oblast stavebnictví, tři pro studium 

třetího stupně školy, a ostatní žáci nastoupili na studium kovoprůmyslu nebo oděvního 

průmyslu.479 

Inspekce v bohuslavické škole probíhaly každoročně. Ve školním roce 1956/1957 šlo o 

velmi důkladnou inspekci. Inspekce probíhala ve dnech 25. a 29. dubna a 6., 13. a 14 května. 

Žáci všech tříd byli podrobeni písemným prověrkám z českého jazyka a také z matematiky. 

Dále okresní školní inspektor se zaměřil také na činnost SRPŠ a patronátu bohuslavické školy. 

Zjistil následující. Činnost SRPŠ spočívala především v materiální podpoře výchovně 

vzdělávacího procesu, tedy v materiální zabezpečením chodu školy.480 „Slabší je činnost ve 

spolupráci se školou při výchovném působení na rodiče žáků. Ani pedagogická propaganda 

není na žádoucí úrovni. Patronát je uzavřen s JZD a mlékárnou. Činnost je velmi slabá.“481 

Negativně hodnotila školní inspekce také stav školní budovy. Bylo zjištěno mnoho 

nedostatků. Ve špatném stavu se nacházela podlaha, okna, celkově měla škola nedostatek 

místností pro vhodnější rozmístění učebních pomůcek, dále zde chyběla dílna a podle zřejmého 

rostoucího počtu žáků budou v budoucnu pravděpodobně chybět další učebny. Ve škole nebyly 

ani šatny a žáci se museli přezouvat buď na chodbách, nebo v předsíních záchodů. Veškeré 

nedostatky by se daly odstranit, kdyby se nadstavila hlavní budova. Tam by pak mohly být 

umístěny všechny třídy i s kabinety a horní školní budova (č. p. 25) by mohla sloužit jako 

mateřská škola a školní jídelna. Pro tento návrh nadstavby hlavní budovy byly vypracovány 

plány. Byla dokonce podaná i žádost o tyto stavební úpravy, ale žádosti nemohlo být vyhověno, 

protože nebyla zařazena do plánu ONV. Proto ani plánované otevření mateřské školy nemohlo 

být zatím uskutečněno a to ani v následujícím školním roce 1957/1958, protože k tomu prostě 

nebylo dostatek vhodných místností. Nebylo zatím možné počítat ani s otevřením školní 

jídelny. Tyto potřebné místnosti se zatím prozatímně plánovaly zařídit v místní požární 

zbrojnici, která však nebyla v tu dobu dostavěna.482 
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Stravování žáků bohuslavické školy bylo nakonec zahájeno dne 1. prosince 1957. 

Kuchyně, která ale měla být prozatímně umístěna, jak už bylo řečeno, v budově požární 

zbrojnice, nebyla včas dokončena a tak se prozatím vařilo v kuchyni ředitele školy. Na začátku 

zavedení stravování se vydávalo 90 obědů denně. První kuchařkou byla Marie Mikulková.  

Dalším správním zaměstnancem byla Ludmila Pazderová, obě ženy z Bohuslavic.483  

Opravy školní budovy a různé výstavby probíhaly dle potřeb a hlavně dle možností. 

Některé opravy a rekonstrukce školy proběhly ve školním roce 1955/1956. Zdi v přízemní třídě 

byly vybourány ve snaze odstranit vlhkost hlavní budovy. Na beton podlahy v této přízemní 

třídě byly položeny parkety a místnost nyní začala sloužit jako tělocvična, která se postupně 

začala vybavovat i potřebným nářadím. Dále v tomto školním roce 1955/1956 proběhla oprava 

střech obou budov školy a střecha kůlny na kola se naasfaltovala. Střecha a zeď přístavku horní 

budovy byly již tak zchátralé, že se v místě spižírny a dřevníku sesunuly. Tento přístavek byl 

nyní opraven. Na dvoře horní budovy byla také vybudována studna a na dvoře hlavní budovy 

se studna vyčistila. Tyto opravy byly proplaceny KNV v Olomouci a provedeny firmami.484 

V průběhu dalších let pak probíhaly další drobné opravy či rekonstrukce dle potřeby. 

Ve školním roce 1961/1962 byla opravena horní budova školy. Dále bylo postaveno nové 

hygienické zařízení, vodovod byl nyní již zaveden v celé budově školy, postavila se kůlna na 

palivo a také se udělala fasáda celé školy. Dále se svépomocí přistavěla i jedna nová místnost 

určená pro dílny. Protože ale byla tíživá situace a jak se předpokládalo, žáků přibývalo, začala 

tato nová místnost sloužit jako běžná třída. Ve školním roce 1962/1963 byly vyměněna všechna 

okna, ve dvou třídách byly položeny parkety, všechna okna i dveře se natřely a celá budova 

školy se vymalovala. Ve školním roce 1963/1964 byly postaveny nové splachovací záchody.485 

Některé školy mývaly s jinými školami vytvořeny tzv. družby. Takovou družbu měla i 

bohuslavická škola. Ve školním roce 1958/1959 navštívily bohuslavickou školu dvě sovětské 

ženy a to Věra Poljakovová a Zina Bělobrikina. Pocházely a přijely ze Saranska z Mordvinské 

republiky. Do Bohuslavic přijely navštívit Elišku Švecovou, tehdejší uklízečku zdejší školy, se 

kterou se podle údaje v kronice neviděly asi 40 roků. Kromě Elišky Švecové příjezd těchto 

dvou žen očekávali také učitelé a žáci bohuslavické školy, a proto si pro ně připravily besídku 

v ruském jazyce. Tato besídka byla dokonce i zdokumentována fotografem z Litovle, který na 

ní pořídil velké množství snímků. Ženy Věra i Zina z tohoto přivítání byly nadšené, a když se 
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vrátily domů, navštívily místní pionýry, kterým vyprávěly o návštěvě bohuslavické školy a 

zároveň jim předaly dárky, které od bohuslavických dostaly. Od této doby pak mezi 

bohuslavickou školou a školou ze Saranska vznikla tzv. družba a žáci (pionýři) těchto škol si 

vzájemně začali posílat dopisy. V rámci této družby přicházelo a odesílalo se desítky dopisů 

měsíčně. O této vzniklé družbě se psalo i v saranských novinách, v nichž byly umístěny i fotky 

bohuslavické školy.486 

Kromě této družby, měla bohuslavická škola také družbu se školou ve Vychylovce 

v okresu Kysucké Nové Miesto. Tyto školy se také vzájemně navštěvovaly a cílem bylo 

posilovat přátelství Čechu a Slováků.487 Později byla navázána i družba s polskými pionýry. 

Školní vyučování stále často narušovaly nejrůznější zákeřné nemoci. Ve školním roce 

1953/1954 se objevila epidemie příušnic. Na podzim roku 1954 se v okolních obcích 

Bohuslavic rozšířila žloutenka, která způsobila velký počet zameškaných hodin žáků.  V zimě 

pak vyučování pro změnu narušila epidemie spalniček a úplavice. V některých třídách z důvodu 

onemocnění chyběla až polovina žáků. Dne 30. listopadu 1955 zemřel i jeden žák šesté třídy, 

Antonín Muzikant z Polomí. Jeho pohřbu se účastnila celá bohuslavická škola.488  

Pokud se vyskytla jakákoli infekční choroba, všichni žáci vždy museli podstoupit 

prohlídku a zároveň dostali poučení o tom, jak se chovat, aby dalšímu šíření choroby pokud 

možno zabránili. To měl na starost obvodní lékař dr. František Ehrmann z Laškova, taktéž 

působící i v Bohuslavicích. Pro zvýšení osobní hygieny žáků měl sloužit i nově zavedený 

vodovod. Ve školním roce 1956/1957 se ale opět rozšířilo infekčního onemocnění – žloutenka. 

Ve třídách byla provedena dezinfekce, žáci podstupovali prohlídkám u obvodního lékaře, byla 

provedena zkouška moči a žáci byli očkováni. Kromě žloutenky se rozšířil i černý kašel a to 

především u mladších žáků. Jedna žákyně byla na návrh lékaře pro svoji tělesnou slabost 

způsobenou nemocí na jeden školní rok osvobozena od školní docházky. Stále se u ní opakovaly 

vysoké horečky. V říjnu a listopadu 1957 šlo dokonce o chřipková pandemie, která zasáhla 

zdraví žáků. Dle nařízení okresního hygienika byla VII. třída na tři dny úplně uzavřena.489 

Ve školním roce 1960/1961 nastaly další zásadní změny a to změny ve vedení 

bohuslavické školy i v učitelském sboru. Okresní národní výbor přeložil ředitele Víta Komárka 

do základní školy v Klenovicích na Hané, kde začal působit jako učitel. S ním odešla také 
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učitelka, jeho žena, Věra Komárková. Oba působili na bohuslavické škole od roku 1954, tedy 

od vzniku OSŠ.490 Od školního roku 1961/1962 zde jako nový ředitel začal působit František 

Zbořil. Kromě změny osoby ředitele byl celkově i učitelský sbor nově obsazen.491 

V pamětní knize obce Bohuslavice je zmíněno, že důvodem odvolání ředitele Komárka 

bylo to, že neplnil své povinnosti řádně, a také se prý vyhýbal kulturnímu dění v obci.492 

Jak už bylo zmíněno výše, členů pionýrské organizace postupně přibývalo. Ve školním 

roce 1958/1959 bylo v pionýrské organizaci zapsáno již 110 členů, v následujícím roce 

1960/1961 to bylo již 157 členů. Oddílovými vedoucími bývali učitelé a také žáci devátého 

ročníku. Jednotlivé pionýrské skupiny pracovaly také v kroužcích a to například ve 

vlastivědném, zdravotnickém, pěveckým, tanečním a dalším. Organizace pionýrů se zapojovala 

jak do všech školních tak také obecních akcí. Pro pionýry byly připravovány také 

politickovýchovné činnosti. Ve školním roce 1960/1961 pro ně byly uspořádány tři besedy a to 

besedy o rudých průkopnících, o sovětských pionýrech a o KSČ.493 

Při bohuslavické škole fungovalo také SRPŠ. Postupem času vyvíjelo větší činnost a i 

často se jeho členové scházeli a to alespoň jednou za měsíc někdy i vícekrát. Tak jako všechno 

v této době, tak i činnost SRPŠ byla řízena podle předem stanoveného plánu. Předmětem 

schůzování byly otázky týkající se rekonstrukcí školy či její výstavby.494 „Ve své činnosti 

sledoval výbor hlavní otázku výchovy žáků a hodnotil výsledky dosažení v prospěchu.(…) Každý 

člen výboru se snažil vychovávat žáky i v čase mimoškolním. Výbor také projednával a sledoval 

otázku rozmísťování žáků 9. tř. do povolání.“495 SRPŠ pečovalo také o prohloubení vztahu mezi 

rodiči a školou. SRPŠ pak pořádalo různé akce, především plesy, z kterých pak utržený výtěžek 

měl zlepšit kvalitu vzdělávání zakoupením různých pomůcek nebo měl sloužit k zakoupení 

jiných věcí pro radost žáků. SRPŠ tedy pomáhalo chodu školy převážně finančně, tedy hmotně. 

Ke Dni učitelům dostávali učitelé od SRPŠ dárky a k Mezinárodnímu dni dětí dostávaly dárky 

zase děti nebo pro ně byl nachystáno nějaké pohoštění. Ve školním roce 1957/1958 byl pro 

žákyně zakoupen šicí stroj a to právě díky příspěvku rodičů i výborů žen okolních obcí. 

Samotné SRPŠ pak škole věnovalo ještě jeden šicí stroj. Ve školním roce 1961/1962 zakoupilo 
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SRPŠ dokonce filmovací přístroj, díky němuž pak vzniklo mnoho záběrů ze školního života a 

různých školních akcí, příležitostí. Videa pak byla žákům i rodičům promítána.496  

Vedení bohuslavické školy dbalo na zahrnování veškerých usnesení pléna ÚV KSČ do 

svého výchovně vzdělávacího procesu. Můžeme tak usuzovat ze zmínění se ředitele ve školní 

kronice. Snahou bylo výchovně vzdělávací proces stále směřovat k dosahování politických cílů. 

Prostřednictvím k tomu vhodných metod a obsahu učiva se měla prohlubovat ideová a politická 

výchovu mládeže. Vše se mělo uskutečňovat v duchu komunistických idejí, které pak měly u 

žáků vytvářet jednotné světové názory a zároveň i upevňovat morálku a veškeré charakterové 

rysy. Žáci byli vedeni k získání aktivního socialistického vztahu k práci, byly vedeni 

k odpovědnosti vůči kolektivu a celé socialistické společnosti.497 

V průběhu školního roku 1966/1967 se začalo s přístavbou školy a s opravou staré 

školní budovy. Stavba probíhala v akci „Z“ a to za spolupráce občanů a hlavně rodičů a žáků. 

Práce začaly s bouráním kůlny na uhlí a kola a zídky mezi farou a školou. Také bylo potřeba 

skácet stromy v zahradě. Když bylo staveniště vyklizeno, začalo se s bagrováním sklepů a 

kotelny. Pak následovaly výkopy základů a betonování. Šlo o velmi náročnou práci, pro kterou 

bylo potřeba mnoho lidských sil. Na stavbě se pracovalo převážně o víkendu, kdy se sešlo 

dvacet až třicet brigádníků. V ostatní dny se většinou na stavbě nepracovalo, protože zde 

chybělo stálých dělníků. Do konce roku 1966 se stihly tedy zabetonovat základy a vyzdít sklepy 

s kotelnou a zabetonovat stropy sklepa. V zimě se na stavbě nepracovalo. S výstavbou školy 

pomáhali hodně i žáci a to například pracemi jako bylo skládání cihel apod. Po dokončení 

stavebních prací získala škola čtyři nové učebny, ústřední topení a další prostory, které dosud 

velmi chyběly.498 

Hlavní iniciátorem celé stavby byla předseda MNV Ladislav Mikeš, který měl 

s výstavbou hodně starostí. Podle zápisů v kronice, byl tento předseda mezi lidmi oblíbený, 

protože jeho nasazení pro obecní záležitosti bylo veliké. V této době nebyl ale jeho zdravotní 

stav dobrý a starosti s výstavbou školy zlepšení zrovna nepomáhali. Hlavním problém stavby 

byla chybějící skupina schopných dělníků se zkušeným vedoucím. Nakonec se L. Mikešovi 

podařilo nějaké řemeslníky zajistit a do konce roku 1967 byla celá stavba již přikryta střechou. 

Mnoho práce na stavbě vykonali také samotní učitelé i s tehdejším ředitelem.499 
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5.5 Školní roky 1968/1969 až 1973/1974 

Školní rok 1986/1969 začal pod dojmem tehdejších událostí. Když v září 1968 bylo 

zahájeno vyučování, nebyly vyřešeny některé věci, a to konkrétně otázka nového ředitele školy. 

Také budova školy nebyla zrovna v příznivém stavu, protože nová část se stále přistavovala a 

stará stále opravovala. Různé opravy a stavební práce stále narušovali jinak hladký průběh 

vyučování.500 

Na začátku školního roku 1968/1969 došlo zase k velké řadě změn v učitelském sboru. 

Mnoho učitelů bylo přeloženo na jiné školy a na jejich místa nastoupilo mnoho nových. V září 

roku 1968 byla vyhlášen konkurz na místo ředitele bohuslavické školy. Konkurz vyhlásilo 

ONV Prostějov. Dosavadní ředitel František Zbořil byl přeložen do Prostějova. Novým ředitel 

byl jmenován Alois Havlíček, dosavadní zástupce ředitele, a novým zástupcem ředitele se stal 

Zbyšek Továrek.501 Další změny v učitelském sboru pak nastávaly i v dalších letech.  

Vyučování bylo tento školní rok zahájeno jen v 8 třídách, čtyři ročníky na nižším stupni 

a čtyři ročníky na vyšším stupni. Ročníky vyššího stupně byly i nadále umístěny v hlavní 

budově školy. Dvě třídy nižšího stupně byly umístěny v horní budově školy a kvůli 

probíhajícím stavebním pracím byly zbylé dvě třídy nižšího stupně dočasně umístěny v Rakové. 

Do obvodu bohuslavické školy patřily i nadále obce Bohuslavice, Polomí, Hačky, Raková, 

Rakůvka, Krakovec, Laškov, Kandia a Dvorek.502 

V průběhu školního roku 1968/1969 pokračovaly práce na přístavbě školní budovy a 

také se opravovala stará školní budova. Předseda MNV Ladislav Mikeš který, jak už bylo výše 

zmíněno, byl hlavním iniciátorem stavby a na její realizaci měl velkou zásluhu. Bohužel v roce 

1968 zemřel. I právě tato událost měla vliv na pozdržení stavebních prací, protože najednou 

nebylo nikoho, kdo by zajišťoval stavební materiál. Nějakou dobu trvalo, než se předsednictví 

MNV ujal vhodný kandidát a vše začalo zase plynule fungovat. Nakonec práce na stavbě 

pokračovala úspěšně. Později byla ale práce zase ztížena tím, že včas nebyly provedeny práce 

vodovodní a elektrikářské anebo byl problém sehnat nějaký materiál. Postupně se ale uvnitř 

dodělávaly omítky, pracovalo se na dokončení elektrického osvětlení a vodovodu. V roce 1969 

se začalo s instalací ústředního topení. Dále se ve všech místnostech položila betonová a 

teracová dlažba, obložily i staré pískovcové schody a byly pořízeny nové parkety. Tohle 
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všechno se úspěšně zvládlo do 1. září 1969, kdy se již v celé budově začalo učit. Nyní přibylo 

celkem pět nových učeben, takže bohuslavická škola jich měla od této doby devět. 503  Kronikář 

k tomu všem ještě dodává: „… a jest z jedněch nejpěknějších škol na okrese.“504 Dále se pak 

v roce 1969 ještě dokončovaly venkovní práce, septik a kanalizace aj.505 

Od 1. září 1968 byla při bohuslavické škole zřízena školní družina. Byla umístěna 

v jedné ze tříd horní budovy školy a zpočátku ji navštěvovalo asi okolo 15 žáků. První vedoucí 

školní družiny byla jmenována Jana Řezníčková z Kostelce na Hané. Ta zde ale působila pouze 

jeden měsíc, protože odešla na mateřskou dovolenou a místo ní nastoupila Alena Poledníkova 

z Čelechovic na Hané. Od 1. března 1969 působila ve školní družině Milada Kuchařová 

z Ochoze. Pro malý zájem žáků fungovala školní družina pouze jeden školní rok a k 30. červnu 

1969 byla uzavřena.506 

Vyučovalo se také nepovinným předmětům. Ve školním roce 1968/1969 byl jako 

nepovinný předmět vyučován německý jazyk.  Kromě toho měli žáci některých ročníků 

možnost navštěvovat doučovací hodiny českého jazyku a matematiky. V dalších školních 

rocích vedle německého jazyku přibyla k nepovinným předmětům také praktika z přírodopisu, 

z chemie, fyziky dále i sborový zpěv, sportovní hry apod. určené pro žáky vyššího stupně.507  

Ve školním roce 1969/1970 byly třídy stále rozmístěny ve třech budovách, a to v horní 

a dolní budově bohuslavické školy a prozatímně i v Rakové. Když byly dokončeny práce na 

přístavbě bohuslavické školy, byla třída dosavadně umístěna v Rakové, zase zpět přesunuta do 

Bohuslavic. V Rakové se vyučovalo do 1. října 1969. Rozmístění tříd pak vypadalo následovně: 

v horní budově se nacházely dvě třídy a také dílna, v dolní budově v přízemí byly dvě třídy, 

také tělocvična, chemická laboratoř, kabinet, sklad civilní obrany a sklad učebnic. V prvním 

patře bylo šest tříd, ředitelna a sborovna. Kromě toho škola i nadále využívala prostory místní 

požární zbrojnice, kde byla kuchyň s jídelnou. Ke škole patřil také školní pozemek, což byla 

parcela nacházející se vedle hřbitova.508 

Dne 15. září 1969 byla dvoutřídní škola v Rakové zrušena a žáci již od nižšího stupně 

začali docházet do bohuslavické školy. Školní obvod byl nyní tvořen devíti obcemi. První až 
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devátý ročník bohuslavické školy navštěvovali žáci z Bohuslavic, Polomí, Haček, Rakůvky a 

Rakové a pátý až devátý ročník žáci z Krakovce, Laškova, Kandie a Dvorku. Děti z okolních 

vesnic dojížděli do bohuslavické školy autobusy.509 

Na podzim roku 1969 nastala tak velká sucha, že v několika studnách v obci nebylo ani 

vody. Nedostatek vody byl i ve školní studni, a proto se voda musela dovážet v cisternách. Aby 

tento problém již příště nenastal, prohloubila se studna z hloubky osmi metrů na šestnáct.510 Ve 

školním roce 1969/1970 byly o dva týdny prodlouženy vánoční prázdniny, a to z důvodu 

chřipkové epidemie. Toto opatření samozřejmě narušilo průběh celého pololetí, proto jeho 

uzavření bylo přesunuto až na 13. února. 1970 a pololetní prázdniny zrušeny.511  

S výstavbou bohuslavické školy pokračovalo MNV i v roce 1970. Stále se dokončovaly 

venkovní práce jako výstavba chodníků, schodů do budov, podezdívky plotu a další spíše již 

drobnější práce. Velkou stavební akcí pak bylo ještě zhotovení škrabané brezolitové omítky na 

celé budově školy. K pracím bylo opět zapotřebí velké pomoci rodičů, kteří zde pracovali 

hlavně o víkendech a dovolených a odpracovali celkem 2182 hodin. Fasáda školy byla ještě na 

závěr ozdobena sgrafitovými obrazy a to na průčelní a východní stěně budovy (viz příloha), 

které zhotovil akademický malíř pan František Flasar z Červenky u Litovle. Zhotovením tohoto 

díla roku 1970 můžeme považovat již stavbu za dokončenou. Kolaudace byla provedena ONV 

dne 25. května 1971.512 

Od začátku tohoto školního roku 1970/1971 se bohuslavická škola pečlivě připravovala 

na oslavy 50. výročí založení KCŠ a to hlavně výzdobou školy. Učitelé žákům objasňovali 

vedoucí politiku KSČ a upozorňovali na její rozhodující podíl při výstavbě socialismu. 

Rozhlasový kroužek žáků deváté třídy seznamoval ostatní žáky bohuslavické školy s historií a 

posláním KSČ. Takovéto podobné relace poslouchali i občané Bohuslavic prostřednictvím 

místního rozhlasu nebo k tomuto stejnému účelu sloužily rovněž i obecní vývěsní skřínky a 

školní nástěnky, jejichž obsah byl právě zaměřen na 50. výročí KSČ. Školní oslava k 50. výročí 

založení KSČ proběhla dne 14. května 1971. Kulturní představení si k tomuto výročí si 

připravili žáci osmého ročníku a také pěvecký sbor.513 
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Do 1. prosince 1970 byla bohuslavická škola organizována jako úplná devítiletá škola 

s osmi třídami, ale od této doby již měla devět samostatných tříd, a to čtyři na nižším stupni a 

pět na vyšším stupni. Jednotlivé třídy byly pak ve škole rozmístěny následovně. Třetí a čtvrtá 

třída dále také s tělocvičnou, laboratoří, kabinety dějepisu a fyziky a skladem CO se nacházely 

v přízemí dolní budovy. V prvním patře dolní budovy byly pak umístěny třídy pátého až 

devátého ročníku, dále také ředitelna, sborovna a jedna učebna. V horní budově byla první a 

druhá třída a také školní dílna.514 Školní dílna žákům bohuslavické školy dlouho chyběla. 

Svépomocí občanů byla v horní budově školy postavena roku 1961.515 

Počet žáků navštěvujících bohuslavickou školu ale rostl. Proto od 1. prosince 1970 byli 

žáci sedmého ročníku rozděleni do dvou paralelních tříd, a to do 7. A 7. B. Třída 7. A byla 

umístěna do volné učebny používané dosud jako učebny na střídání. Proto se pak učebnou na 

střídání stala tělocvična. Mimo tuto změnu byla školní dílna přemístěna z horní budovy do 

sklepa dolní budovy, kde se nacházel také sklad školního materiálu.516 

V dalších letech se ročníky se slučovaly nebo naopak rozdělovali do paralelních tříd dle 

počtu žáků v jednotlivých školních rocích. Většina ročníků již byla samostatných, někdy byl 

ročník rozdělen právě i do dvou tříd. Slučování dvou ročníků se pak dělo už jen výjimečně.517 

Uvažovalo se i o změně názvu školy. Dne 13. října 1970 proběhlo plenární zasedání 

MNV za účasti zástupců ONV  a také všech místních učitelů. Jednalo o udělení čestného názvu 

bohuslavické škole, která by se měla jmenovat Škola J. A. Komenského. Tato žádost ale byla 

zamítnuta. Důvod zamítnutí není v zápisech kroniky uveden.518 

Při příležitosti různých výročí, oslav apod. se konávala žákovská shromáždění. 

Žákovská shromáždění se konala také vždy v pololetí a na konci školního roku. Hodnotil se zde 

prospěch a také chování žáků v průběhu školního roku. Některým žákům se na těchto 

shromážděních udělovaly pochvaly ředitele školy. V každém ročníku byl zpravidla vybrán 

jeden až dva nejlepší žáci, výjimečně i více, kterým byla tato pochvala udělena. V rámci 

jednotlivých předmětů se i vyhlašovaly soutěže o nejlepšího žáka školy. Kromě pochvala žáci 

dostávali k knihy s věnováním.519 
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Během školního roku měli žáci možnost účastnit se i různých soutěží a také olympiád 

v rámci různých předmětů. Byly to třeba olympiády fyzikální, chemické, matematické, 

biologické, zeměpisné apod. Konaly se také jazykové soutěže a to v ruském jazyce, kterých se 

žáci bohuslavické školy také zúčastňovali. Soutěže v ruském jazyce měli několik kategorií a to 

přednes v ruském jazyce, konverzace v ruském jazyce apod. Konala se také soutěž s názvem 

Puškinův památník. Kromě školních kol se někteří žáci bohuslavické školy účastnili i okresních 

kol, ve kterých dosahovali dobrých výsledků.520  

Ve školním roce 1970/1971 v rámci školy proběhla i soutěž v čistotě tříd. V rámci této 

soutěže se hodnotila celková upravenost třídy a každý den se vyhlašoval vítěz, kterému pak 

bylo zahráno ve školním rozhlase. Body získané za každý den se sčítaly a v den dětského 

maškarního plesu byl vyhlášen absolutní vítěz této soutěže. V tomto školním roce se vítězem 

stal 3. ročník, který byl odměněn sladkostmi zakoupenými z prostředků SRPŠ.521 

K 1. září 1970 byla obnovena činnost pionýrské organizace. Po provedení nového 

náboru získala tato organizace 45 pionýrů a 30 jisker a byly vytvořeny 3 oddíly pionýru a jeden 

jisker. Jednotlivé oddíly se pravidelně scházeli jednou za týden. Mimo to se pionýři vysokou 

měrou podíleli na všech školních i obecní akcích a oslavách.522  Dne 21. dubna 1972 JZD 

uvolnilo pionýrské organizaci Plamen jednu z místností v budově mlékárny, kde si pionýři 

mohli zařídit klubovnu.523 

Dne 28. ledna 1971 byla navázána družba se sovětskými vojáky z Lutína. V rámci 

družby tito vojáci do bohuslavické školy dojížděli a společně s učiteli a žáky pořádali přátelské 

besedy.524 

Dále se v průběhu roku obdobně jako v minulých letech jak už bylo dříve zmíněno, 

konala branná cvičení, turistické výlety, vycházky a putování, školní výlety, exkurze apod.525 

Kromě již dříve zmíněných prostor, které škola využívala, užívala škola také malé 

hřiště, které bylo za budovou školy. Parcela školního pozemku byla ve školním roce 

1971/1972 na základě rozhodnutí MNV vrácena původnímu majiteli a školní záhony byly 

vytvořeny na školním dvorku, kde byl vybudován i skleník. Skleník byl postaven mezi starou 

                                                 
520 Školní kronika 1940 – 1974 
521 Školní kronika 1940 – 1974 
522 Školní kronika 1940 – 1974 
523 Kronika obce Bohuslavice, II. díl, 1972 – 1987, s. 44 
524 Pamětní kniha obce Bohuslavice 1927 – 1971, s. 294 
525 Školní kronika 1940 – 1974 



105 

 

budovou a přístavbou a na budování záhonů se pracovalo téměř celý školní rok. Školní dílna i 

se skladem učebnic byly nadále umístěny ve sklepě. V červnu 1972 se na školním hřišti 

postavily konstrukce pro košíkovou.526 

Školní rok 1972/1973 byl zahájen ve znamení nadcházející oslav a to 55. výročí VŘSR, 

50. výročí vzniku SSSR a 25. výročí února 1948. Všichni učitelé byli v této době zapojeni do 

veřejně prospěšných prací, čtyři z nich byli i poslanci MNV, někteří z nich cvičiteli Sokola a 

zúčastňovali se kulturně osvětové práce.527„Veškerá práce během roku byla zaměřena 

především na důstojnou oslavu uvedených výročí, na jejich výchovné využití v učebně-výchovné 

práci. I naše škola se značnou měrou podílela na popularizaci těchto výročí. Učitelé měli 

výchovné využití konkrétně rozpracováno ve svých tematických plánech, výzdoba ve škole i ve 

třídách byla plně zaměřena na tato výročí. Kromě toho se žáci zúčastnili soutěží „Co víš o 

SSSR“ a „Co víš o Únoru 1948“. Dále byl organizován zájezd do Prahy na výstavu „50 let 

SSSR.“528 Organizace oslav takovýchto výročí byly organizovány školou ve spolupráci se 

školskou a kulturní komisí při MNV a s odbočkou svazu československo-sovětského 

přátelství.529 

Také jednotlivá usnesení ÚV KSČ byla vnímána jako významné dokumenty týkající se 

otázek výchovy mladé generace. Obsah takovýchto dokumentů se stával základními 

směrnicemi školské práce a byl zapracováván do plánů školy. Cílem bylo především sjednotit 

všechny složky výchovného působení a v maximální možné míře využít všechny prostředky 

ideového působení na žáky, kteří mají být takto připraveni pro život ve vyspělé socialistické 

společnosti.530 

Aby byla prohlubována komunistická výchova, byly k tomu zaměřeny veškeré dostupné 

možnosti a to výzdoba školy a tříd, výlety, exkurze, nácvik kulturních vystoupení, rozhlasové 

relace, různé besedy, soutěže, divadelní představení, filmy pohovory s rodiči v rámci ateistické 

výchovy apod. Všechny výchovné úkoly vycházející s různých zasedání ÚV KSČ a učitelé je 

následně zakotvovali jak do celoročních plánů školy, tak i pak do vlastních jednotlivých 
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výchovných a tematických plánů. Zda byly jednotlivé stanovené úkoly plněny, bylo 

kontrolováno na týdenních poradách a také na pedagogických radách.531  

Při bohuslavické škole dále pracovala organizace pionýrů. K těm bohuslavickým byly 

přiděleny také oddíly ze ZDŠ Laškov a Hvozd. Oddíly byly všeobecně zaměřeny, dva z nich 

byly turistické a jeden sportovní. Skupina pionýrů spolupracovala s dalšími místním orgány 

NF, a to především se Socialistickým svazem mládeže, s nímž měla uzavřenou patronátní 

smlouvu. Dobrá spolupráce byla samozřejmě i s místní ZDŠ. Dále měla organizace uzavřenou 

patronátní smlouvu také s místním JZD a MNV. 532 

5.6 Školní rok 1974/1975  

Protože ve školním roce 1974/1975 nastala změna v osobě ředitele bohuslavické školy 

a zároveň se začala psát nová školní kronika, nové dějiny školy, tak z tohoto důvodu je i tomuto 

školním roku věnována v této diplomové práci samostatná kapitola, která představuje podrobný 

popis průběhu právě tohoto školního roku. Následující roky pak byly velmi podobné.  

Od školního roku 1974/1975 se začala psát třetí a zároveň i poslední školní kronika. Se 

založením nové kroniky bohuslavické školy došlo současně i ke změně ředitele. Novým 

ředitelem bohuslavické školy byl ke dni 1. srpna 1974 ustanoven Mojmír Milar. Mojmír Milar 

na bohuslavické škole jako učitel působil již od školního roku 1961/1962. Bývalý ředitel Alois 

Havlíček stále působil na bohuslavické škole jako učitel. Dále v tomto školním roce V působilo 

v bohuslavické škole sedm třídních učitelů a dva učitelé zde vyučovali bez třídnictví. Správních 

zaměstnanců v bohuslavické škole působilo celkem 5, a to Jaroslav Vlk, který zastával funkci 

školníka a topiče, dále uklízečka Marie Přichystalová, vedoucí školní kuchyně Marie 

Mikmeková, vedoucí kuchařka Vlasta Gajdošíková a pomocná síla v kuchyni Anna Studená.533 

Od školního roku 1974/1975 je v kronice popsáno i rozdělení školních funkcí mezi 

učiteli. Byly to funkce vedoucího metodického sdružení (to zahrnovalo ZDŠ Laškov, Hvozd, 

Vojtěchov), funkce výchovného poradce, funkce skupinového vedoucího pionýrské organizace, 

dále byly vytvořeny předmětové komise pro český jazyk, matematiku, pracovní vyučování a 

tělesná výchova. 
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Bohuslavickou školu v této době navštěvovali žáci z devíti obcí a to z Bohuslavic, 

Polomí, Haček, Rakové, Rakůvky, Krakovce, Laškova, Kandie a Dvorku. Žáci Laškova, 

Kandie a Dvorku navštěvovali až vyšší stupeň zdejší školy. Na začátku tohoto školního roku 

bylo do bohuslavické školy k plnění povinné školní docházky zapsáno celkem 165 žáků.534 

Ve školním roce 1974/1975 byla bohuslavická škola organizována jako úplná škola, což 

znamená, že měla otevřeno všech devět ročníků. Tříd bylo pouze sedm, kdy na nižším stupni 

byl spojený první ročník se čtvrtým, třetí ročník s pátým, pouze druhý ročník byl samostatný a 

na vyšším stupni byly všechny čtyři ročníky samostatné (od šestého až do devátého). Co se týká 

rozmístění tříd, tak v přízemí se nacházely dvě třídy, potom zde byla tělocvična, chemický a 

fyzikální kabinet, také síň bojových tradic a sklad CO. V prvním patře se nacházely všechny 

ostatní třídy, dále zde byla i ředitelna, sborovna a jazyková učebna. V suterénu byly sklepy, 

kabinety dějepisu, zeměpisu, branné výchovy a sklad učebnic. Školní kuchyň s jídelnou byla 

stále umístěna v budově požární zbrojnice. Školní dílna byla umístěna v budově mateřské 

školy, která byla asi 200 metrů vzdálená od školy. Vyučování pěstitelských prací probíhalo na 

školním dvoře a v k tomu postavenému skleníku a také na tzv. pokusném pozemku, který byl 

ve školním roce 1974/1975 se souhlasem místního JZD rozšířen. Nacházel se za školním 

hřištěm, asi 100 m daleko od školy.535 

K zásadním stavebním změnám v tomto školním roce nedošlo, ale kuchyň a jídelna 

nacházející se v prostorech požární zbrojnice byla na základě lékařského posouzení určena jako 

nevhodná. Tato lékařská kontrola za účasti zástupců z ONV, OHES Prostějov, MNV a ZDŠ 

proběhla v říjnu roku 1974 a jejím cílem bylo vyřešit tehdejší problémovou situaci. Bylo 

rozhodnuto, že je potřeba začít s výstavbou nové kuchyně i jídelny. MNV ve spolupráci se ZDŠ 

během celého roku 1975 pracovaly na zajištění projektu na výstavbu kuchyně i jídelny. Po 

jednáních příslušných orgánů v Brně a ve Zlíně (tehdy v Gottwaldově), byl nakonec projekt 

v červenci roku 1975 předán stavební firmě z Prostějova.536 

Při škole dále fungovala již několikrát zmíněné SRPŠ. Na schůzích SRPŠ byly rodiče 

seznamování s prospěchem a chováním svých dětí a také se diskutovalo o volbě povolání žáků 

posledních ročníků. Probíral se i výchovný režim školy, konaly se ateistické přednášky pro 
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rodiče atd. SRPŠ finančně hradilo některé potřeby školy, například jízdné za autobusy, také 

občerstvení žákům účinkujícím na oslavách MDŽ apod.537 

Kromě SRPŠ působilo při bohuslavické škole také ZO - KSČ, jejímž předsedou byl 

nově zvolený ředitel Mojmír Milar. ZO – KSČ při zdejší ZDŠ byla založena v květnu roku 1973 

a jejího předsedu vykonával učitel Stanislav Gajdošík. Také zde působila ZO ROH a funkci 

předsedy vykonával učitel Karel Konečný.538 

Také pionýrská organizace zde i nadále fungovala. Ve školním roce 1974/1975 působilo 

v pionýrské organizaci celkem deset oddílů, z toho šest při ZDŠ Bohuslavice, dvě při DZŠ 

Laškov a dvě při ZDŠ Hvozd. Celkem organizace čítala 156 dětí, z toho 34 jisker, 64 mladších 

pionýrů a 68 starších pionýrů. Ve školním roce 1974/1975 se činnost pionýrů soustředila 

zejména na přípravu oslav k 30. výročí SNP a 30. výročí Osvobození Československa 

Sovětskou armádou. Prázdninová činnost organizace se soustředila na turistická putování.539 

Pro vytvoření představy průběhu školního roku, si nyní nastíníme podobu školního roku 

1974/1975. Kromě školních akcí a událostí se zaměříme i na ty obecní, při kterých měla své 

místo i bohuslavická škola.  

Školní rok byl slavnostně zahájen dne 2. září 1974.  Dne 4. října 1974 proběhlo žákovské 

shromáždění a to při příležitosti Karpatsko-dukelské operace a Dne armády. Po kulturním 

programu měli žáci možnost besedovat s účastníky těchto bojů pocházejících z Konice. Dne 5. 

listopadu 1974 proběhl oslavy 57. výročí VŘSR, a současně v tento den byl také zahájen Měsíc 

Československo-sovětského přátelství. K této příležitosti se uskutečnil lampionový průvod 

vesnicí, k památníku Rudé armády byly položeny věnce a v sále kina pak proběhla slavnostní 

schůze. Dne 7. listopadu 1974 se konala školní oslava 57. výročí VŘSR. V průběhu druhého 

listopadového týdnu v rámci měsíce Československo-sovětského přátelství proběhla výstavka 

sovětských knih a časopisů a také dopisů a dárků ze SSSR. Ve třetím listopadovém týdnu zase 

probíhala výstavka sovětských knih a knih o SSSR v místní lidové knihovně.540 

Dne 27. února 1975 proběhlo slavnostní shromáždění a to k výročí února 1948, jehož 

součástí bylo vyhlášení vítězů soutěže místního kola „Za mír, za vlast, za socialismus“. V této 
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soutěži bohuslavickou školu reprezentovalo 128 žáků a to ve všech kategorií. Vítězové 

jednotlivých kategorií se pak zúčastnili i okresního kola, které se konalo 13. března 1975.541 

Dne 20. března 1975 proběhla slavnostní schůze ke Dni učitelů v Konici. Dne 5. dubna 

proběhlo další shromáždění žáků a to k příležitosti vyhlášení Košického vládního programu. 

Dne 30. dubna 1975 se konala štafeta před 1. májem a následující den se bohuslavická škola i 

s místním občany účastnili oslav Svátku práce, které se jako každoročně konaly v Konici. Dne 

8. května proběhlo slavnostní shromáždění k příležitosti 30. výročí osvobození, k tomu byl 

připraven kulturní program žáků a zároveň při této příležitosti složili pionýři svůj pionýrský 

slib.542 

Dne 9. května se konalo slavnostní předávání občanských průkazů. Dne 8. června 1975 

proběhla místní spartakiáda. Dne 23. června roku 1975 byl ve Hvozdě pořádán lehkoatletický 

trojboj, kterého si zúčastnili i žáci z Bohuslavic. Školní rok 1974/1975 byl slavnostně ukončen 

dne 27. června 1975.543 

V průběhu roku se konávalo několik žákovských shromáždění především pak 

k příležitosti slavných výročí, mezi které patřil Den armády, dále oslavy VŘSR, Vítězná února 

1948, 9. květen apod. Žáci se shromažďovali, jak už bylo zmíněno v předešlé kapitole, hlavně 

při zakončení školních roků a v i pololetí. V pololetí a na konci školních roků byly na návrh 

pedagogické tady udělovány pochvaly ředitele školy za vzorné chování a prospěch. Žákům se 

udělovaly se také pochvaly za sběr bylin, za dobrou práci ve školní samosprávě a za odpovědný 

přístup k práci v pracovním vyučování, poději pak i pochvaly za příkladnou práci v PO SSM, 

za úspěšnou účast v soutěžích apod.544 

Během školního roku 1974/1975 se žáci účastnili několik školních olympiád a soutěží. 

Žáci bohuslavickou školu reprezentovali napříč soutěžemi ve všech školních předmětech. 

V rámci SHMP (Sportovní hry mládeže a pracujících) se často konávaly soutěže v atletice, 

kopané, ledním hokeji, stolním tenise, vybíjené, běhu Mladé fronty či Stráže lidu. K příležitosti 

Mezinárodního dne dětí byla pro děti organizována tělovýchovná odpoledne.545 
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Ve školním roce 1974/1975 probíhal školního nácvik na spartakiádu. Byly vytvořeny 

čtyři kategorie a to mladší žáci, mladší žákyně a starší žáci, starší žákyně. Se svými 

vystoupeními se pak žáci předvedli na okrskové spartakiádě, která se konala v Konici dne 7. 

června 1975 a také pak i na okresní spartakiádě konané dne 31. května a 1. června 1975 a 

některé žákyně osmé a deváté třídy se dokonce zúčastnily i celostátní spartakiády konané 

v Praze.546 

Kromě spartakiády se konaly i jiné tělovýchovné akce. Dne 23. červa 1975 to byl 

lehkoatletický trojboj žáků nižšího stupně. Podle předem daného plánu proběhla i branná 

cvičení žáků a to 28. ledna 1975 zimní cvičení a 13. června 1975 letní cvičení.547 

Nechyběly ani školní výlety a exkurze. Dne 11. prosince 1974 žáci 9. ročníku jeli na 

exkurzi do cukrovaru v Drahanovicích a dne 14. prosince chlapci z osmého a devátého ročníku 

na exkurzi do Železáren v Prostějově. Dne 18. června 1975 se konal školní výlet pro žáky 

prvního až pátého ročníku a to do Boskovic, Rájce, Lysic a Macochy. V ten samý den jeli na 

školní výlet také žáci sedmého a osmého ročníku a to do Bratislavy. Dne 24. června 1975 se 

konalo pěší putování žáků šestého ročníku do Javoříčka k příležitosti 30. výročí osvobození 

naší vlasti.548 

Kromě již zmíněných výletů a exkurzí učitelé s žáky často chodili v rámci vyučování 

na další exkurze a vycházky a to třeba do vepřína, kravína, mechanizačního střediska JZD, 

MNV, MŠ, MLK, zdravotního střediska, pošty, obřadní síně atd.549 

Školní rok 1974/1975 byla dále zpestřen divadelními a filmovými představeními. Dne 

20. listopadu 1974 shlédli film s názvem Služebníci ďábla a dne 28. listopadu film Hořící sníh. 

Oba filmy byly žáků promítány v rámci Měsíce českolovensko-sovětského přátelství. Co se 

týká pak těch divadelních představeních, tak dne 15. ledna 1975 to byla účast na divadelním 

představení Revizor v Olomouci, dne 28. března. 1975 taktéž v Olomouci divadelní představení 

s názvem Paní Marjánka, matka pluku. Dne 21. května 1975 se žáci 9. třídy účastnili 

prostějovské výstavy nesoucí název Vývoj dělnického hnutí.550 
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Mimo to to byly také již několikrát zmíněné brigády, které naplňovaly školní rok 

1974/1975. Dále nechyběly ani sběry léčivých bylin a další sběry. Vyučovalo se také 

nepovinným předmětům. Pro sedmý ročník to bylo praktikum z přírodopisu, pro osmý a devátý 

ročník cvičení z matematiky, pro žáky šestého až devátého ročníku sportovní hry a pro děti 

nižšího stupně (3. – 5. ročník) se organizoval předmět pohybových her.551 

Výpis jednotlivých událostí konaných během školního roku 1974/1975 měl za cíl 

umožnit nahlédnutí do podoby průběhu školního roku této doby. Průběh dalších školních roků 

byl v podstatě, co se týká hlavně školních akcí, analogický či se mohl pouze nepatrně lišit, a to 

buď jiným datum akce, jiným cílovým místem školních výletů, exkurzí apod.  

5.7 Školní roky 1975/1976 až 1987/1988 

Od školního roku 1975/1976 nastala zase etapa dalších přístaveb, oprav a rekonstrukcí. 

Ve školním roce 1975/1976 byla přepažena část chodby v přízemí, díky čemuž mohl být 

vytvořen kabinet přírodopisu. V části kabinetu chemie byl vybudován kabinet výchovného 

poradenství, kde byla umístěna i učitelská a žákovská knihovna. Dále byla přestavěna stávající 

uhelna a na jejím místě vznikla nová třída, která v následujícím školním roce již mohla být 

využita pro vyučování. Po dohodě s místním JZD bylo ve školním roce 1975/1976 rozšířeno 

stávající školní hřiště a byla na něm byla vybudována i letní tělovýchovná konstrukce. Ve 

spolupráci s MNV se pokračovalo se zajišťováním projektu pro výstavbu nové školní 

kuchyně.552 

Ve školním roce 1977/1978 proběhly další stavební práce a rekonstrukce. Byly 

uskutečněny některé úpravy kotelny a pro školníka byla zařízena dílna. V průběhu září a října 

1977 byla zateplena půda skelnou vatou a natřena střecha. V mateřské škole bylo vybudováno 

ústřední topení a to bylo rovněž zavedeno i do školní dílny, která byla v právě v budově 

mateřské školy stále umístěna. Dne 5. června 1978 se začalo s přístavbou školy, čemuž 

předcházely potřebné terénní úpravy a pak teprve následovala vlastní stavba.553 

Ve školním roce 1978/1979 se pokračovalo v první etapě přístavby školy. Byla 

dokončena hrubá stavba obou podlaží, zevnitř budovy bylo zomítáno a stavba byla připravena 
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tak, aby se mohlo začít s vnitřními pracemi. Na přístavbě školy pomáhali v rámci brigád i 

žáci.554 

První etapa přístavby školy byla dokončena ve školním roce 1979/1980. V nové 

přístavbě byly vybudovány dvě nové učebny, uhelna, tělocvična, kabinety i sociální zařízení. 

V průběhu školního roku pak byly kabinety ze sklepů přesunuty na nová vhodná místa. Nové 

místnosti byly postupně vybavovány nábytkem. Vybavena byla i školním družina a to stoly, 

židlemi, záclonami apod. Školní nábytek byl v tomto školní roce doplněn i novými skříněmi, 

knihovnami, dvěma novými tabulemi, 35 lavicemi a 70 židličkami.555 

V dubnu 1980 byla dána do provozu nová školní družina, která byla znovu otevřena již 

ke dni 1. září 1976. Také školní dílna byla z budovy mateřské školy konečně přestěhována 

právě do nové přístavby. Od dubna do května se postupně natírala okna v celé budově školy.556 

Rozmístění jednotlivých učeben a místností ve škole pak bylo následující. V přízemí se 

nacházela první až pátá třída, školní dílna, uhelna s kotelnou, nová i stará tělocvična, kabinety 

dějepisu, zeměpisu, chemie, národní školy, výchovného poradenství, knihovna, sklad učebnic, 

sklad civilní obrany a do 10. dubna 1980 ještě i školní družina. V patře bylo umístěno pět tříd, 

sborovna, učebna, kabinet fyziky a přírodopisu a od 10. dubna školní družina. Šatny se 

nacházely na chodbách v přízemí. Akorát do školní jídelny museli žáci docházet stále do 

požární zbrojnice. Na školním dvoře se nacházel školní pozemek.  Za budovou školy bylo 

školní hřiště, na nějž byl však přístup během přístavby částečně omezen. S přístavbou školní 

budovy pomáhalo i SRPŠ. Mimo jiné během školního roku 1979/1980 zorganizovalo třikrát 

brigádu na úklid v přístavbě školy.557 

Co se týká jiné organizace bohuslavické školy než té stavební, tak nově byla zase 

zavedena funkce zástupce ředitele, kterým byl ustanoven Bohuslav Popelka. V rámci realizace 

projektu československé výchovně vzdělávací soustavy byla totiž k 1. srpnu 1976 zrušena 

malotřídní ZDŠ Laškov a žáci byli převedeni na ZDŠ Bohuslavice. Funkce zástupce ředitele 

byla ustanovena právě po zrušení ZDŠ Laškov. Bohuslav Popelka byl jejím dosavadním 

ředitelem.558  
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Dalšími změnami bylo zrušení devátého ročníku ve školním roce 1979/1980. Devátý 

ročník byl zrušen z důvodu malého počtu žáků. Žáci od této doby navštěvovali devátý ročník v 

základní škole v Kostelci na Hané nebo v Konici. Téhož roku byla ke dni 1. srpna 1979 zrušena 

i funkce zástupce ředitele, která byla ustanoveno nedávno a to z důvodu malého počtu tříd. 

Ředitelem bohuslavické školy byl stále Mojmír Milar, třídních učitelů zde působilo sedm, dále 

zde pracovala jedna vychovatelka školní družiny a jeden učitel bez třídnictví.559 

Ve školním roce 1980/1981 bylo vyučováno v osmi třídách, což znamenalo, že všechny 

ročníky, tedy čtyři na nižším stupni a čtyři na vyšším stupni, byly samostatné. Protože tedy opět 

přibyla jedna samostatná třída, byla opět k 1. srpnu 1980 ustanovena funkce zástupce ředitele, 

kterou opět vykonával Bohuslav Popelka. Dne 31. prosince 1981 dosáhl Bohuslav Popelka 

věku 60 let, a proto mu nyní měl náležet důchod. Ve funkci jako důchodce setrval však do 30. 

června 1982. Od školního roku 1982/1983 začal funkci zástupce ředitele vykonávat Karel 

Konečný, dosavadní zdejší učitel.560  

Změny v učitelském sboru a jiné školské reorganizace v těchto letech probíhaly stále. 

„V rámci racionalizačních opatření ve školství ukončila prac. poměr k 22. 12 1981 s. Hedvika 

Křivánková a na její místo jako ved. vychovatel ŠD nastoupil 4. 1. 1982 s. Stanislav Bureš.“561 

V rámci dalších tzv. racionalizačních opatření pak byly k dni 4. ledna 1982 zrušeny nepovinné 

předměty. I když byly tyto předměty zrušeny, fungovalo při bohuslavické škole několik 

zájmových kroužků, a to kroužek střelecký, myslivecký, kroužek stolního tenisu a také TJ 

Bohuslavice. Nepovinné předměty dovednostního charakteru jako pohybové hry, sporotvní hry 

a domácí nauky byly zachovány.562 

Jak už bylo několikrát zmíněno, také počasí určovalo často průběh školního roku. 

V lednu 1979 napadlo velké množství sněhu a tím pádem se zhoršila palivo-energetická situace. 

Zimní prázdniny byly proto prodlouženy až do 28. ledna. Během těchto mimořádných prázdnin 

byli žáci šestého až osmého ročníku dne 16. ledna svoláni, aby jim byly zadány úkoly. Kvůli 

těmto mimořádným prázdninám pak ale byly zrušeny prázdniny jarní. Velkého množství sněhu 

napadlo i v zimě 1984/1985. Tehdy byly mrazy tak silnétak silné, že docházelo i k poruchám 
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elektrického vedení a elektrický proud byl často vypínám. V důsledku toho přicházely časté 

obtíže se zajištěním tepla v celé budově školy.563 

V červnu roku 1978 se začalo se skrývkou zeminy, aby se mohlo začít s další přístavbou 

školy. Plánovalo se, že v této přístavbě bude umístěna uhelna, herna a také klubovná školní 

družiny a jiné účelové místnosti, sprchy, dílny. Hrubá stavba této přístavby byla ukončena 

koncem roku 1978 a v roce 1979 pak bylo plánováno její vnitřní vybavení. V další etapě se pak 

mělo pokračovat se svabou školní kuchyně a jídelny, která byla dosud umístěna v nevhodných 

místech požární zbrojnice564 Druhá etapa přístavby byla dokončena ke dni 30. listopadu 1979, 

kolaudace proběhla dne 17. prosince 1979 a k užívání byla převedena k 1. červenci 1980. 

V nové přístavbě byly tedy vytvořeny dvě nové učebny, uhelna, tělocvična, kabinety, dílna, 

sociální zařízení. Nové mísntosti byly postupně vybaveny nábytkem. Současně s předáním 

nové přístavby se natřela také okna a to v celé budově ZDŠ. V roce 1981 se plánovalo započetí 

třetí etapy přístavby, ve které se měla nacházet kuchyně s jídelnou. V roce 1980 byl upraven 

terén tak, aby se mohla zahájit stavba jídelny. Dne 5. listopadu se začalo s bagrováním 

staveniště. Přístavba školní jídelny byla dokončena roku 1983 a dne 16. prosince téhož roku 

proběhla její kolaudace, ale pro velký počet ještě nedodělaných prací a hlavně chybějícího 

vybavení nebyla při kolaoudaci koulaudační komisí převzata. Zkolaudována byla nakonec až 

v roce 1984. V Nové školní jídelně se začalo vařit dne 4. června 1984 a vařily se zde obědy i 

pro okolní školy, tedy pro základní a mateřskou školu v Bohuslavicích, pro základní a 

mateřskou školu ve Hvozdě a pro mateřskou školu v Klužínku.565   

Pracovalo se i na zavedení dalších věcí, které měly podpořit kvalitu vzdělávání. V říjnu 

roku 1980 se začala v bohuslavické škole v přízemí budovat cvičná kuchyň. Do ní byly potom 

zakoupeny dvě kuchyňské linky a elektrický sporák. Cvičná kuchyně byla využívána pro výuku 

nepovinného předmětu domácích nauk. Ve školním roce 1981/1982 byl zakoupen dokonce 

klavír, drobné nářadí do školní dílny a také pracovní pláště pro žáky. Dostatek vybavení ale 

stále chybělo v tělocvičně. V zimní období 1981/1982 utrpěl havárii školní skleník, a to tak, že 

v průběhu zimních prázdnin na něj napadlo tolik sněhu, který pak sjel ze střechy skleníku a 

rozbil téměř všechna jeho okna. Jeho užívání se pak obnovilo až na jaře. V tomto školním roce 

v přízemí v prostorech staré tělocvičny byla zřízena také nová šatna.566 
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Jak už bylo dříve zmíněno, bohuslavická škola měla s místním JZD uzavřenou 

patronátní smlouvu, v čemž spočívala spolupráce mezi oběma stranami. Žáci z bohuslavické 

školy měli možnost v rámci vyučování jít na exkurze do objektů JZD. JZD věnovalo i drobný 

dřevomateriál do školní dílny, každoročně zajištovalo odvoz popela, zapůjčovalo škole autobus. 

JZD také finančně podporovalo pionýrskou organizaci. Na oplátku se základní škola podílela 

na náboru žáků do zemědělství, organizovala žňové hlídky pionýrů a také připravovala kulturní 

programy pro akce JZD. Zástupci JZD a školy se vzájemně zvali na svoje akce, jako bylo 

zahájení školního roku, MDŽ, Den učitelů, výroční schůze JZD, zasedání JZD k významným 

politickým akcím apod.567 Patronátní smlouvy měla bohuslavická škola tedy dosud uzavřeny 

s JZD a s Pionýrskou skupinou. Ve školním roce 1986/1987 byla nově  uzavřena patronátní 

smlouva i s vojenským útvarem Skřípov. Jak je ale psáno dále v kronice, tak šlo pouze o 

formální ujednání, protože tato patronátní smlouva nebyla zatím nijak využita.568 

Zájmová činnost žáků byla stále organizována hlavně prostřednictvím pionýrské 

organizace, dále se žáci měli možnost zapojovat i do činností v zájmových kroužků vedených 

v organizacích NF. Kromě zájmových oddílů pionýrské organizace fungovaly v bohuslavické 

škole i jiné zájmové kroužky a to světonázorový, myslivecký, požárnický, zdravotnický, 

tělovýchovný kroužek v rámci TJ Sokol Bohuslavice či TJ Laškov.569 

Ve školním roce 1983/1984 byl zahájen tzv. systém MAK – Mládež a kultura, v rámci 

kterého byly organizovány kulturní akce pro žáky. Mezi tyto akce patřilo návštěvování divadel, 

kin, muzeí, galerií, účastnění se besed o knihách, výstavek a také nacvičování kulturních 

vystoupení. Takovýchto akcí proběhlo v jednom školním roce poměrně velké množství.Ve 

školním roce 1983/1984 měli žáci prvního stupně možnost shlédnout jen na šest divadelních 

představeních. Šlo povětšinou o pohádková představení jako Pohádka jako pohlazená, O 

mlynáři Jankovi a Cecilce ze zámku, Čertovy zlaté vlasy, Štěpánčiny čáry, máry, Zvířátka a 

loupežnícic, Jak se stal Rumcajs loupežníkem. Žáci druhého stupně zase shlédli například 

představení jako Dalskabáty hříšná ves, aneb zapomenutý čert. Filmová představení měli žáci 

možnost shlédnout v místním kině. Mezi shlédnuté filmy patří třeba Sůl nad zlato, Po stopách 

Jana Ámose, Bota zvaná Melichar. V rámci technického vyučování a pěstitelských prací byly 

uskutečňovány nejrůznější exkurze jako např. do prostějovských železáren, do olomouckého 

muzea na výstavu nerost či do OP Prostějov. Každoročně se jezdívalo na školní výlety. Nižší 

                                                 
567 Školní kronika 1974 - 2002 
568 Školní kronika 1974 - 2002 
569 Školní kronika 1974 - 2002 



116 

 

ročníky jezdívaly třeba do nedalékého Javoříčka či Bouzova. Ostatní ročníky pak třeba do 

Lednice, Brna, Jižních Čech atd.570 Pro představu třeba ve školním roce 1985/1986 se žáci 

zúčastnili 43 kulturních a naučně vzdělávacích akcí. 

Pořádáné školní akce byly ve velké míře zaměřeny na sportovní, tělesnou a brannou 

výchovu. Kromě již těch už dříve zmíněných probíhaly turnaje v košíkové, v malé kopané, ve 

vybíjené, střelecké soutěže, dopravní soutěže cyklistů a jiné cyklistické závody, dále běžecké 

závody jako Běh stráže lidu apod. Mezi branné akce patřil třeba Den mladého obránce vlasti, 

Sokolský závod branné zdatnosti, soutěž o Partyzánský samopal, Mírové pochody apod. 

V mnoho soutěžích žáci bohusalvické školy postupovali i do okresních kol.571 

V rámci tělovýchovy žáků byl kladen velký důraz mimo jiné i na dopravní výchovu. 

V září 1987 bylo v prostoru u školní jídelny nainstalováno pojídzné dopravní hřiště. Výcviku 

v rámci dopravní výchovy se zúčastnili postupně všichni žáci čtvrtého až osmého ročníku. 

V průběhu školního roku pak probíhaly dopravní i cyklistické soutěže.572 

Ve školním roce 1987/1988 byl poprve zřízen kroužek zdravotní tělesné výchovy. 

Vyučování probíhalo dvě hodiny týdně a cvičení se zúčastňovalo 15 žáků.  V tomto školním 

roce byla vůbec tělesné výchově věnována velká pozornost. Dne 1. září 1988 byla ustanovena 

nová školní funkce a to funkce metodika tělesné výchovy. Tento metodik řídil a organizoval 

veškerou tělesnou výchovu žáků na bohuslavické škole. Funkci metodika vykonávala učitelka 

M. Továrková a to na základě smlouvy o pracovní činnosti, kterou měla uzavřenou s OŠ ONV. 

Tyto smlouvy měly pak uzavřeni všichni, kteří vedli jakoukoli dobrovolnou tělesnou výchovu 

v místní škole. Ke konci školního roku bylo 1987/1988 bylo v dobrovolné TV přihlášeno již 

60% žáků školy.573 

V dubnu až v červnu roku 1986 byly na školním hřišti prováděny drobné úpravy terénu. 

Vedle školního hřiště kousek od panelové zástavby JZD se začal budovat také nový školní 

pozemek. Na pozemek se navezla i nová hlína, provedlo se jeho pohnojení a oplocení.574 
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5.8 Školní roky 1988/1989 a 1989/1990 

Školní rok 1988/1989 byl v oblasti českolovenské národní politiky rokem usilování o 

přestavbu společnosti. „Pro oblast školství bylo významné 13. zas. ÚV KSČ ve dnech 30. a 31. 

3. 1989, jež zhodnotilo po diskusi učitelské a ostatní veřejnoti výsledky čs. výchovné vzdělávací 

soustavy z r. 1976 a vytyčilo nové směry vývoje školství.“575 

A jak vypadal poslední školní rok v době minulého režimu nám nastíní jeho následující 

podrobný popis. Dne 1. září 1988 byl slavnostně zahájen školní rok. Dne 27. října proběhlo 

vzpomínkové odpoledne k příležitosti 70. výročí vzniku Československa. Žáci soutěžili 

v mezitřídní kvízové soutěži, kterou připravili pionýři.576 

Dne 8. listopadu 1988 proběhla oslava VŘSR a byl zahájen Měsíc českloslovensko-

sovětského přátelství. V ten samý den večer se konal lampionový průvod obcí a občané se 

shromáždili v sále kina. Pionýři opět vystoupili se svým kulturním programem.577 

V prosinci před vánocemi byly pro žáky školy uspořádány karnevaly to dne 21. prosince 

pro žáky prvního stupně a dne 22. prosince pro žáky druhého stupně. Dne 22. února 1989 

proběhla beseda žáků v rámci dne lidových milicí. S příslušníky LM AGROZET Prostějov bylo 

vzpomenuto na výročí února 1948. Pak proběhla soutěž o zlatou vařečku, které se zúčastnilo 

25 družstev.578 

Dne 3. řezna 1989 si pionýři připravili kulturní program k výroční schůzi JZD, která se 

konávala v Jesenci. Dne 8. března 1989 se konaly oslavy MDŽ, v rámci kterých pionýři 

navštívíli ženy starší 70 let a předali jim vlastně vyrobená přání. Dále pak měli připravený 

kulturní program pro jednotlivé obce.579 

V dubnu 1989 probíhaly oslavy 40. výročí vzniku Socialistického svazu mládeže. 

V rámci tohoto výročí se konala řada akcí. Oslavy vyvrcholily dne 24. dubna 1989. V tento den 

neprobíhala ani výuka. Pionýři vystoupili v sále kina opět s nacvičeným programem nesoucí 

název Pionýrský festival přátelství a míru. Každá třída od čtvrtého ročníku se svým programem 

charakterizovala jeden ze světadílů. Dne 25. dubna 1989 se deset vybraných pionýrů zúčastnilo 

okresních oslav PO SSM (Pionýrská organizace socialistického svazu mládeže). Dne 1. května 
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1989 se žáci i zaměstannči školy zúčastnili tradičních provomájových oslav v Konici. Dne 5. 

května 1989 se škola zúčastnila obecních oslav osvobzení, jejichž součástí byl tradiční průvod 

obcí s položením věnců u pomníčku Rudé armády. Pak následovalo plenární zasedání MNV, 

kde se diskutovalo i nad výstavbou školní tělocvičny. Následující den proběhla školní oslava 

výročí osvobození. Večer společně s místními občany byl zapálen tradiční „táborák 

osvobození“.580 

Dne 15. května pod patronací SPOZ proběhlo v obřadní síni předávání občanských 

průkazů žákům bohuslavické školy. K této příležitosti si ředitel školy Mojmír Milar připravil 

slavnostní proslov. Slavnostního předávání se zúčastnili i rodiče dětí. Dne 29. června se konala 

pionýrská pouť, která byla spojena i s oslavami MDD. Na občerstvení dětem přispělo SRPŠ. 

Školní rok byla slavnostěn ukončen dne 30. června.581 

Během školního roku 1988/1989 se konaly také náledující sportovní a tělovýchovné 

akce. Mnohé z nich byly také postupovými soutěžemi a žáci bohuslavickou školu mnohdy 

reprezentovali v okresní a někdy dokonce i v krajských kolech. V běhu Stáže lidu právě jedna 

žákyně bohuslavické školy obsadila první místo v okresním kolem soutěže. Postupovou soutěží 

byl i Běh mladé fronty, kde jedna z žákyň se umístila na opět na prvním místě a v krajském 

kolem pak na druhém. V okresním kole běhu maldé fronty bylo žákyní bohuslavické školy 

obsazeno i druhé místo.582 Dále se konalo několik turnajů ve sportovních hrách. Často šlo o 

turnaje okrskové, kde vítězové pak postupovali i do kol okresních. Dne 13. října 1989 se konal 

okrskový turnaj v malé kopané. Další se konal dne 14. června  a šlo o 4. ročník turnaje v malé 

kopané o putovní pohár. Konaly se i turnaje ve vybíjené a to několikrát do roku (2. prosince, 8. 

prosince, 19. dubna, 16. června). Vyvrchovlením byl trunaj konaný dne 11. května 1989, na 

kterém soutěžilo dvanáct družstev z jednotlivých tříd. Mezi další turnaje sporotních her patřily 

turnaje v košíkové, v přehazované, ve stolním tenise.583 

I atletických soutěží se konalo několik. Dne 16. září 1988 to byla soutěž O nejrychlejšího 

žáka školy v kategoriích mladších žáků, mladších žákyní, starších žáků a starších žákyní. Dne 

17. dubna proběhl tzv. Pohár osvobození, v rámci kterého někteří žáci opět reprezentovali 

bohuslavickou školu i v okresním kole. Do okresního kola postoupili žáci z bohusalvické školy 
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i v soutěží  Mezinárodního atletického čtyřboje přátelství (MAČP). Dne 13. června 1989 se 

v Konici konala soutěž v atletické všetrannosti.584 

TJ Bohuslavice tradičně pořádala v červenci k Mezinárodnímu dni dětí pro žáky 

tělovýchovný den, v rámci kterého proběhly soutěže ve šplhu, skoku do dálky, hodu na dálku i 

cíl a závodivé hry. Soutěž se natáčela i na videokameru. Dále se konala pro žáky pátých ročníků 

soutěž s názvem Zdatné děti, ve které se žáci z Bohuslavicumístili na 5. místě v okrese.585 

Ve školním roce 1988/1989 byl ustanoven oddíl šachů. Dne 5. listopadu 1989 byl sehrán 

přebor zájemců a dne 26. listopadu a 10. prosince se čtyři žáci zúčastnili v rámci pionrské 

sportovní ligy i okresního finále.586 

Místní kolo cyklistického závodu míru mládeže se konalo dne 24. května 1989. Do 

okresního kola postoupilo sedm žáků. V průběhu školního roku byly pro děi nižšího stupně 

organizovány také plavecké výcviky a pro žáky 7. ročníku lyžařské kurzy. Zdravotní tělesnou 

výchovu určenou pro žáky 1. stupně navštěvovalo 15 žáků a dobrovolnou tělesnou výchovu 

organizovanou TJ Bohuslavice a TJ Laškov navštěvovalo 128 žáků, což bylo asi 55%. 

Také branných soutěží bylo během školního roku několik. Dne 1. října 1988 se 20 žáků 

účastnilo Dne mladého obránce vlasti v Hamrech. Dne 27. dubna 1989 se konalo školní kolo 

Partyzánského samopalu, jeho organizaci zajišťovala jednotka LM Agrozet Prostějov a akce se 

účastnilo 124 žáků. Okresní kolo této soutěže pak proběhlo v Hamrech dne 12. května 1989. 

Po celý rok intenzivně pacoval pionýrský oddíl mladých požárníků připravující se na požární 

soutěže. Dne 20. května 1989 se tento oddíl účastnil i okresní soutěže hry Plamen a umístil se 

na 4. místě. Dále se konaly i různé zdravotnické soutěže, ve kterých bohuslavická škola také 

postoupila do okresního kola.  V dopravní soutěích a soutěžích cyklistů se testovala zručnost 

jízdy a žáci psali i dopravní testy. Pro žáky se připravovaly i dopravní kurzy, na jejich závěrech 

si žáci prakticky ověřovali svoje znalosti jízdou na kole a následně obdrželi průkaz mladého 

cyklisty. Branná cvičení se stále konala dvakrát ročně a dělila se na zimní a letní branná cvičení. 

Branný kurz se konal pro žáky 5. – 8. ročníku a vyvrcholil praktickou zkouškou, kde si žáci na 

cvičné loutce vyzkoušeli umělé dýchyní z plic do plic. Celkově bylo ve školním roce 1988/1989 
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v rámci systému MAK zorganizováno nebo se žáci zúčastnili 35 akcí s celkovým počtem 1696 

zúčastněných žáků bohuslavické školy.587 

V rámci možností byla žáky stále nacvičována divadelní představení či žáci sami měli 

možnost se jich zúčastnit. Co se týká filmového promítání, tak bohusalvické kino již bylo 

uzavřeno a filmy byly promítuty pouze k příležitosi oslav 40. výročí PO SSM.588 

I exkurzí nebylo v tomto školním roce málo. Dne 25. listopadu 1988 žáci sedmé a osmé 

třídy navštívili autopark JZD Bohusalvice. Dne 4. října žáci šesté a sedmé třídy se byli podívat 

do kovozávodů v Přemyslovicích. Žáci pátého až osmého ročníku ve dnech 2. a 4. května 

navštívili Floru Olomouc a ve dnech 10. května a 7. června okresní knihovnu v Olomouci. 

V lednu 1989 se žáci šestého ročníku vydali na exkurzi do prostějovsé hvězdárny.589 

Jako každoročně i v tomto školním roce se v jednotlivých třídách konalo několik besed 

o knihách. K příležitosti 700. výročí vzniku Bohuslavic proběhla beseda s kronikářem o historii 

obce. Byly organizovány i školní výstavky, především výstavky dopisů a dárků ze SSSR.590 

Školní výlety v tomto školním roce byly pro žáky první třídy zorganizovány do 

Javoříčka a Bouzova, pro žáky druhé až čtvrté třídy do Boskovic a na Brněnskou přehradu a 

pro žáky šesté až osmé třídy do Gottwaldova a Prahy.591 

Ve vědomostních a dovednostních soutěžích a olympiádách vždy některý z žáků 

reprezentoval bohuslavickou školu i v okresních kolech  Olympiády. V rámci soutěžení se psaly 

i písemné práce například na téma Děti, pozor, červená, Jednotní v budování a obraně, Mír a 

umění apod.592 

V jednotlivých obcích obvodu školy se žáci zapojovali do brigád. Vesměs šlo o úklidy 

veřejného prostranství a okolí školy. Na brigádách se podíleli jak žáci, tak i ostatní pracovníci 

školy. V rámci sběrů se sbíral odpadový materiál a pro lesní správu nasbírali žáci 506 kilogramů 

žaludů. Pionýrská organizace příspívala na Fond Solidarity. V tomto školním roce to bylo 
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částkou 750 korun. Zaměstnaci obvodu školy odevzdali jedno procentu ze svého platu, což bylo 

489 korun.593 

V pionýrské organizaci pracovalo ve školním roce 1988/1989 celkem 16 oddílů, z toho 

13 oddílů bylo specializovaných. Ve všch oddílech bylo dohromady 229 pionýrů. Funkci 

skupinové vedoucí vykonávala Anna Korcová, vychovatelka školní družiny. Předsedou 

skupinové rady byl Martin Grulich, žák 7. třídy. K činnosti byli pinoýři v tomto školním roce 

motivováni událostí 40. výročí založení PO SSM  a XIII. SFMS. Od října do dubna tohoto 

školního roku probíhala pro pionýry čtvrtého až osmého ročníku celoskupinová soutěž 

s názvem Rudé šátky. Vyvrcholením souztěže byly oslavy pionýrské organizace na škole. 

V celkovém hodnocení hry na okrese se bohuslavičtí pionýři umístili na 6. místě. V průběhu 

roku se dále věnovali řadě kulturních, sportovních a celoskupinových akcí, zapojovali se do 

sběrů a brigád.Vyvrcholením pionýrských činnost bývaly společné výlety, putování a letní 

pionýrské tábory.594 

Škola byla organizována jako osmitřídní. Na prvním i druhém stupni byly čtyři třídy. 

Dále zde fungovalo jedno oddělení školní družiny. Školní obvod byl tvořen osmi obcemi. 

Každý ročínk měl k výuce svoji vlastní samostatnou třídu. Dále byly k dispozici i další prostory, 

a to školní dílny, hřiště a pozemek. Ředitelem školy byl i nadále Mojmír Milar a jeho  zástupcem 

Karel Konečný. Vedoucí školní družiny byla Anna Korcová. Třídními učiteli byli Eva 

Satrostová (od 1. března 1989 místo ní nastoupila Zita Vláčilová), Věra Dostálová, Vojtěch 

Dokoupil, Marie Jedličková, Marie Továrková, Zdenka Pěčková, Irena Benešová (od 31. října 

1988 místo ní nastoupila Sylva Syrová), Helena Sedláčková (od 1. února 1989 místo ní 

nastoupila Jaroslava Krčová). Jako učitelka bez třídnictví zde pracovala také Helena 

Trnková.595 

Správních zaměstnanců pracovalo v bohuslavické škole osm. Jako školník a topič zde 

pracoval Jaroslav Vlk, uklízecí práce vykonávala Marie Poledníkováa od 1. dubna. 1989 Ivana 

Budínská. Vedoucí školní jídelny byla Miloslava Zapletalová, vedoucí kuchyně Růžena 

Trnková, kuchařkami byla Anna Studená a Marie Prucková a pomocnou silou v kuchyni byla 

Vlasta Drexlerová.596 
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V tomto školním roce bylo vyučováno podle definitních osnov již v prvním až pátém 

ročníku a v šestém až osmém ročníku byly provedeny některé redukce učiva. V prvním ročníku 

bylo zavedno nové známkování žáků. V prvním pololetí žáci neobdrželi vysvědčení, byli totiž 

hodnoceni jen útsně. Rodiče pak byly s výsledky žáků seznámeni na třídních schůzkách na 

konci školního roku. Žáci byli hodnoceni ve třech stupních: žák dosáhl výsledků vemi dobrých 

– dobrých – slabých. Při slabém hodnocení žák nemohl postoupit do druhého ročníku.597 

V rámci družby do SSSR dopisovalo 58 žáků. Někteří odebírali i sovětské časopisy. 

Náboženství navštěvovalo tehdy 34 žáků, což bylo pouze 19, 1 procent. Nepovinné předměty 

již nebyly v tomto školním roce zřízeny, rovněž povinně volitelné předměty byly výnosem MŠ 

ČSR k 1. 9. 1988 zrušeny. Činnost SRPŠ byla zaměřena na finanční a materiální podporu školy. 

Z patronátncíh smluv nejvíce bohusalvická škola využívala těch uzavřených se Socialistickým 

svazem mládeže, JZD a TJ.598 

Během celého roku 1988 bohuslavická základní škola společně s MNV intenzivně 

pracovala na zajištění výstavby nové tělocvičny. Jednalo o o zařazení této stavby do okresního 

volebního programu. Podmínkou bylo shromáždění dostatečného množství finančních 

prostředků a stavbu provést v akci „Z“. Proto se jednalo i s místním JZD, které nakonec 

příslibilo finanční výpomoc.599 Problém později nastal v zajištění vedoucího stavby a v stálé 

pěti až osmi člennné stavební skupiny. Prostřednictvím SRPŠ a organizací NF byl uzavřen 

závazek na brigádnické hodiny a po schválení akce na plenárním zasedání MNV byla uzavřena 

mezi MNV a JZD konkrétní dohoda o výstavbě. JZD se zavázalo na rozpočtové náklady 5 

milionů korun sdružit 1,5 – 2 miliony korun, dále vypomoci mechanisačně četou zedníků a 

stavbyvedoucím. Stvaba je nyní řešena východně od stávající budovy. Vedle tělocvičny se 

plánovalo i vybudování hřiště.600  

 „Školní rok 1989/1990 byl z hlediska mezinárodního vývoje dosti bouřlivý. Ve všech 

východoevropských zemích došlo posupně k demokratickému vývoji těcho států, byl zrušen 

vládnoucí monopol komunistických stran, na pořad jednání se dostala otázka sjednocení 

Německa.“601 
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V tomto školním roce 1989/1990 proběhly některé školní akce naposledy. Ještě dne 7. 

lidospadu se konala poslední školní oslava VŘSR. Jetě dne 1. prosince 1989 se žáci účastnili 

výstavky na téma Ruská pohádka a architekura. 

Dne „29. 1. 1990 bylo na základě porady ředitelů ZŠ, zást. ROH a zást. OF pracovníků 

školství ze dne 23. 1. 1990 provedeno na ZŠ vyslovení důvěry-nedůvěry řediteli a zástupci řed. 

ZŠ. Z 10 ped. prac., kteří se zúčastnili vyslov. Důvěry, získal řed. ZŠ 9 kladných hlasů (1 prac. 

Se nezúčastnil), zást. Řed 5 kladných hlasů, 3 proti, 1 čistý lístek, 1 se nezúčastnil).“602 

Ke dni 22. ledna 1990 byla zrušena ZO KSČ působící při bohusalvické škole. Dále bylo 

v tomto školním roce zrušeno i nově nastavené slovní hodnocení žáků.603 „Na základě výnosu 

MŠMT ČSR ze dne 5. 12. 1989 vzhledem ke zěmněným politickým podmínkám byl změněn a 

doplněn obsah učiva některých předmětů: dějepis, občanská nauka, literární výchova, zeměpis, 

vlastivěda. V dějepise a obč. nauce v 7. a 8. tř. se opakovalo již dříve probrané učivo nebo se 

vyuč. doporučená osnovná témata. Rovněž proto byla také pozměněna klasifikace: v pololetí 

89/90 se neklasifikovalo v obč. nauce v 6. – 8. tř., v dějepise v 7. a 8. tř., na konci šk. r. nebyla 

klasifik. ON 6. – 8. a dějepis v 8. tř.“604 

Dále bylo zrušeno i ideově-politické vzdělávání učitelů. Zrušila se i branná cvičení a 

branné kursy, kabinety branné výchovy, nábor na vojenské školy. Žáci se již nemuseli povinně 

učit ruskému jazyku, ale na výběr byl jazyk anglický, německý, ruský, francouzský, 

španělský.605 

Pionýrská organizace roku 1990 změnila svůj název na Pionýr. Tehdy měla ještě 219 

pionýrů v patnácti oddílech, z toho specializovaných jich bylo jedenáct. Již ve školním roce 

1990/1991 měl Pionýr už jen 67 členů.606 

5.9 Měšťanská škola v Bohuslavicích 

Zřízení měšťanské školy v Bohuslavicích, jak bude v této kapitole podrobně popsáno, 

stálo velké úsilí nejen bohuslavických občanů. Šlo o proces, který trval několik roků, a proto je 

bohuslavické měšťanské škole věnována samostatná kapitola. 
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Dokud nebyla zřízena měšťanská škola v Bohuslavicích, děti musely chodit buď do 

měšťanské školy do Konice, nebo do Náměště na Hané (cca 8 a 9 km jedna cesta). Děti z 

bohatších rodin mohly jezdit na kole, jinak ale nezbývalo jiné možnosti, než jít pěšky, a to za 

každého počasí, když ještě nebyla v provozu žádná autobusová doprava. Už jen to byl podnět 

k tomu, aby se v i v Bohuslavicích usilovalo o zřízení měšťanské školy. Za první republiky to 

nebylo vůbec možné, a to z finančních důvodů, protože by to byly samotné obce, které by 

výstavbu musely zaplatit ze svých skromných příjmů.607 

Ve školním roce 1935/1936 se v litovelském okresu začalo jednat o újezdních 

měšťanských školách. Dne 23. února 1936 konická učitelská jednota ve spolupráci s místní 

školní radou a s rodičovským sdružením uspořádala jednání i v Bohuslavicích, kdy v sále u 

Fialů proběhla veřejná schůze. Schůze se kromě místních i přespolních občanů, řídícího učitele 

Josefa Slámy a starostu obce Františka Dospivy, zúčastnil i ředitel měšťanské školy v Konici, 

Bohuslav Mrákava608, který v rámci své přednášky vyzvedl potřebu vzdělávání mládeže. 

Starosta Bohuslavic následně ve svém projevu předurčil další konání schůze, na které by se 

mělo v rámci vzájemné dohody ostatních obcí rozhodnout o co nejvhodnějším místě pro 

budoucí újezdní měšťanskou školu tohoto kraje.609  Celé jednání pak ale zastavilo rozpoutání 

2. světové války a zprávy o zřizování měšťanské školy v Bohuslavicích pocházejí až z dob 

poválečných. 

Žádost o zřízení újezdní měšťanské školy byla zaslána ONV v Litovli, školské správě. 

Odpovědí ONV ze dne 30. července 1945 byla výzva k doplnění několika dalších skutečností. 

Bylo potřeba doplnit prohlášení MNV příslušných obcí, které by měly do školního újezdu 

spadat, že se zavazují hradit veškeré věcné náklady, jimiž byly myšleny náklady na novostavbu, 

náklady na vnitřní zařízení školy a její udržování. Dále bylo potřeba dodat seznam obcí či osad 

a jejich částí, které by měly spadat do školního obvodu plánované měšťanské školy. Za třetí 

bylo potřeba podat údaje o počtu žáků a tříd na všech obecných školách spadajících do 

zamýšleného újezdního obvodu. Dále podat zprávu o celkových stavebních nákladech 

rozvržených na jednotlivé obce a zprávu o finančním stavu jednotlivých obcí. Také poskytnout 

přehlednou mapu, ve které měl být zakreslen navrhovaný školní újezd a v neposlední řadě podat 

sdělení o tom, zda vůbec obec smí uzavírat nové zápůjčky.610 
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Dne 9. srpna 1945 se v Bohuslavicích v hostinci u Fialů konalo komisionální řízení 

právě za účelem zřízení měšťanské školy. Řízení proběhlo za účasti předsedy ONV, Martina 

Strouhala, zmocněnce pro národní školství, Adolfa Škrabala, okresního lékaře MUDr. Šamšuly 

a dalších dvou zástupců z ONV. Na schůzi byli přítomni také zástupci obcí z uvažovaného 

újezdu a to zástupci z Bohuslavic, Polomí, Haček, Rakůvky, Rakové, Krakovce, Vilémova, 

Olbramic a Klužínku.611 Nekonečná jednání nakonec vyvrcholila v sepsání protokolu o zajištění 

řádných učeben, a tím v podstatě bylo získáno prozatímní povolení k zřízení újezdní měšťanské 

školy v Bohuslavicích jako pobočky měšťanské školy v Konici.612 

I když se měšťanskou školu jako prozatímní podařilo v Bohuslavicích zřídit, provázela 

ji celá řada potíží a to již od samých počátků. Se zřízením této školy v Bohuslavicích původně 

totiž souhlasily jen Bohuslavice samotné, také Polomí a Hačky. Nesouhlas projevil Klužínek. 

Žáci z Klužínku docházeli do měšťanské školy do Konice, a proto podle klužínských nebyl 

důvod, aby platili na výstavbu měšťanské školy v Bohuslavicích. Podobný názor měly i 

Olbramice, které již platily budování školy v Náměšti na Hané a teď by ještě musely i 

v Bohuslavicích. Nesouhlas projevil i Vilémov, Raková a Krakovec. Ti pro změnu zase tvrdili, 

že i oni by mohly být středem újezdu, kde by mohla být měšťanská škola zřízena.613 

Také se uvažovalo nad tím, že i Hvozd by mohl být součástí bohuslavického újezdu. 

Nakonec byla ale s ONV učiněna dohoda, že Hvozd bude náležet měšťanské škole v Luké, 

která se také zrovna utvářela, a že za to budou bohuslavickému újezdu ponechány Olbramice 

s Klužínkem. Jak už ale bylo výše uvedeno, s tímto tyto dvě obce rozhodně nesouhlasily.614 

„Nakonec po dlouhém vyčerpávajícím jednání byl sepsán protokol o zajištění řádných 

učeben a tím v podstatě uskutečnění a zřízení újezdní měšťanské školy v Bohuslavicích.“615 Na 

základě tohoto řízení se začaly zajišťovat učebny pro měšťanskou školu v Bohuslavicích. Jedna 

učebna se měla získat úpravou bytu řídícího učitele národní školy Josefa Slámy. Josef Sláma 

byl po válce reaktivován a na své místo v Bohuslavicích nastoupil k 1. září 1945. S úpravami 

bytu se započalo dne 19. srpna 1945 a to po ujednáním mezi Josefem Slámou a předsedou 

místní školní rady Antonínem Bušinou.616 „V průčelní straně vedle hlavního vchodu naproti 

kostela z rozlehlých dvou místností byla upravena řádná nová učebna a byt rozšířen o místnost 
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ve východ. části budovy s oknem do škol. dvora. Říd. učitel Josef Sláma dojížděl ze Senice a při 

pracích vypomáhal po celou dobu úpravy.“617 

Dále pak MNV od paní J. Dospivové odkoupilo dům č. p. 25 za 50 000 Kčs, ve kterém 

byly vytvořeny dvě učebny a kabinet. Náklad na úpravu tohoto domu byl 222 000 Kčs. MNV 

pak již neměl dostatek dalších finančních prostředků na další úpravy. Byla proto vyhlášena 

dobrovolná sbírka mezi bohuslavickými občany, která vynesla 25 530 Kčs. Lidé přispívali od 

malých částek, jako i 40 Kč, až po tisíce. Nejvyšším darem byla částka 11 600 Kčs, jinak se 

částky pohybovaly v rozmezí stovek korun. Další finanční prostředky byly získány pořádáním 

různých kulturních akcí, jako tanečních zábav, poutí, výletů apod., díky kterým se získala částka 

50 000 Kč. Také ONV v Litovli finančně pomohl.618 

Úpravy domu zakoupeného od J. Dospivové spočívaly ve zvýšením budovy tak, aby se 

získalo dvou řádných místností. V prvním poschodí byla vytvořena jedna učebna s větším 

kabinetem a v přízemí vedle bytu J. Dospivové, která v rámci prodejní smlouvy měla zajištěno 

právo na užívání domu až do své smrti, byla taktéž vytvořena jedna učebna.619 V tomto 

upraveném domě se začalo učit od 1. září 1946. Podlé zápisů, byly Bohuslavice nyní dobře 

připraveny na to, aby zde měšťanská škola mohla fungovat. V Bohuslavicích bylo tehdy tedy 

sedm učeben, sice bez tělocvičny, ale tolik prostor ani v Luké, ani v jiných obcích ucházejících 

se o měšťanskou školu, nebylo.620 

Výuka v bohuslavické měšťanské škole tedy začala již 1. září 1945. Ke školní docházce 

zde nastoupili žáci ze sedmi obcí a to z Bohuslavic, Polomí, Haček, Vilémova, Krakovce, 

Rakové a Rakůvky. Prvním ředitelem měšťanské školy v Bohuslavicích byl jmenován Antonín 

Novotný, reaktivovaný ředitel měšťanské školy v Těšeticích u Olomouce.621 I když 

v Bohuslavicích měšťanská škola začala fungovat, provázelo ji v prvních letech několik potíží. 

Podle výnosu ONV v Litovli, kromě výše zmíněných obcí, měly bohuslavický újezd tvořit také 

vesnice Olbramice a Klužínek, tedy dohromady devět obcí. Aby Bohuslavice byly újezdním 

střediskem, souhlasily stále jen Bohuslavice samotné, Polomí a Hačky. Vilémov souhlasil 

prozatímně a pomýšlel na zřízení vlastní měšťanské školy. Obec Krakovec dále již neusilovala 

o to, aby se stala sídlem újezdní školy a rozhodnutí nechala na kompetentních úřadech. Byla to 
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ale hlavně Raková, která se stále snažila o to, aby měšťanská škola byla zřízena v jejich obci. 

Tato roztříštěnost měla tedy negativní dopady na stabilitu újezdní měšťanské školy 

v Bohuslavicích.622 

Další jednání o utvoření újezdu se konalo dne 14. března 1947 na to na okresním úřadě 

v Litovli, kde ale stále nebylo dosaženo konsensu. Proto žádost o zřízení měšťanské školy 

v Bohuslavicích byla zaslána i zemské školní radě v Brně. „Místní národní výbor a újezdní 

školní rada v Bohuslavicích žádají, aby ve zdejší obci místo dosavadních poboček měšťanské 

školy v Konici byla zřízena újezdní měšťanská škola.“623 Těmito slovy začínala tato žádost. 

V žádosti obec Bohuslavice uvedla několik tvrzení, na jejichž základě líčila sebe sama jako 

nevhodnější místo ke zřízení samostatné měšťanské školy. Jedním z tvrzení byla již zmíněná 

vzdálenost, kterou museli žáci absolvovat, když docházeli do měšťanských škol do Konice, 

Náměště na Hané či dokonce i do Litovle, a která často znesnadňovala či přímo znemožňovala 

školní docházku. Dále se Bohuslavice v žádosti odkazovali na to, že již v 17. století docházely 

děti do jejich školy z vesnic, s nimiž měly společnou farnost. Byly to obce Krakovec, Laškov, 

Raková, Rakůvka, Hvozd, Ludmírov, Kladky, Vojtěchov, Luká, Vilémov, Cakov, Olbramice, 

Budětsko, Ješov, Javoříčko, Dětkovice a Slavětín. Proto se Bohuslavice považovaly za jakési 

přirozené středisko, v němž by měla samostatná měšťanská škola sídlit, a žádaly, aby jejich 

újezd byl nyní tvořen Bohuslavicemi, Hačkami, Polomím, Rakovou, Rakůvkou, Krakovcem a 

Vilémovem, tedy dosavadním prozatímním újezdem. Za vhodné středisko se Bohuslavice dále 

považovaly z důvodu, že jsou sídlem poštovního a farského úřadu právě pro ty obce, které by 

měly spadat do újezdu měšťanské školy (kromě Krakovce a Vilémova), dále že je zde vytvořeno 

středisko, ve kterém by v nejbližší době měl sídlit obvodní lékař. Také z toho důvodu, že mají 

v Bohuslavicích mlékárnu a mlýn, jež považovali za důležité pojítko mezi nimi a rozsáhlým 

okolím.624 V tomto úředním dopise je dokonce údaj o tom, že „dle úřed. věstníku z r. 19191 

čís. 6/okres. úřadu v Litovli/ byly Bohuslavice již v r. 1919 vyhlédnuty za sídlo měšť. školy.“625 

V neposlední řadě se Bohuslavice v žádosti hájily také tím, že už mnohé udělaly pro chod 

měšťanské školy v Bohuslavicích a to zřízením potřebných učeben k výuce, i když jen 

v provizorní podobě. Kromě toho se i do budoucna plánovala stavba nové školní budovy, na 
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kterou by obec Bohuslavice darovala jak pozemek, tak i stavební materiál jako kámen a 

dřevo.626 

Na základě této žádosti se na jednání do Bohuslavic dne 2. května 1947 dostavil zemský 

školní inspektor z Brna, Bohumil Uher, dále také místopředseda ONV v Litovli, Bohumil 

Teplý, a  okresní školní inspektor, Stanislav Sedláček. Jednání se samozřejmě účastnili zástupci 

MNV obcí Bohuslavice, Haček, Polomí, Rakůvky, Rakové, Krakovce, Vilémova, Olbramic a 

Klužínku, také předseda újezdní rady, Antonín Bušina a ředitel bohuslavické měšťanské školy, 

Antonín Novotný. Na této schůzi se její účastníci k bohuslavické měšťanské škole vyjádřili 

následovně. Zástupci z Bohuslavic se zavázali, že měšťanská škola bude i nadále ze strany obce 

podporována. Zástupce z Haček také plně souhlasil, aby jejich obec byla v obvodu měšťanské 

školy v Bohuslavicích a stejné stanovisko zaujímal i zástupce z Polomí, nakonec i z Krakovce 

a Rakůvky. Zástupci z Rakové stále naznačovali, že i u nich by mohla být měšťanská škola 

zřízena. Zástupce z Vilémova trval na požadavku, aby si obec sama zřídila vlastní měšťanskou 

školu. Olbramice, které byly původně přičleněni k újezdu Náměště na Hané, trvaly na tom, aby 

tomu tak bylo i nadále. Také zástupce z Klužínku vyžadoval, aby jejich děti chodili dále do 

Konice, kam svým obvodem náležely. Po diskusích místopředseda okresního národního výboru 

v Litovli, Bohumil Teplý, shrnul, že okresní školní výbor i okresní národní výbor se 

jednomyslně rozhodly pro Bohuslavice. Okresní školní inspektor S. Sedláček měl k věci stejné 

stanovisko, a protože Vilémov ani Raková neměly v té době vhodné místnosti, aby v jejich obci 

mohla být zřízena měšťanská škola, a protože Bohuslavice již pro to mnohé udělaly tím, že 

zřídily nové místnosti, které i náležitě vybavily, rozhodl inspektor B. Uher, že Bohuslavice jsou 

tím nejvhodnějším místem pro měšťanskou školu a pro školní rok 1947/1948 bude tedy škola 

zatím ponechána v Bohuslavicích.627 

Následující den, dne 3. května 1947, se ještě konala schůze MNV Rakové, která trvala 

až do dvou hodin v noci a byla velmi rušná. Na schůzi byli přítomni i dva občané z Bohuslavic. 

Největší potíže dělal jeden ze zástupců z Rakové. Po skončení této schůze se mu její účastníci 

ještě venku snažili vysvětlit, že opravdu bude vhodnější zachovat měšťanskou školu 

v Bohuslavicích.628 Ten … „ale přímo hysterickým křikem a nepochopitelným jednáním 

vykřikoval, až se lidé zastavovali, co se děje. Řval na plno, že ho chceme znásilnit a měl podobné 

                                                 
626 Soukromé poznámky, úřední i jiné zprávy a dokumenty M. Milara. 
627 Soukromé poznámky, úřední i jiné zprávy a dokumenty M. Milara. 
628 Soukromé poznámky, úřední i jiné zprávy a dokumenty M. Milara. 



129 

 

nemístné chování.“629 Není známo, proč se tento muž tak intenzivně domáhal toho, aby 

měšťanská škola byla zřízena v Rakové, když už i druhý zástupce z Rakové souhlasil 

s umístěním této školy v Bohuslavicích. 

Proběhlo opravdu velké množství dalších schůzí zabývajících se otázkami zřízení a 

umístění měšťanské školy. Zástupci z Bohuslavic postupně navštěvovali všechny obce, jež 

měly být součástí bohuslavického újezdu. Chodívali pěšky a to za každého počasí. Schůze se 

konávaly vždy večer po práci. Z výše uvedeného popisu je vidět, že některé schůze byly 

opravdu velmi bouřlivé a vypjaté a v dobových zápisech je uvedeno, že někteří často 

projevovali nečestná jednání a to později i ze strany ONV v Litovli či zemského úřadu 

v Brně.630 

Obec Vilémov se nakonec rozhodla tak, že od počátku školního roku 1947/1948 začala 

své děti posílat do měšťanské školy v Senici na Hané. Tím dle zápisů dala najevo, že usiluje o 

zrušení měšťanské školy v Bohuslavicích. Podle dalších zápisů i okresní školní inspektor S. 

Sedláček nabádal bohuslavické učitele k tomu, aby přesvědčili rodiče žáků, že nemají 

podporovat bohuslavickou školu a smířit se s tím, že měšťanská škola bude zřízena jen v Luké, 

jejíž zřízení již bylo schváleno ze strany ONV v Litovli.631 „Zde nejlépe vidíme, jak proradně 

a záludně s námi tehdejší vedoucí činitele ve školství na ONV v Litovli jednali. Na oko před 

námi byli pro naší školu, ale na druhé straně podpořili a naváděli činitele okolních obcí a naše 

učitele proti nám.“632 Počátkem školního roku 1947/1948 byl ředitel Antonín Novotný přeložen 

do Těšetic a zatímní správu školy převzal učitel Rostislav Chudoba. V zápisech je k této situaci 

uvedeno: „Tak okres pomalu připravoval likvidaci naší měšťanky.“633 

Na základě výnosu ONV v Litovli byla pobočka měšťanské bohuslavické školy při 

měšťanské škole v Konici přemístěna k Luké. Stalo se tak od počátku školního roku 1948/1949, 

kdy se střední škola634 v Bohuslavicích stala pobočkou střední školy v Luké. To ve skutečnosti 

znamenalo, že pokud by se v Luké postavila nová stavba budovy střední školy, tak by pobočka 

v Bohuslavicích mohla být definitivně zrušena. To ale byla pouze otázka budoucnosti, ale 
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občané Bohuslavic i stabilně přiškolené obce včele s předsedou újezdní školní rady Antonínem 

Bušinou chtěli za každou cenu udržet tuto školu v Bohuslavicích.635  

Proti tomuto rozhodnutí okresního národního výboru rodiče žáků a MNV Bohuslavice 

napsali protestní dopis okresnímu školnímu výboru v Litovli, jehož části zněly následovně: 

„Nikdy jsme nesouhlasili s tím a také souhlasiti nebudeme, aby děti z naší obce docházely do 

Luké. Nikdo nás také k tomu nemůže donutit a nedonutí. (…) Z jakého důvodu mají naše děti 

býti trestány docházkou pěšky 4 km po neschůdné cestě v podzim a zimních měsících do Luké, 

do školy, která je po stránce zdravotní k vyučování téměř nezpůsobilá. Proč mají opustit pěkné, 

suché, nábytkem a pomůckami dobře vybavené místnosti a jít si zničit zdraví do starých, vlhkých 

a špatně vybavených učeben v Luké?.“636 Kromě těchto a dalších podobných slov byl okresní 

národní výbor tímto dopisem upozorněn také na to, že pokud stížnosti nevyhoví, tedy opět 

nepovolí vyučování ve všech třídách v bohuslavické měšťanské škole, všichni funkcionáři 

MNV a MAV – NF zanechají jakékoli práce a zároveň zažádají o zproštění svých funkcí. Na 

závěr dopisu znovu ještě zdůraznili, že pokud nebude původní rozhodnutí změněno, zapíší své 

děti do jiných středních škol, kde jim zároveň zařídí i ubytování.637 

Rodiče žáků neprotestovali pouze výhružkami uvedenými v tomto dopise, ale celá 

situace vyvrcholila skutečnou manifestací, kdy rodiče své děti po celý měsíc září 1949 skutečně 

neposílali do školy do Luké, čímž chtěli vyjádřit svůj nesouhlas vůči okresní politice. Rodiče 

protestovali a žáci stávkovali hlavně z důvodu vzdálenosti školní docházky. Jen z Krakovce do 

Luké to bylo 8 km, z Rakové a Rakůvky 7 km a z Haček 6 km.638  

Reakce ONV v Litovli na dopis MNV Bohuslavice byla následující. V zaslaném 

úředním dopise ONV Litovel žádal MNV Bohuslavice, aby vyzval všechny rodiče, kteří 

v rámci stávky neposílali své děti do školy v Luké, k ukončení tohoto protestu. ONV 

vysvětluje, že o zrušení III. třídy při měšťanské škole v Bohuslavicích bylo rozhodnuto 

krajským národním výborem, a to z důvodu, že klesl počet žáků jak v bohuslavické tak i 

v lukovské škole a zároveň byl velký nedostatek učitelských sil, a proto bylo zavedeno toto 

opatření o zrušení bohuslavické třídy. Dodává ale, že jde pouze o dočasné opaření platné patrně 

pro tento školní rok, protože se předpokládá zase zvýšení počtu žáků. Dále se ONV v tomto 

dopise vyjádřilo i k problematice náročnosti školní docházky a nenamítlo nic proti tomu, aby 
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žáci ze vzdálenějších obcí ve dnech nepříznivého počasí zůstali buď ve druhé třídě střední školy 

v Bohuslavicích, nebo i přímo ve své národní škole. K tomu současně dodalo, že není možné 

zanedbávat školní docházku dětí, a že další jejich nepřítomnost již nebude omluvena, a proti 

rodičům, kteří i přesto nebudou stále své děti do školy posílat, bude zahájeno trestní řízení.639  

Otázkou však zůstává, proč byla dětem z bohuslavického obvodu nařízena docházka do 

Luké a ne naopak, když je v zápisech uvedeno, že: „před tímto nařízením nám bylo slíbeno, s. 

Teplým, že tato třída bude povolena tam, kde bude více žáků a to bylo u nás.“640. 

O celé této situaci se pak intenzivně diskutovalo na veřejné schůzi svolané Okresním 

národním výborem. Schůze se konala v Bohuslavicích dne 29. září 1949 za přítomnosti 

krajského inspektora z Olomouce, Antonína Travěnce, okresního školní inspektora, Bohumila 

Ošťádala a předsedkyně referátu školství a osvěty z Litovle, Ludmily Stoklasové. Na schůzi 

přečetl svůj referát se zprávou o celé komplikované situaci Antonín Bušina, předseda školního 

výboru. Jednání bylo velmi napjaté a občané i učitelský sbor obou bohuslavických škol projevili 

jednotný názor, aby v Bohuslavicích byla definitivně zřízena osmiletá střední škola. Protože 

rodiče protestovali tím, že neposílali své děti do školy, „jednání schůze vyvrcholilo nevhodným 

a dosti neomaleným projevem kraj. inspektora Travěnce, který místo aby uváženě a rozumně 

přítomným občanům zrušené III. třídy vysvětlil (atmosféra v sále byla na bodu varu), řekl, že 

rodiče svoje děti do Luké musí bezpodmínečně posílat a hotovo, bez bavení.“641 V tu chvíli už 

celé jednání vyvrcholilo a v sále se strhala taková vřava, že mnoho rodičů vyskočilo ze svých 

židlí a vrhlo se přímo na předsednický stůl. Schůze byla proto raději okamžitě ukončena. 

Bohuslavičtí se později dozvěděli, že schůze byla svolána proto, aby výše uvedení funkcionáři 

definitivně prosadili, že bohuslavická střední škola bude zrušena.642 

Zájem bohuslavických a dalších občanů obvodních obcí o definitivní zřízení osmileté 

střední školy v Bohuslavicích byl natolik veliký, že se pro to snažili udělat co nejvíce možných 

kroků. Představitelé MNV, předseda MNV a předseda újezdní školské rady v Bohuslavicích 

stále někam jezdili a přesvědčovali činitele nadřízených úřadů, také prosily své vlivné známé a 

přátele, aby bohuslavické škole pomohli v této svízelné situaci.  Předseda MNV František 

Záruba a občan Josef Muzikant dokonce v této záležitosti jeli do Prahy na ministerstvo školství 

a osvěty, kde byl tehdy zaměstnán bohuslavický rodák Ladislav Klimecký, syn nadučitele 
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Antonína Klimeckého, který v bohuslavické škole v letech 1906 – 1926 působil. Ladislav 

Klimecký byl zároveň i švagr řídícího učitele Josefa Slámy, tedy bratr jeho ženy Marie 

Slámové. Když tedy výše uvedení občané z Bohuslavic jeli za panem L. Klimeckým do Prahy, 

požádali Josefa Slámu o doporučující dopis, aby L. Klimecký svým vlivem bohuslavickým 

občanům v této záležitosti pomohl. Ladislavem Klimeckým pak byla při jeho návštěvě v Praze 

přislíbena veškerá pomoc. F. Záruba a J. Muzikant byli za tento příslib vděčni a předali L. 

Klimeckému dopis od řídícího učitele J. Slámy. Také se domluvili, že příští den ráno půjdou 

všichni společně na ministerstvo a zařídí potřebné věci. Toho dne ráno tomu však bylo jinak. 

Ladislav Klimecký již odmítl jít s těmito dvěma muži na ministerstvo a tvrdil, že je to zbytečné, 

protože se v této věci již nedá nic dělat, neboť je měšťanská škola již povolena v Luké. F. 

Záruba a J. Muzikant se ale i přesto sami rozhodli na ministerstvo vydat. Tam je však nikdo 

nechtěl přijmout a všichni hovořili to stejné jako L. Klimecký.  Z Prahy se tedy vrátili velmi 

zklamáni a litovali, že si dopis od řídícího Josefa Slámy nepřečetli ještě před jeho vydáním L. 

Klimeckému.643 V zápisech je uvedeno, že: Řídící Sláma měl strach, že bude muset po zřízení 

měšťanské školy předat naturální školní byt, který byl přímo v budově školy, řediteli měšťanky 

a že už nebude ve škole první osobou“. Tato tvrzení však mohou být pouze spekulacemi a těžko 

nyní můžeme posoudit, zda tomu skutečně takto bylo. 

Občané z Bohuslavic ale tak intenzivně usilovali o svoji vlastní měšťanskou školu, že 

dokonce dne 27. října 1948 zaslali žádost o zřízení osmileté střední školy přímo samotnému 

prezidentovi K. Gottwaldovi (viz příloha). 

Je tedy vidět, že občané Bohuslavic hledali pomoc, kde jen se jim to zdálo být možné. 

Pomoct se snažil i první ředitel bohuslavické měšťanky Antonín Novotný a to i přesto, že už 

zde nepracoval. I tak měl zájem na tom, aby v Bohuslavicích osmiletá střední škola byla 

zřízena. Měl mnoho známostí působících ve školství a bohuslavickým domlouval schůzky 

s kompetentními osobami.644 

Situace se ale postupem času už natolik upevňovala, že se začaly vytrácet obavy ze 

zrušení bohuslavické osmileté střední školy. Zásadním rokem byl rok 1953, kdy byly zřízeny 

osmileté střední školy a v Bohuslavicích tak byla měšťanská škola spojena s národní pod jedno 

ředitelství. V roce 1960 pak byly OSŠ přejmenovány na ZDŠ. V tomto roce byl také zrušen 

okres Litovel a tuto situaci bohuslavičtí vnímali jako celkové vyjasnění situace. Okres Litovel, 
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jak je uvedeno v zápisech, stále dělal nějaké problémy až do zřízení ZDŠ. Obec Luká, která do 

této doby také byla překážkou, se stala součástí okresu Olomouc. Tímto se ukončily veškeré 

dosavadní spory mezi těmito dvěma obcemi.645 

5.10 Matřeská škola v Bohuslavicích 

Poslední podkapitola této kapitoly je věnována mateřské škole, která byla v 

Bohuslavicích taktéž zřízena.  

Mateřská škola v Bohuslavicích začala být v provozu od 1. září 1962. Byly pro ni 

vyhrazeny prosotory v horní budově místní školy, tedy v té samé budově, která byla původně 

upravena pro měšťanskou školu. Třída mateřské školy byla umístěna v jedné z místností 

v prvním poschodí, šatna mateřské školy se nacházela na chodbě a WC bylo v přízemí 

budovy.646  

K prvnímu školnímu roku bylo zapsáno dvacet dětí a ve věku od tří do šesti let. Dvanáct 

dětí bylo z Bohuslavic, čtyři děti z Polomí a čtyři děti z Haček. Nejprve mateřská škola 

fungovala jen v polodenním provozu a od 1. listopadu 1962 byl zaveden provoz celodenní.647 

První ředitelkou bohuslavické mateřské školy byla Ludmila Mazonchová z Čech pod 

Kosířem. Školnici vykonávala Eliška Švecová z Bohuslavic, která byla současně i školnicí 

místní základní školy. Když byl zaveden celodenní provoz mateřské školy, nastoupila zde ještě 

na výpomoc pěstounka zemědělského útulku M. Jurníčková z Bohuslavic. Ta zde působila jako 

učitelka do 16. dubna 1963 než odešla na mateřskou dovolenou. Do konce školního roku pak 

zde byla pouze jedna učitelka. Obědy do mateřské školy byly dováženy ze stravovny ZDŠ.648 

„Děti přišly do mateřské školy z různého prostředí, proto nebyly zvyklé žít v kolektivu. 

Byly jim proto dány základy všech výchovných složek a návyků. K vánocům byla uskutečněna 

besídka, která nebyla veřejná, kde však byla dána dětem možnost samostatného vystoupení. 

Veřejná besídka byla plánovaná k MDŽ, ke které však uzavřením mateřské školy z nedostatku 

paliva nedošlo.“649 

V průběhu školního roku navštěvovala mateřskou školu dětská lékařka, která sledovala 

zdravotní stav dětí. Děti podstupovaly pravidelnému vážení, měření a také prohlídkám chrupu. 
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Hned v průběhu prvního školního roku 1962/1963 přišla na kontrolu školní inspekce, což byly 

dvě ženy. Jedna z nich kontrolovala výchovnou práci učitelky a druhá byla odbornou 

poradkyní. Tyto ženy se seznámily s výsledky práce v místní mateřské škole a navrhly některá 

zlepšení. Inspekce pak přicházela na kontrolu v podstatě každým rokem. Nešlo pouze o 

kontrolou výchovné práce, ale také o poskytováním rad týkajících se celkového řízení nově 

vytvořené mateřské školy, kterých bych zpočátku nepochyně potřeba.650 

Na počátku prvního školního roku bylo ustanoveno SRPŠ, které mateřské škole výrazně 

pomáhalo především z hlediska jejího materiálního zabezpeční. Zakoupilo několik hraček a pro 

k vánoční besídce dětem připravilo také vánoční nadílku. Finančně vypomohlo mateřské škole 

také místní JZD, které zakoupilo 25 lehátek na spaní a to i přesto, když tyto dvě organizace 

zatím mezi sebou neměly uzavřeny tzv. patronátní smlouvy.651 

Od druhého školního roku 1963/1964 začaly do bohusalvické mateřské školy docházet 

i děti z Rakové a z Rakůvky. Jako nová učitelka zde začala pracovat Anna Švecová, takže zde 

pracovaly dvě učitelky. Mateřská škola měla k dipozici jednu třídu, ale od října 1963 začala 

využívat i obřadní síň MNV, ve které děti spávaly. Na jaře roku 1963 bylo pro děti vybudováno 

pískoviště na hřišti za budovou ZDŠ.652 

Průběh školníhch roků pak vypadl následovně. V době předvánoční se ve třídě MŠ 

konaly vánoční besídky s nadílkou. Své kulturní vystoupení si děti připravovaly i 

k mezinárodnímu dni žen. Děti připravily pro ženy dárečky a kytičky, přednesly několik básní 

a zpívaly písně. K Mezinárodnímu dni dětí se pořádala slavnostní schůze SRPŠ. Součástí tohoto 

dne byly i různé závodivé hry pro děti a ty nejmenší děti předvedly rodičům rozcvičku tak, jak 

ji byly zvyklé provádět během školního roku. Na konci školního roku se jedzívalo na celodenní 

výlety, a to povětšinou na nedaleký Bozov, do Javoříčka či do olomoucké ZOO. Děti, kteté 

následující školní rok měly již nastoupit do zákaldní školy, byly obdarovávány knihami, ostatní 

děti dostávaly drobné dárky jako malé míčky, omalovánky  nebo jiné drobné hračky.653  

Později si děti připravovaly i kulturní program na počest VŘSR, kdy do obecního 

rozhalsu přednášely básně a zpívaly písně. Kulturní pásmo bylo do rozhlasu předváděno také 
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k oslavám prvního máje společně s žáky základní školy. S kulturním programem děti 

vystupovaly také při příležitosti vítání nových občánků do života. 654 

SRPŠ stále mateřské škole velmi pomáhalo. Maminky například šily oblečky pro 

panenky, pomáhaly s úpravou pískoviště a společně s místím Výborem žen se podílely na šití 

povlaků na dětské kapny a polštářky.655 

Od 1. září 1964 začala v mateřské škole působit nová ředitelka i učitelka. Dosavadní 

ředitelka Anna Švecová totiž odešla na mateřskou dovolenou a místo ní byla ředitelkou 

ustanovena Anna Hídlová ze Stařechovic, která dosud působila jako učitelka mateřské školy 

v Prostějově. Jako nová učitelka do bohuslavické mateřské školy nastoupila Marie Slouková, 

která dříve působila v mateřské škole v Laškově. Uklízečku mateřské školy vykonávala Anděla 

Mikešová z Bohuslavic.656 

Když se v říjnu 1964 paní Dospivová odstěhovala ze školní budovy (její původní 

majitelka) v níž byla mateřská škola umístěna, mohly být prostory mateřské školy rozšířeny. 

Byla vytvořena šatna s umývárnou a z bytu paní Dospivové se vytvořila nová třída. Dne 7. 

března 1965 mohla být třída mateřské školy přestěhována právě do této nové místnosti a 

dosavadní místnost, ve které byla třída, se upravila na lehárnu. Do prostoru šatny se zakoupil 

koberec, a také se třída vybavila novými hračkami. Při potřebných úpravách pomáhalo SRPŠ.657 

Bývalo zvykem, že první den nového školního roku do mateřské školy přišly i děti, které 

měly poprve nastoupit do základní školy. Tyto děti si pak vyzvedli pionýři zdejší ZDŠ, předali 

jim kytičku a slavnostním průvodem je zavedli do ZDŠ.658 Později byl školní rok zahajován 

společně se základní školou v sále kina či v tělocvičně. Tam se děti v průvodu od mateřské 

školy společně přesunuly a v sále byly noví prvňáčci předáni pionýrům. Poté následovala 

kulturní vystoupení žáků ZDŠ, také projev ředitele školy apod.659 

Během letních prázdnin roku 1966 se mateřská škola dohodla se základní školou, že  

vymění jednu učebnu. Mateřská škola tak získala místnost větších rozměrů. V původní třídě 

mateřské školy se zřídila lehárna a vedle lehárny se byla šatna i s umývárnou. Postupně se 

zlepšovalo i vybavení mateřské školy. Ve třídě se zbudoval umakartový obklad zdí, vytvořil se 
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pro děti koutek na hraní a také se koupily čtyři skříňky na hračky. Také ONV darovalo mateřské 

školce ještě další dvě skříňky. V lednu 1966 ze byl zaveden boiler na ohřívání vody.660 

SRPŠ stále velmi pomáhalo chodu mateřské školy. Jeden člen výboru SRPŠ dokonce 

pro děti ve školním roce 1965/1966 zhotovil tři houpačky a průlezku. Členové SRPŠ se také 

pustili do úpravy školního pozemku, tedy zahrady a hřiště.661 

Ve škoním roce 1966/1967 byla v bohuslavické mateřské škole opět ustanovena nová 

učitelka, a to Anna Šmehlíková z Bohuslavic, která dosud působila v mateřské škole v Čechách 

pod Kosířem.  Dosavadní učitelka se totiž  přestěhovala do Prostějova, kde také začala pracovat. 

I v následujícím školním roce 1967/1968 došlo k obnově pedagogického sboru. Jako nová 

učitelka zde začala působit Miloslava Maráková, absolventka pedagogické školy v Přerově. 

Přišla na místo dosavadní učitelky, která se odstěhovala. Ředitelka však zůstala stejná. I ve 

školním roce 1968/1969 přišla na školu opět nová učietlka, a to Dagmar Sleitmotová, která 

dosud působila v MŠ Kladky. Dosavadní učitelka byla na vlastní žádost přeřazena do Držovic 

u Prostějova. Ve školním roce 1969/1970 zde opět nastoupila nová učitelka Libuše Žáková 

z Prostějova. Působila zde ale jen do 15. března 1970, protože z důvodu nemoci musela 

rozvázat pracovní poměr. Potom se zde o konce školního roku neustále střídaly učitelky tak, 

aby byla zastoupena chybějící učitelská síla. Nová učitelka Ludmila Polénková z Čech pod 

Kosířem zde nastoupila od školního roku 1970/1971. Pedagogický sbor se trochu ustálil od 1. 

září 1971, kdy zde jako nová ředitelka začala působit Jaroslava Blahová, která dosud pracovala 

ve Stařechovicích. Dosavadní ředitelka Anna Hídlová odešla na mateřskou školu do Bedihoště. 

Jako nová učitelka zde začala pracovat také Anna Čeplová (později provdaná jako Dvořáková), 

která  zastupovala učitelku Ludmilu Polénkovou, jež odešla taktéž na mateřskou dovolenou. Ve 

školním roce 1973/1974 zde nastoupila učitelka Zdena Šoustalová (později provdána Jurková) 

a to místo Anny Dvořákové, která odešla na mateřskou dovolenou. Zdena Jurková pak odešla 

ve školním roce 1977/1978 a ne její místo se z mateřské dovolené vrátila Anna Dvořáková.662 

V průběhu školních roků jezdívaly děti také na výlety do přírody. Dne 19. června 1967 

jely na zájezd do Stařechovic, který uspořádalo SRPŠ. Děti si tam hrály v přírodě u lesa a pod 

dohledem učitelek si opékaly uzeninu a vařily kotlíkový čaj.663 
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Co se týká dalšího vybavení mateřské školy, tak ve školním roce 1967/1968 byl škole 

od MNV věnován televizor, na hřišti byla vytvořena další průlezka věnována školským 

odborem ONV. Ve školním roce 1970/1971 byl na školním hřišti z prostředků věnovaných od 

občanů a MNV Rakůvky vybudován bazén na koupání.V roce 1971/1972 byly do třídy i lehárny 

zhotoveny garniže, v šatně zřízeny nové věšáky i s odkládací deskou na čepice a kabelky. Také 

se opravil kolotoč a byla zakoupena a nainstalována skluzavka i jiné atrakce, ty staré pak byly 

opraveny a nastřeny. V následujícím školním roce byly pro děti zakoupeny další hračky a také 

kočárky. Do lehárny byly pořízeny polštářky, které si děti dosud musely nosit z domova. Na 

zahradě bylo vytvořeno auto z klády a volantu. Škola se také napojila na obecní vodovod, který 

byl v obci zbudován. V roce 1973/1974 byla místnost třídy garniží se závěsem rozdělna na dvě 

části. Byl získán i magnetofon, který se využíval zejména pro tělesnou, hudební a rozumovou 

výchovu. Zakoupena byla i lékarnička vybavená obvazovým materiálem.664 V srpnu roku 1973 

byla nově pokryta střecha.665 V roce 1976/1977 se do školky zakoupily nové stolky, židličky a 

také švédská lavička. Pro hry dětí byla zakoupena i dětská kuchyňka.666 V roce 1977 bylo 

v budově mateřské školy zavedeno ústřední topení a vybudovala se nová kotelna.667 Ve školním 

roce 1980/1981 proběhlo zase několik úprav. Bývalá dílna ZDŠ byla upravena na školní jídelnu. 

Zavedla se zde voda,  místnost se obložila akutilem, také se nainstalovalo zářivkové osvětlení, 

vymalovalo se a položilo linoleum. Nově se obložila i chodba a radiátory. Z prostor původní 

jídelny se udělala šatna. Dále v roce 1982/1983 byla akutilem obložena i lehárna s umývárnou, 

jídelna zateplena polystyrenem, který se vložil pod střechu. Během školního roku 1986/1987 

byla na chodbě nově zhotovena nástěnka výtvarných prací.668  

Zdraví dětí kždoročně ohrožovaly zákeřné nemoci. Během školního roku 1967/1968 

onemocněly téměř všechny děti neštovicemi a spalničkami. Dále to byly také chřipkové 

epidemie, kterými žáci mateřské školy často onemocněli. Ve školním roce 1969/1970 bohužel 

zemřela i jedna žákyně mateřské školy Bohuslavice ve věku šesti roků. V roce 1976/1977 

všechny děty onemocněly neštovicemi. V prosinci 1978 postlihly všechny děti příušnice. 

Z tohoto důvodu nebyla pořádána ani vánoční besídka pro rodiče, ale pouze pro děti. V roce 
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1979/1980 bylo u jednoho dítěte podezření na žloutenku, a proto bylo raději hospitalizováno. 

Celá škola byla vydezinfikována a žáci i zaměstnanci školy museli být přeočkováni.669 

MŠ a ZDŠ spolu v rámci možností spolupracovaly. V rámci školního předmětu péče o 

dítě navštětovaly bohuslavickou mateřskou školu žákyně devátého ročníku místní základní 

školy a pozorovaly práci učitelek s dětmi. Dále spolupráce spočívala v tom, že děti mateřské 

školy navštěvovaly žáky základní školy při jejich výuce a měly možnost prohlédnout si celou 

budovu. Tyto návštěvy spočívaly v tom, že děti tak měly možnost seznámit se s prostředím do 

kterého brzy nastoupí. Takovéto návštěvy probíhaly i několikrát za rok. Na oplátku se zase žáci 

prvního ročíku základní školy přišli podívat na děti do mateřské školy. Výhodou bylo, že děti 

z MŠ v rámci těchto návštěv dobře poznaly učitele ze základní školy a nedělal jim pak problém 

přechod z MŠ do ZDŠ. Žáci mateřské školy navštěvovali také pionýrská shromáždění místních 

žáků ZDŠ. Dále spolupráce spočívala i v tom, že mnohé akce ZDŠ a MŠ byly společné. 

Probíhaly také společné besedy učitelů elemntaristů s učiteli mateřské školy v rámci obvodu 

ROH, na kterých si vzájemně vyměnovali své zkušenosti.670 

Ve školním roce 1976/1977 docházelo do MŠ téměř 30 dětí a škola už je nestačila 

pojmout. Proto se na rok 1980 plánovalo postavit novou budovu mateřské školy.671 Od školního 

roku 1978/1979 byly k docházce do MŠ Bohuslavice přijímány pouze děti z Bohuslavic, Haček 

a Polomí. Děti z Rakové a Rakůvky pro nedostatek místa již nemohly být zapsány.672 Dne 18. 

května 1979 proběhlo jednání o zajištění vhodných pozemků na výstavbu nové budovy 

mateřské školy, která byla měla mít kapacitu pro 80 dětí. Narvženy byly pozemky nacházející 

se mezi farským humnem a bývalým panským humnem za ZDŠ. Jednání o stavě probíhalo na 

ONV v Prostějově.673 

S dětmi předškolního věku se již několik let pracovalo podle nové koncepce, která se 

zaměřovala na přípravu dětí pro vztup do 1. ročníku základní školy. Proto i ke školní docházce 

byly přednostně přijímány právě děti, které následující školní rok měly nastoupit k povinné 

školní docházce do základní školy. Stále se ale projednávala otázka nedostačující kapacity. 

Vyřešilo se to tím, že děti měly možnost dojíždět do MŠ do Klužínku, která tam byla zřízena 

k 1. září 1980.674 Provozovatelem MŠ V Klužínku bylo JZD Bohuslavice a doprava dětí do 
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školy byla zajišťována autobbusem JZD.675 Do MŠ Klužínek dojížděly zejména děti 

zaměstnanců JZD.676 

Ve školním roce 1984/1985 byla ředitelkou bohuslavické mateřské školy nově 

ustanovena Anna Dvořáková, dosavadní zdejší učitelka. Jaroslava Blahová musela odejít do 

invalidního důchodu. Jako nová učitelka zde na své první působiště nastoupila Ilona Greplová. 

Ve školním roce 1985/1986 zde ale opět začala působit nová učitelka Iveta Janečková. Ta ale 

brzy odešla na mateřskou dovolenou a místo ní nastoupila Romana Popelková. Všechny 

zaměstnankyně MŠ se v průběhu školních roků podílely na úpravě prostředí před mateřskou 

školou. Okopávaly květiny, uklízely na školní zahradě apod.677 

V roce 1988 proběhla úprava bývalé školy v Rakové na mateřskou školu. Nová 

matřeská škola byla slavnostně otevřena dne 31. srpna 1988. Byla otevřena jako dvoutřídní 

s moderní kuchyní, lehárnou, byl do ní zakoupen nový nábytek a pomůcky. V důsledku otevření 

MŠ v Rakové byla ale uzavřena MŠ v Bohuslavicích. Řada rodičů z této změny nadšena nebyla. 

Nové prostředí MŠ v Rakové bylo pro děti ale mnohem lepší, a to zejména po stránce zdravotní 

a kulturní.678 Do nové MŠ v Rakové od této doby začaly dojíždět i některé děti, které dosud 

navštěvovaly MŠ  v Klužínku.679 

Bývala budova mateřské školy v Bohuslavicích se od této doby začala využívat jako 

nová úřadovna MNV. Byly zde tedy vytvořeny prostory pro pracovníky MNV, zasedací 

místnost pro radu a komise a z jídelny se vytvořila velká zasedačka. MNV začal v této budově 

praovat od června roku 1989. Bývalé prostory MNV byly nyní uvolněny k tomu, aby se tam 

mohlo rozšířit zdravotní středisko. Také dětská poradna, získala samostatnou místnost (před 

tím se totiž ordinovalo v místnosti praktického lékaře).680 
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6 Analýza proměn vybraných podmínek vzdělávání žáků a 

v Bohuslavicích 

Do období mezi lety 1939 až 1989 zasáhlo velké množství okolností, které, ať v tom 

pozitivním, nebo i v negativním směru, ovlivnily podobu bohuslavického školství a určily ráz 

podmínek, které žáci tehdy ke svému vzdělávání měli. Na prvním místě je třeba zdůraznit 

politickou situaci naší země, která se výrazně měnila nejen mezi lety 1939 – 1989, ale v průběhu 

celého dvacátého století.  

Již před začátkem druhé světové války se mezi bohuslavickými občany a učiteli 

projevila uvědomovací tendence v oblasti rozšíření místní vzdělanosti. Tuto vzdělanost mělo 

zajistit zřízení měšťanské školy, která v Bohuslavicích dosud chyběla. V době předválečné se 

o zřizování měšťanských škol mluvilo v celém bývalém litovelském okrese, a jak je známo, 

občané Bohuslavic a jejich okolních obcí nechtěli být v této otázce pozadu a taktéž veřejně o ní 

diskutovali. Jenže příchod druhé světové války zcela znemožnil další jednání a měšťanská škola 

zatím zřízena nebyla. Zde vidíme první dopady druhé světové války, které ovlivnily rozvoj 

bohuslavického školství. 

Druhá světová válka měla dále vliv i na stabilitu učitelského sboru. Mezi příčiny 

nestability patřila neustálá odvolávání učitelů z jejich působišť a přeřazování na jiné školy, ať 

už z důvodů mobilizace, stěhování učitelů ze zabraných území apod. Následkem těchto 

okolností pak bylo buď spojování více ročníků do jedné třídy, nahrazování výuky suplováním 

nebo i zavádění tzv. denních střídavých feriálních dnů neboli „lítacích tříd“.  

Z pedagogicko – psychologického hlediska nepřinášely tyto okolnosti související 

s nestabilitou učitelských sborů jistě pozitivní vlivy na kvalitu vzdělávání žáků. Když se 

například podíváme jen na válečný školní rok 1940/1941, tak v něm nalezneme devět změn 

v bohuslavickém pedagogickém sboru souvisejících se zproštěním učitelské služby, s přesuny 

na jiná působiště a s nástupem nových učitelů na bohuslavickou školu. Kromě toho byl v tomto 

školním roce odvolán i její řídící učitel Josef Sláma, který zde působil již od roku 1927. 

„Výnosem České zemské školní rady pro Moravu v Brně z 25. / 6. 1941, č. 34.825/41 byl od 1. 

/ 7. 1941 řídící učitel Josef Sláma podle ustanovení § 21 odst. 4 vlád. nařízení ze dne 21. / 12. 

1938, č. 379 Sb., změněného a doplněného nařízením Říšského protektora v Čechách a na 

Moravě ze dne 30. / 12. 1940 přeložen na trvalý odpočinek.“681 

                                                 
681 Školní kronika 1940 - 1974, s. 7 



141 

 

Proti takovýmto rozhodnutím nebylo možné dělat téměř nic, než s nimi jen vnitřně 

nesouhlasit. Učitelé proti takovýmto rozhodnutím někdy podali i odvolání, ale většinou jim to 

nebylo nic platné, protože šlo o definitivní rozhodnutí. Často se také stávalo, že učitel, který 

byl z bohuslavické školy odvolán a přeřazen na jiné působiště, byl po určité době ustanoven 

zase zpět. Z toho plyne, že učitelé tehdy neměli žádné jistoty týkající se svého pracovního místa. 

Vše je možné dobře ukázat na případu učitelky Bohumily Kotkové.  

B. Kotková působila na bohuslavické škole od roku 1921 a roku 1939 obdržela dekret, 

na jehož základě byla ke dni 28. 2. 1939 vypovězena ze svého služebního poměru 

v bohuslavické škole. B. Kotková se sice proti tomuto rozhodnutí odvolala, ale nebylo ji to nic 

platné. Do učitelské služby pak ale byla znovu povolána, a to ke dni 1. června 1939, a byla 

přidělena na školu do Slavětína Již ale od začátku následujícího školního roku 1939/1940 byla 

opět ustanovena učitelkou bohuslavické školy. Po odvolání řídícího učitele Josefa Slámy byla 

dokonce pověřena správou školy, čehož se ale hned vzdala a této funkce byla zproštěna 16. 

srpna 1941. Na základě dalšího výnosu ze dne 25. listopadu 1941 byla zproštěna ode dne 1. 

ledna 1942 veškeré výuky na bohuslavické škole, přičemž od 1. do 31. prosince jí byla udělena 

dovolená. Dalším výnosem pak byla ale na jaře tohoto stejného školního roku povolána do 

bohuslavické školy nazpět. V Bohuslavicích pak jako definitivní učitelka vyučovala až do 

konce druhé světové války. Protože po skončení druhé světové války se bohuslavická škola 

stala jen dvojtřídní, zůstal na ní učit jen Josef Sláma, který byl právě po skončení války zpět 

povolán na místo řídícího učitele, a Marie Slámová, Bohumila Kotková pak na základě vlastní 

žádosti byla od 1. října 1945 pověřena správou školy v Luké. 

Výuku žáků během druhé světové války stěžovaly a někdy dokonce úplně 

znemožňovaly i další okolnosti a události. Patřila mezi ně například poplachová cvičení žáků, 

při kterých žáci museli na povel opustit své lavice, rozptýlit se po vesnici a co nejvhodnějším 

způsobem se bezpečně dostat do svých domovů. Když ale na konci druhé světové války byly 

nad zdejším krajem časté přelety spojeneckých letadel a s nimi spojené poplachy, nebyla tato 

situace už vnímána jako tísnivá či dokonce, že by snad narušovala průběh vyučování, ale 

naopak přinášela mezi učitele, žáky i ostatní občany takovou atmosféru, která začala 

odstraňovat pocity nejistot, obav a strachu, které lidé v sobě nesli po celou dobu války. 

I když se válka blížila ke konci, ještě její poslední dny nemile zasáhly do 

bohuslavického školního vyučování. V dubnu 1945 bylo vyučování přerušeno úplně, a to 

z důvodu obsazení školy radiotelegrafisty. Škola tedy musela být uvolněna pro vojenské účely. 
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Nejvíce občany, učitele i žáky zasáhly události z 5. května 1945, kdy došlo k vypálení 

nedalekého Javoříčka nacisty. Bohuslavická škola byla toho dne přeměněna v nemocnici. 

Během celého dne i celé noci zde byly auty i povozy dováženy raněné osoby k ošetření.682 

„Němci hospodařili po svém. Ve třídách na slámě zatínaly zuby bolestí ranění. Lavice školy 

byly vyházeny na vesnici. Po chodbách čpěl zápach lysolu. Bláto z okovaných bot znečistilo 

celou budovu. Celé dny a noci otřásala se budova hukotem motorů přijíždějících a odjíždějících 

aut a duněním okovaných bot. Nebylo minuty klidu a odpočinku a na spánek ani pomyšlení.“683  

Dále vzdělávání některých žáků často ovlivňovaly nemoci. Mezi ty nejkrutější, které 

často zdraví žáků postihly, patřil černý kašel, spála, chřipka apod. Tyto nemoci pak 

znemožňovaly školní docházku. Kromě toho to bylo i počasí, které hlavně v zimě kvůli velkým 

závějím sněhu taktéž znepříjemňovalo či dokonce znemožňovalo školní docházku. Probíhající 

válka pak měla za následek nedostatek paliva k zajištění vytápění škol. Z tohoto důvodu bývaly 

žákům často prodlužovány vánoční prázdniny někdy až do jarních měsíců. Kronikář k celé 

situaci dodává: „nezáleží jim prostě na vzdělání, jen ušetří-li se uhlí a dopomůže k dalšímu 

vedení vojny.“684 

I když by se zdálo, že nacisty zakázané školní oslavy oslavující český stát či jeho 

významné osobnosti vedly k oslabení národního ducha žáků, nemuselo tomu tak úplně být. 

Učitelé měli samozřejmě zakázané se svými žáky vzpomínat třeba na výročí narozenin či úmrtí 

T. G. Masaryka tak, jako tomu bylo v dřívějších dobách, ale nemůžeme si myslet, že mezi nimi 

nebyli i ti nebojácní, kteří zákaz porušovali. Například ke dni 28. října, který byl do začátku 

druhé světové války vždy hojně oslavován, je v zápisech kroniky uvedeno následující: „28. 

říjen 1939 byl pracovním dnem, svátek svobody přestal pro nás existovati na venek, ale tím více 

byl uctíván v nitru všech dobrých českých lidí. Ve škole dětem byl připomenut význam dne a 

proto, že nebylo dovoleno otevřeně vzpomínati, i dětem to zakázané mnohem lépe se líbilo, než-

li snad za lét dřívějších (samy si význam dne uvědomovaly).“685 

Všechna výše zmíněná fakta tedy měla dopady na podobu, průběh a zajištění podmínek 

vzdělávání žáků. Nyní se ale zkusme podívat i na ty okolnosti, které snad utvořily podmínky 

pro vzdělávání žáků v tom pozitivním směru. V roce 1939 bylo na základě vládního nařízení 

povoleno vyučovat v jedné třídě nejvýše 45 žáků, přičemž dosud to bylo 60. Tato změna by se 
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mohla zdát jako krok vedený ve snaze zkvalitnit výuku žáků. Pouhé snížení počtu žáků ve třídě 

však samo o sobě nelze považovat za zvýšení kvality výuky, ale jako prostor pro vytvoření 

podmínek pro kvalitnější vzdělávání. Pro toto vládní opatření však bohuslavická škola v té době 

neměla dostatek učeben, a proto se šesti třídám vyučovalo pouze v pěti učebnách s tím, že byl 

zaveden tzv. střídavý prázdný den. Zbývá zde pak otázka, které z těchto dvou opatření – vládní 

nařízení o snížení počtu žáků – zavedení tzv. střídavého dne – více či méně ovlivnilo kvalitu 

vzdělávání žáků. Co se týká materiálně – technických faktorů vzdělávání žáků, podmínky 

školního vyučování nepochybně zlepšilo zavedení elektrického osvětlení do všech tříd školy 

v roce 1944. 

Konec druhé světové války znamenal možnost naplno se pustit do zřizování místní 

měšťanské školy. Jak už bylo podrobně popsáno v samostatné kapitole věnující se právě jejímu 

zřízení, víme, že šlo o velmi zdlouhavý a náročný proces. Celý proces se protahoval z několika 

důvodů. Mezi ně patřily počáteční nesouhlasy některých obcí, které měly být součástí újezdu, 

aby měšťanská škola byla zřízena zrovna v Bohuslavicích. To vše mělo za následek konání se 

velkého počtu schůzí, na kterých se měly neshody převést ve společný konsens. I když 

bohuslavická měšťanská škola byla nejprve zřízena již v roce 1945 jako prozatímní pobočka 

měšťanské školy v Konici, stalo se pak to, že úřady rozhodly o jejím připojení k lukovské 

měšťanské škole, ke kterému došlo od počátku školního roku 1948/1949. Tímto okamžikem 

celá situace vyvrcholila a napětí, které bylo dosud mezi Bohuslavicemi a úřady už tak 

vyhrocené, vystoupalo nyní na nejvyšší bod. Odpor rodičů přiškolených obcí do měšťanské 

školy v Bohuslavicích vůči okresní politice se projevil tím, že přestali své děti posílat do 

lukovské školy (třetí třída bohuslavické měšťanské školy byla totiž přesunuta do Luké). I hned 

také reagovali sepsáním stížnosti, který byl zaslán ONV v Litovli, a zdůrazňovali, že je nikdo 

nemůže přinutit, aby své děti posílali do školy v Luké, která byla na rozdíl od té bohuslavické 

ve špatném stavu, a do které museli jejich děti chodit několik kilometrů denně pěšky, což hlavně 

v zimních měsících za nepříznivého počasí bylo téměř nemožné. Na základě této stížnosti a 

protestu byla do Bohuslavic svolána schůze, na které málem došlo k roztržce mezi rodiči žáků 

a úředními osobami. V průběhu dalších let se pak ale celá situace začala pozvolna uklidňovat a 

stěžejní rok pro bohuslavickou měšťanskou školu byl rok 1953, kdy byla v Bohuslavicích 

zrušena samostatná národní škola a pod jedním ředitelstvím byla nyní sloučena národní škola 

s měšťanskou a vznikla tak Osmiletá střední škola (OSŠ). V roce 1960 pak byla přejmenována 

na Základní devítiletou školu (ZDŠ).  
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I takové probíhaly v minulosti procesy směřující k zajištění co nejvhodnějších 

podmínek pro vzdělávání žáků v Bohuslavicích. Průběh veškerých jednání je pak podrobně 

popsán v kapitole věnující se měšťanské škole.  

Od roku 1962 bylo v Bohuslavicích zavedeno i předškolní vzdělávání. Obecně se uvádí, 

že instituce pro předškolní vzdělávání, tedy mateřské školy, začaly být ve velkém měřítku 

zakládány až po druhé světové válce. V Bohuslavicích byla mateřská škola založena až roku 

1962, přičemž se o jejím založení začalo diskutovat už po provedené školní inspekci ve školním 

roce 1956/1957, při které bylo poukázáno na mnoho nedostatků bohuslavických školních budov 

a bylo pobídnuto k jejich náležitým opravám. Bylo navrženo, aby se mateřská škola zřídila 

v prostorech horní budovy školy, která byla původně odkoupena od J. Dospivové a upravena 

pro třídy měšťanské školy. Ke zřízení mateřské školy v této budově bylo ale zapotřebí 

náležitých stavebních úprav, které však pro jejich nezahrnutí do plánu ONV nebylo zatím 

možno uskutečnit. Pro otevření mateřské školy tedy chybělo dostatek potřebných místností. 

Horní budova školy byla pak v průběhu školního roku 1961/1962 opravena a nakonec zde 

mateřská škola byla právě roku 1962 slavnostně otevřena. Od konce 50. let 20. století se ale 

začal projevovat i nárůst žáků bohuslavické základní školy, proto se od školního roku 

1966/1967 začalo s přístavbami hlavní budovy školy. 

Zmíněné přístavby školy započaté ve školním roce 1966/1967 trvaly v jednotlivých 

etapách až do roku 1984, kdy se žáci bohuslavické školy dočkali i jídelny. Do této doby zde 

totiž nebyly úplně ideální podmínky související s potřebnými prostory školy. Právě až do 

zmíněného roku 1984 se v budově školy nenacházela školní jídelna s kuchyní. Vařilo se a 

stravovalo se v budově požární zbrojnice nacházející se cca 50 metrů od budovy školy.  

Zmíněné přístavby taktéž nepochybně narušovaly průběh školního vyučování. Kvůli 

přístavbě školy byly dokonce ve školním roce 1968/1969 na určitou dobu přesunuty dvě třídy 

do Rakové. 

Tak jako dobová politická situace ovlivňovala podobu a podmínky vzdělávání žáků 

v době druhé světové války, sice jiným způsobem, ale ovlivňoval tento faktor podmínky a 

vzdělávání žáků i za dob socialismu, který vládnul naší zemi od roku 1948 do roku 1989.  

Nelze popřít, že vzdělávání žáků a průběh školního vyučování neprobíhaly v duchu 

socialistického směru, myšlenek a názorů často směřujících k vyzdvihování Sovětského svazu 

jako našeho vzoru. Toto tvrzení můžeme doložit následujícími skutečnostmi. K oslavám 
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VŘSR, Měsíce sovětského přátelství, vzniku KSČ, Únorových událostí 1948, osvobození naší 

vlasti Rudou armádou apod. byly vždy prostory školy vyzdobovány za účelem projevení pocty 

těmto událostem. V tomto duchu se nenesly jen oslavy těchto událostí, ale žáci byli soustavně 

vedeni k prohlubování komunistické výchovy. K tomu byly zaměřeny i školní výlety, exkurze, 

besedy, soutěže, filmy apod. Pro uvedení konkrétních příkladů jen ve školním roce 197471975 

proběhla soutěž s názvem „Za mír, za vlast, za socialismus“, dále se žáci zúčastnili výstavy 

nesoucí název Vývoj dělnického hnutí. V rámci Měsíce československo-sovětského přátelství 

byla zorganizována výstavka sovětských knih a časopisů a také dopisů a dárků ze SSSR a 

v místní lidové knihovně to byla výstavka sovětských knih a knih o SSSR. 

V jednom ze svých projevů na začátku školního roku v 50. letech žádal ředitel učitele 

bohuslavické školy „aby všichni byli nápomocni ze všech sil v budování socialistické školy a 

aby si byli plně vědomi, že představují základní nástroj lidové moci při výchově nového člověka. 

K tomuto cíli jsme zaměřili všechno úsilí, obsah a metody vyučování a výchovy a 

sebevzdělávání učitelů. Po celý rok se u žáků rozvíjelo logické myšlení, přihlíželo se 

k polytechnickému vzdělání žáků, k branné výchově a k tomu, aby veškerá výchova byla 

zaměřena v duchu socialistického vlastenectví a proletářského internacionalismu.“686 

Vyučovací cíle měly být tedy nastaveny tak, aby se zvýšila úroveň komunistické 

výchovy mládeže a zlepšila se celková úroveň vědomostí a dovedností žáků. „Jsme si vědomi, 

že komunistická výchova nemůže rozvíjet jen intelekt, ale musí přímo a hluboce ovlivňovat i 

citovou stránku, charakter a vůli člověka, neboť člověk obdařený jenom množstvím vědomostí, 

ale bez vůle a vědomí, že se musí uplatnit ve společnosti, by nebyl člověkem naší společnosti.“687 

Na závěr kapitoly zbývá jakési shrnutí vývoje bohuslavického školství od roku 1939 do 

roku 1989. Na začátku druhé světové války byla v Bohuslavicích zřízena pouze národní škola, 

která měla pět postupných ročníků. V průběhu následujících let byla v Bohuslavicích zřízena i 

měšťanská škola, která byla v roce 1953 sloučena s národní a v Bohuslavicích se tak stabilně 

vyučovalo v osmi/devíti ročnících. V průběhu války v roce 1941 byla v Bohuslavicích dokonce 

zřízena i lidová škola zemědělská. V roce 1962 zde byla založena i mateřská škola.  

Také prostory k výuce byly za těchto 50 let výrazně rozšířeny. V roce 1939 zde stála 

školní budova, ve které byla možná výuka pouze v pěti učebnách. Po druhé světové válce byl 

zakoupen dům č. p. 25 od J. Dospivové, který byl upraven a v něm vytvořeny další dvě učebny 

                                                 
686 Školní kronika 1940 - 1974 
687 Školní kronika 1940 - 1974 
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pro měšťanskou školu. Se stěžejními přístavbami školy bylo započato ve školním roce 

1966/1967. V období od tohoto roku až do roku 1989 byla v nových přístavbách školy 

vybudována chybějící školní jídelna se stravovnou, také tělocvična a množství dalších 

potřebných učeben, kabinetů, dílen apod.  
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Závěr 

Tato diplomová práce byla orientována na zkoumání dějin vybrané obce se zaměřením 

na historii školství a kultury v daném časové úseku. Vybranou obcí byla obec Bohuslavice 

nacházející se v okrese Prostějov. Daným časovým úsekem, ve kterém byly dějiny zkoumány, 

bylo období od roku 1939 do roku 1989. 

Předmětem práce se staly dějiny školství zaměřené na vývoj školských institucí, které 

v minulosti reálně existovaly a fungovaly. Cílem této diplomové práce bylo na základě utřídění 

a prozkoumání minulých událostí vztahujících se k obci Bohuslavice, především pak k jejímu 

školství, a na základě systematického popisu dat podat zprávu o tom, jak se z historického 

hlediska vyvíjelo školství a také kultura v obci Bohuslavice v období od roku 1939 do roku 

1989. Podmínkou pro dosažení tohoto cíle bylo mimo jiné shromáždit dostatečné množství 

historického materiálu, což se podařilo. Tento materiál byl následně podroben analýze, 

komparaci, interpretaci a syntéze, která vedla k podání velmi podrobného popisu dějin obce 

Bohuslavice s důrazem na dějiny školství, a také kultury. Dosažení hlavního cíle dokládají 

jednotlivé kapitoly této práce. Dílčím cílem diplomové práce bylo zanalyzovat proměny 

vybraných podmínek vzdělávání žáků v Bohuslavicích. Dosažení tohoto cíle dokládá poslední 

kapitola práce. 

Další podmínkou pro splnění cílů, tedy podání podrobného popisu dějin a zanalyzování 

proměn vybraných podmínek vzdělávání žáků v Bohuslavicích, byla volba vhodných 

výzkumných metod. Tato práce byla provedena v rámci historického výzkumu, který je sám o 

sobě specifický už jenom svými výzkumnými metodami. Při volbě vhodných metod jsem 

vycházela z metodologie Jiřího Zounka a Michala Šimáně (Úvod do studia dějin pedagogiky a 

školství, 2014). V popředí užitých metod stála tzv. mikroanalýza, která spočívala v detailním 

studiu veškerých dostupných historických pramenů, kterých bylo celkem devět. Kromě toho 

byly použity i jiné zdroje uvedené v seznamu použitých zdrojů. 

Největším úskalím vlastní práce bylo studium archiválních pramenů, kterých bylo 

opravdu velké množství. Pro uvedení příkladu jen obecní kronika za léta 1972 – 1987, tedy za 

15 let, čítala 400 stran. Z toho vyplývá, že studium těchto historických dokumentů bylo časově 

velmi náročné, ale naopak jejich rozsah přinesl dostatek potřebných dat, na základě jejichž 

zpracování mohla být vytvořena tato diplomová práce a naplněny tak její cíle. 
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Tato diplomová práce odkryla některá specifika vývoje školství, a ne jen toho, v obci 

Bohuslavice. Podařilo se vytvořit originální práci podávající informace o dobrých, ale i 

špatných věcech, jež se v minulosti odehrály a z nichž si každý může vzít to své.  
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roku 1939. Stěžejní částí práce je pátá kapitola, která 

podává podrobný popis vývoje školství mezi lety 1939 až 

1989. Poslední kapitola je analýzou proměn vybraných 

podmínek vzdělávání žáků v Bohuslavicích. 
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v ZŠ a MŠ Bohuslavice. 



 

 

Obrázková příloha č. 14: Dopis prezidentu Klementu Gottwaldovi, 1948, 1. část 

Zdroj: Soukromé poznámky, úřední i jiné zprávy a dokumenty o školství v Bohuslavicích. 

Uloženo v Bohuslavicích ve vlastnictví Mojmíra Milara. 



 

 

 

Obrázková příloha č. 15: Dopis prezidentu Klementu Gottwaldovi, 1948, 2. část 

Zdroj: Soukromé poznámky, úřední i jiné zprávy a dokumenty o školství v Bohuslavicích. 

Uloženo v Bohuslavicích ve vlastnictví Mojmíra Milara. 
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